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MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné ce projet de loi au cours 
de ses réunions des 11 et 16 mars 2020.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

M. David Clarinval, vice-premier ministre, ministre du 
Budget et de la Fonction publique, chargé de la Loterie 
nationale et de la Politique scientifique, commente le 
projet de loi à l’examen.

Afin d’assurer le fonctionnement des services publics 
pendant les mois d’avril à juin, le gouvernement est 
amené à soumettre le projet de loi à l’examen ouvrant 
des crédits provisoires pour les mois d’avril, mai et juin 
2020 à l’approbation de la Chambre des représentants.

Les crédits provisoires sont accordés pour une période 
de 3 mois et calculés sur la base des crédits corres-
pondants du dernier budget général des dépenses qui 
a été approuvé (en l’espèce, le budget ajusté 2018), 
conformément aux articles 56 et 57 de la loi du 22 mai 
2003 portant organisation du budget et de la comptabilité 
de l’État fédéral.

Les dispositions légales reprises dans le projet de 
loi à l’examen sont similaires à celles reprises dans le 
budget ajusté 2018, les crédits provisoires 2019 et la loi 
de finances 2020. Celles-ci ne dérogent pas aux règles 
budgétaires habituelles puisqu’on les retrouve dans 
toutes les lois budgétaires.

Les tableaux de loi ne reprennent pas la liste exhaus-
tive des allocations de base mais uniquement les allo-
cations de base pour lesquelles une dérogation légale 
est sollicitée. Par contre, le total concerne le total par 
programme (y compris les allocations de base pour 
lesquelles aucune dérogation n’est demandée).

Concernant les justifications, pour augmenter la lisi-
bilité, celles-ci reprennent, pour chaque programme où 
des exceptions sont demandées, un tableau avec une 
synthèse de toutes ces exceptions.

Le tableau distingue les colonnes suivantes:

1) La première colonne reprend 3/12e des crédits 
2018 ajustés;

DAMES EN HEREN,

Uw commissie heeft dit wetsontwerp besproken tijdens 
haar vergaderingen van 11 en 16 maart 2020.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer David Clarinval, vice-eersteminister en mi-
nister van Begroting en van Ambtenarenzaken, belast 
met de Nationale Loterij en Wetenschapsbeleid, geeft 
toelichting bij het voorliggend wetsontwerp.

Teneinde de werking van de openbare diensten ge-
durende de maanden april tot juni te kunnen verzekeren 
is de regering genoodzaakt het onderhavig wetsontwerp 
tot opening van voorlopige kredieten voor de maanden 
april, mei en juni 2020 ter goedkeuring van de Kamer 
van volksvertegenwoordigers voor te leggen.

De voorlopige kredieten worden toegekend voor een 
periode van 3 maanden en berekend op grond van de 
overeenkomstige kredieten in de laatste goedgekeurde 
algemene uitgavenbegroting (in casu de aangepaste 
begroting 2018), overeenkomstig artikel 56 en 57 van 
de wet van 22 mei 2003 houdende organisatie van de 
begroting en van de comptabiliteit van de Federale Staat.

De wettelijke bepalingen opgenomen in het voorliggend 
wetsontwerp zijn gelijkaardig aan deze opgenomen in 
de aangepaste kredieten 2018, de voorlopige kredieten 
toegekend in 2019 en de financiewet 2020. Deze wijken 
niet af van de gebruikelijke begrotingsregels, omdat ze 
in alle begrotingswetten voorkomen.

De wetstabel is geen exhaustieve lijst met alle ba-
sisallocaties. Enkel de basisallocaties waarvoor een 
wettelijke afwijking wordt gevraagd, worden hernomen. 
Het totaal daarentegen betreft het totaal per programma 
(inclusief de basisallocaties waarvoor geen afwijkingen 
worden gevraagd).

Met betrekking tot de verantwoordingen wordt om 
de leesbaarheid te verhogen voor elk programma waar 
afwijkingen worden gevraagd een tabel opgenomen in de 
verantwoording met een overzicht van alle afwijkingen.

In de tabel wordt een onderscheid gemaakt tussen 
volgende kolommen:

1) De eerste kolom herneemt 3/12en van de aange-
paste kredieten 2018;
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2) De tweede kolom bestaat uit 3/12en van de index 
2020 zoals opgenomen in het rapport van het monito-
ringcomité van 02/09/2019;

3) De derde kolom herneemt 3/12en van de verdeling 
van de provisie 2020;

4) De vierde kolom geeft alle andere beslissingen 
weer en bestaat uit het verschil tussen de totale afwij-
king opgenomen in kolom 5 en de eerste 3 kolommen. 
Het gaat onder meer over afwijkingen ten gevolge van 
volume-effecten, de betaalkalender, structuurwijzigingen, 
interne herverdelingen, enz.;

5) De vijfde kolom geeft de totale afwijking weer op 
de regel van de voorlopige kredieten;

6) De zesde kolom bestaat dan uit het totaal van de 

voorlopige kredieten van de tweede schijf 2020 (april 
– juni).

Vervolgens wordt er telkens per basisallocatie een 
verantwoording opgemaakt voor de afwijkingen in de 
kolom “Andere beslissingen”. Voor de afwijkingen die 
slaan op indexering of de verdeling van de provisies 
“terro” en “strategische acties” wordt de vermelding in 
de tabel en deze algemene inleiding beschouwd als 
verantwoording.

Tot slot, met betrekking tot de kredieten ingeschreven 
in deze tweede schijf van voorlopige kredieten.

De manier van berekenen van de kredieten is identiek 
aan deze van de eerste schijf van voorlopige kredieten:

— de basis wordt gevormd door 3/12 van de kredie-
ten 2020 bij ongewijzigd beleid. In afwachting van de 
afronding van de begrotingscontrole worden de kredieten 
hernomen van de nota van het monitoringcomité van 
2 september 2019;

— daarnaast konden de departementen nog afwijkin-
gen van deze berekening voorstellen voor de onvermijde-
lijke uitzonderingen. Dit wil zeggen diegene die absoluut 
noodzakelijk zijn om de uitgaven op te vangen waarvan 
de wettelijke, reglementaire of bij overeenkomst bepaalde 
vervaldatum in het tweede kwartaal van 2020 valt.

Het totale vereffeningskrediet dat wordt voorgesteld 
in deze tweede schijf van voorlopige kredieten, bedraagt 
23,95 miljard euro.

Dit stemt overeen met een negatieve afwijking van 
1,44 miljard euro ten opzichte van 3/12en van de aan-
gepaste kredieten 2018.

2) La deuxième colonne est composée de 3/12e de 
l’index 2020 repris dans le rapport du comité de moni-
toring du 2 septembre 2019;

3) La troisième colonne reprend 3/12e de la répartition 
des provisions 2020;

4) La quatrième colonne reprend toutes les autres 
décisions, et se compose de la différence entre la déroga-
tion totale indiquée dans la colonne 5, et les 3 premières 
colonnes. Cela concerne notamment les dérogations dues 
aux effets volume, calendrier de paiement, changement 
de structure, redistributions interne, etc.;

5) La cinquième colonne reprend les dérogations 
totales à la règle des crédits provisoires;

6) La sixième colonne reprend finalement le total 
des crédits provisoires de la deuxième tranche 2020 
(avril à juin).

Ensuite, une justification est reprise à chaque fois par 
allocation de base pour les dérogations figurant dans 
la colonne “Autres décisions”. Pour les dérogations 
concernant l’indexation ou la répartition des provisions 
“terro” et “actions stratégiques”, la mention dans le 
tableau et cette introduction générale sont considérées 
comme justification.

Finalement, en ce qui concerne les crédits inscrits 
dans cette deuxième tranche de crédits provisoires.

La méthode de calcul des crédits est identique à celle 
de la première tranche de crédits provisoires:

— la base est constituée par 3/12 des crédits pour 2020 
à politique inchangée. Dans l’attente de l’achèvement du 
contrôle budgétaire, les crédits utilisés sont extraits de 
la note du comité de monitoring du 2 septembre 2019;

— de plus, les services ont pu proposer des écarts 
par rapport à ce calcul pour les exceptions inévitables. 
C’est-à-dire celles qui sont absolument nécessaires 
pour pouvoir faire face aux dépenses dont l’échéance 
légale, réglementaire ou contractuelle, ou dont l’inci-
dence budgétaire, tombera dans le courant du deuxième 
trimestre 2020.

Le crédit de liquidation total proposé dans cette deu-
xième tranche de crédits provisoires est de 23,95 mil-
liards d’euros.

Cela correspond à une dérogation négative de 1,44 mil-
liard d’euros par rapport au 3/12ièmes des crédits 2018 
ajustés.
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De afwijking kan als volgt worden uitgesplitst:

Ten eerste, de uitzonderingen als gevolg van de 
voorafbeelding van de kredieten 2020 bedragen in totaal 
-987 miljoen euro, met name:

— 262 miljoen euro voor de volume-effecten 2020;

— 250 miljoen euro voor de indexering van de kre-
dieten 2020;

— -1,5 miljard euro voor de volume-effecten in 2020. 
Dit is voornamelijk te wijten aan de daling van de beno-
digde kredieten in de begroting van de Rijksschuld ten 
belope van 1,68 miljard euro.

Ten tweede, de onvermijdelijke uitzonderingen hebben 
een negatieve afwijking van 448 miljoen euro tot gevolg.

De voornaamste afwijkingen betreffen:

— kredieten die al zijn ingeschreven in de eerste schijf 
van voorlopige kredieten zoals de huurdotatie van de 
Regie (- 120 miljoen euro), de dotatie bpost (- 69 mil-
joen euro), de dotaties aan de biculterele instellingen 
(- 14 miljoen euro), enzovoort …;

— de bedragen van de Rijksschuld werden bere-
kend volgens het voor het tweede kwartaal geplande 
tijdschema (- 692 miljoen euro);

— de financiering van de eindeloopbaanmaatrege-
len voor de personeelsleden van de lokale politie (+ 
46 miljoen euro);

— stijging van de dotatie op jaarbasis aan de Europese 
Unie (+ 99 miljoen euro);

— het zorgpersoneelsfonds (+ 100 miljoen euro).

De betaling van de dotatie aan NMBS en Infrabel in 

functie van de betaalkalender van het beheerscontract 
(+ 221 miljoen euro)

Tot slot wil de vice-eersteminister graag een update 
geven over de uitgaven in verband met de crisis rond 
het coronavirus - Covid 19. De regering heeft besloten 
een budget van 15 miljoen euro vrij te maken voor het 
bestellen van FFP2 maskers en chirurgische maskers. 
Het is niet nodig om hiervoor voorlopige kredieten te 
voorzien, aangezien de 15 miljoen euro afkomstig is 
van de interdepartementale provisie.

La dérogation peut être décomposée comme suit:

Premièrement, les exceptions résultant de la préfigu-
ration des crédits 2020 s’élèvent au total à -987 millions 
d’euro, c’est-à-dire:

— 262 millions d’euros d’effets-volume pour 2020.

— 250 millions d’euros pour l’indexation des crédits 
2020.

— -1,5 milliard d’euros d’effets-volume pour 2020. 
Cela est principalement dû à la diminution des crédits 
requis dans le budget de la dette publique de 1,68 mil-
liard d’euros.

Deuxièmement, les exceptions inévitables se traduisent 
par une dérogation négative de 448 millions d’euros.

Les principales dérogations concernent:

— des crédits qui sont déjà inscrits dans la première 
tranche de crédits provisoires, tels que la dotation de 
loyers de la Régie des bâtiments (-120 millions d’euros), 
la dotation Bpost (-69 millions d’euros), les dotations 
institutions biculturelles (-14 millions d’euros), etc.

— les montants de l’ensemble du budget de la dette 
publique ont été calculés en fonction du calendrier des 
échéances (-692 millions d’euros);

— le financement des mesures de fin de carrière de 
la police locale (+46 millions d’euros);

— l’augmentation annuelle de la dotation due à l’Union 
européenne (+99 millions d’euros);

— le fonds “blouses blanches” (+100 millions d’euros)

— les crédits des dotations telles que définies dans 
les contrats de gestion de la SNCB et Infrabel (+221 mil-
lions d’euros).

Enfin, le vice-premier ministre tient à faire le point sur 
les dépenses relatives à la crise du coronavirus – Covid 
19. Le gouvernement a décidé de dégager un budget de 
15 millions d’euros en vue de passer des commandes de 
masques FFP2 et de masques chirurgicaux. À cet égard, 
il n’est pas nécessaire de prévoir des crédits provisoires 
supplémentaires étant donné que ces 15 millions d’euros 
proviennent de la provision interdépartementale.
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II. — TOELICHTING DOOR HET REKENHOF

De heer Pierre Rion, raadsheer bij het Rekenhof, 
merkt op dat het Rekenhof een brief heeft gestuurd aan 
de voorzitter van de Kamer van volksvertegenwoordi-
gers waarin zij verklaart dat zij het ontwerp van wet tot 
opening van de voorlopige kredieten voor de maanden 
april tot juni 2020 heeft onderzocht.

Het Rekenhof brengt de kamerleden ervan op de 
hoogte dat het geen opmerkingen formuleert met betrek-
king tot de naleving van de voorwaarden opgenomen 
in de artikelen 55 tot 58 van de wet van 22 mei 2003 
houdende organisatie van de begroting en van de comp-
tabiliteit van de Federale Staat. Er blijkt inzonderheid 
dat de afwijkingen van de regel van de drie twaalfden 
voldoende worden verantwoord en dat het wetsontwerp 
tot opening van de voorlopige kredieten geen enkele 
nieuwe uitgave bevat.

Tabel 2 van het wetsontwerp tot opening van de 
voorlopige kredieten stelt de ontwerpbegrotingen van 
de administratieve diensten met boekhoudkundige au-
tonomie (ADBA) voor overeenkomstig artikel 79, 2e lid, 
van bovenvermelde wet van 22 mei 2003. Het Rekenhof 
merkt op dat de begroting van de ADBA “Stichting Helena 
en Isabelle Godtschalck” in die tabel ontbreekt.

Het Rekenhof merkt tot slot op dat het organiek 
“Zorgpersoneelsfonds” in het begrotingsprogramma 
25.51.2 thans nog niet over een wettelijke basis beschikt 
die de aard van de ontvangsten bepaalt die ervoor zullen 
worden bestemd in 2020.

III. — ALGEMENE BESPREKING

A. Vragen van de leden

De heer Sander Loones (N-VA) merkt op dat hij reeds 
anderhalf jaar vaststelt dat er een wetsontwerp tot ope-
ning van voorlopige kredieten voorligt dat gebaseerd 
is op de laatste aanpassing van de begroting van het 
jaar 2018. Deze begroting was een Zweedse begroting 
en dat aspect is dan oog het enige lichtpuntje aan het 
voorliggend wetsontwerp.

Het jaar 2018 was een goed begrotingsjaar waarbij 
er werd afgeklokt op een klein tekort van 0,7 % van het 
bbp. Het jaar 2018 is het bewijs dat het “Zweedse” beleid 
goed resultaten heeft opgeleverd en dat tot op de dag 
van vandaag nog steeds doet. De spreker verwijst hierbij 
naar de historisch lage werkloosheidsgraad. Dit geldt 
trouwens voor de drie gewesten van dit land. Vlaanderen 
spant de kroon met een werkloosheidsgraad ten belope 

II. — COMMENTAIRE DE LA COUR DES COMPTES

M. Pierre Rion, conseiller à la Cour des comptes, 
indique que la Cour des comptes a adressé une lettre 
au président de la Chambre des représentants pour lui 
faire savoir qu’elle avait examiné le projet de loi ouvrant 
des crédits provisoires pour les mois d’avril à juin 2020.

La Cour des comptes informe les membres du 
Parlement qu’elle ne formule aucune observation quant 
au respect des conditions énoncées aux articles 55 à 58 
de la loi du 22 mai 2003 portant organisation du budget 
et de la comptabilité de l’État fédéral. En particulier, il 
apparaît que les dérogations à la règle des trois dou-
zièmes sont suffisamment justifiées et que le projet de 
loi ouvrant des crédits provisoires ne contient aucune 
dépense nouvelle.

Conformément à l’article 79, alinéa 2, de la loi précitée 
du 22 mai 2003, le tableau 2 du projet de loi contenant 
les crédits provisoires présente les projets de budget 
des services administratifs à comptabilité autonome 
(SACA). La Cour des comptes relève que le budget du 
SACA “Fondation Helena et Isabelle Godtschalck” n’est 
pas inclus dans ce tableau.

La Cour des comptes remarque, enfin, que le Fonds 
organique “blouses blanches” du programme budgé-
taire 25.51.2 ne dispose pas encore d’une base légale 
déterminant la nature des recettes qui seront affectées 
à cette fin en 2020.

III. — DISCUSSION GÉNÉRALE

A. Questions des membres

M. Sander Loones (N-VA) fait observer que cela fait 

déjà un an et demi qu’il constate que des projets de 
loi ouvrant des crédits provisoires basés sur le dernier 
ajustement budgétaire de l’année 2018 sont examinés. 
Il ajoute que le seul élément positif du projet de loi à 
l’examen est que le budget 2018 était celui de la coa-
lition sortante.

L’année 2018 était une bonne année budgétaire au 
cours de laquelle un léger déficit de 0,7 % du PIB a été 
enregistré. L’année 2018 a démontré que la politique 
de la coalition sortante a donné de bons résultats et 
continue de le faire. L’intervenant renvoie, à cet égard, 
aux taux de chômage historiquement bas, d’ailleurs dans 
les trois régions du pays. La Flandre arrive largement 
en tête avec un taux de chômage de 3,4 %. La Wallonie 
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van 3,4 %, Wallonië volgt met een werkloosheidsgraad 
van 7 % en het Brussels Hoofdstedelijk Gewest sluit het 
rijtje af met een werkloosheidsgraad van 13 %. Deze 
positieve resultaten uiten zich tevens een gestegen ac-
tiviteitsgraad en een sterkere koopkracht. De Nationale 
Bank van België (NBB) tekent in haar jaarverslag een 
stijging van de koopkracht op ten belope van 2,5 %.

De spreker vindt het trouwens opmerkelijk dat de 
linkse partijen in het parlement, inclusief de PTB-PVDA-
fractie, de afgelopen anderhalf jaar nog nooit tegen de 
goedkeuring van de wetsontwerpen tot opening van de 
voorlopige kredieten hebben gestemd en dus de facto 
het “Zweedse” beleid mee ondersteunen.

De huidige begrotingscijfers zijn echter minder roos-
kleurig. De NBB verklaart in haar jaarverslag 2019 dat het 
begrotingstekort voor dit jaar kan oplopen tot 2,6 % van 
het bbp. In dit cijfer is het effect van de crisis omtrent het 
coronavirus nog niet meegerekend. Eind deze week zal 
het Monitoringcomité haar cijfers presenteren. Volgens 
geruchten in de wandelgangen zou het begrotingstekort 
wel eens boven de 3 % van het bbp kunnen uitstijgen.

De huidige macro-economische context is niet gun-
stig omwille van de coronacrisis, de nakende Brexit en 
de internationale handelsspanningen. In deze context 
verwacht de spreker dat er een begrotingsbeleid wordt 
uitgetekend dat erop gericht is om de het begrotings-
tekort dat reeds bestaat niet verder uit te diepen met 
nieuwe uitgaven. Hij laakt hierbij de houding van de 
huidige regering in lopende zaken. De spreker verwijst 
hierbij naar de oplopende uitgaven in het kader van het 
migratiebeleid. Dit resulteert is een extra factuur ten 
belope van 277 miljoen euro omdat de huidige minister 

voor Asiel en Migratie, mevrouw Maggie De Block per 
sé wou bewijzen dat zij een beter en ander beleid kan 
voeren dan haar voorganger, de heer Theo Francken. 
Deze koerswijziging druist tevens in tegen de logica 
van een regering in lopende zaken die in principe moet 
vasthouden aan de reeds eerder uitgezette beleidslijnen.

Daarnaast stemt de eerste minister, met name mevrouw 
Sophie Wilmès, ermee in om extra inspanning te leveren 
aan het budget van de Europese Unie. Dit resulteert in 
een meeruitgave ten belope van 1,2 miljard euro.

Bovendien voerde de regering in lopende zaken de 
in de zomer van 2018 afgesloten jobsdeal niet uit. Deze 
jobsdeal was een belangrijk element om de begroting in 
het gareel te houden. De politieke fractie van de spreker 
was er zich terdege van bewust dat de zeer goede begro-
tingsresultaten van het jaar 2018 niet duurzaam zouden 
zijn mits er extra maatregelen zouden genomen worden. 
De huidige regering voert een van deze maatregelen, 

suit avec un taux de chômage de 7 %. Et la Région de 
Bruxelles-Capitale ferme la marche avec un taux de 
chômage de 13 %. Ces résultats positifs se sont égale-
ment exprimés par une augmentation du taux d’activité 
et par un renforcement du pouvoir d’achat. La Banque 
nationale de Belgique (BNB) fait état, dans son rapport 
annuel, d’une augmentation du pouvoir d’achat de 2,5 %.

L’intervenant estime par ailleurs qu’il est étonnant que 
les partis de gauche du Parlement, y compris le groupe 
PTB-PVDA, n’aient jamais voté contre les projets de 
loi ouvrant des crédits provisoires ces dix-huit derniers 
mois, et soutiennent donc de facto la politique de la 
coalition sortante.

Les chiffres budgétaires actuels sont cependant 
moins favorables. Dans son rapport annuel 2019, la BNB 
indique en effet que le déficit budgétaire de cette année 
pourrait atteindre 2,6 % du PIB et ce chiffre ne tient pas 
encore compte de l’effet de la crise du coronavirus. Le 
Comité de monitoring présentera ses chiffres à la fin 
de cette semaine. Selon des bruits de couloir, le déficit 
budgétaire pourrait même dépasser 3 % du PIB.

Le contexte marcoéconomique actuel n’est pas favo-
rable en raison de la crise du coronavirus, de l’approche 
du Brexit et des tensions commerciales internationales. 
Par conséquent, l’intervenant attend une politique budgé-
taire qui vise prioritairement à ne pas creuser davantage 
le déficit budgétaire existant en réalisant de nouvelles 
dépenses. À cet égard, il dénonce l’attitude du gouver-
nement en affaires courantes et renvoie à l’augmentation 
des dépenses dans le cadre de la politique migratoire. 
Cette facture supplémentaire de 277 millions d’euros 
découle de la volonté de Mme Maggie De Block, actuelle 

ministre de l’Asile et de la Migration, de prouver qu’elle 
pouvait mener une meilleure politique et une politique dif-
férente de celle de son prédécesseur, M. Theo Francken. 
Ce changement de cap va également à l’encontre de 
la logique d’un gouvernement en affaires courantes, 
qui devrait, en principe, s’en tenir aux lignes politiques 
définies antérieurement.

Mme Sophie Wilmès, première ministre, a par ailleurs 
accepté de fournir des efforts supplémentaires pour le 
budget de l’Union européenne, ce qui entraînera une 
dépense supplémentaire de 1,2 milliard d’euros.

En outre, au cours de l’été 2018, le gouvernement en 
affaires courantes n’a pas mis en œuvre l’accord pour 
l’emploi ( jobs deal) qui avait été adopté. Or, cet accord 
était un élément important en vue de la stabilisation 
du budget. Le groupe politique de l’orateur était bien 
conscient que les très bons résultats budgétaires de 
2018 ne seraient pas durables si des mesures supplé-
mentaires n’étaient pas prises. Malheureusement, le 
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met name de jobsdeal, tot op de dag vandaag jammer 
genoeg niet uit. Deze regering is een schijnregering in 
lopende zaken die gewoon haar eigen beleid uitstippelt.

Daarenboven hekelt de spreker de afwezigheid van 
de vice-eersteminister en minister van Begroting in de 
debatten omtrent de stand van de overheidsfinanciën. 
Wie binnen de huidige regering maakt zich in hemels-
naam zorgen over de ontsporing van de begroting? 
Bovendien is het des te opmerkelijker dat het budget 
voor het kabinet van de vice-eersteminister en minister 
van Begroting stijgt tot 1,8 miljoen euro voor een periode 
van drie maanden. Het kabinet van zijn collega vice-
eersteminister en minister van de Justitie, met name 
de heer Koen Geens, ontvangt slechts de helft van dit 
bedrag voor dezelfde periode van drie maanden. Hoe 
kan de vice-eersteminister dit verschil verklaren?

De spreker verwacht echter ook van het parlement 
dat haar leden zich verantwoordelijk gedragen en de 
rode begrotingscijfers nog niet roder gaan kleuren. De 
parlementsleden moeten er zich van weerhouden om 
extra uitgaven te doen zonder hierbij aan te geven hoe 
ze deze uitgaven compenseren. Afgelopen najaar werd 
er in de plenaire zitting nog een extra uitgave gestemd 
en ook tijdens deze bespreking dienen een aantal frac-
ties, waaronder de sp.a, een aantal voorstellen in om 
extra uitgaven te verrichten op het vlak van veiligheid 
en sociale zaken. Deze voorstellen behelzen terechte 
bekommernissen die echter in de respectieve bevoegde 
commissies moeten worden besproken. Hij stelt echter 
vast dat dit wetsontwerp tot opening van voorlopige 
kredieten door andere politiek fracties gekaapt wordt 
om een politieke agenda te realiseren.

Hij meent dat het inschrijven geen goed idee des te 
meer daar de negatieve impact van de huidige coronacri-
sis op de economische en budgettaire ontwikkeling van 
België nog onvoldoende gekend is. Deze economische 
neergang zal ongetwijfeld ook een impact hebben op het 
financiële systeem daar heel veel banken blootgesteld 
zijn aan leningen aangegaan door bedrijven die door de 
huidige coronacrisis het risico lopen om failliet te gaan.

Deze coronacrisis zal ook op haar beurt extra uitgaven 
met zich meebrengen. Hij verwijst hierbij naar een moge-
lijke stijging van de werkloosheid waardoor de uitgaven 
van de overheid zullen toenemen. De spreker meent dat 
het voornemen van deze regering om 15 miljoen euro 
vrij te maken uit de interdepartementale provisies om 
mandmaskers te kopen in het kader van de coronacrisis 

gouvernement actuel n’a pas encore mis en œuvre l’une 
de ces mesures, à savoir cet accord sur l’emploi. Ce 
gouvernement est un pseudo-gouvernement en affaires 
courantes qui élabore sa propre politique.

L’intervenant dénonce en outre l’absence du vice-
premier ministre et ministre du Budget au cours des 
débats sur l’état des finances publiques. N’y a-t-il donc 
personne dans le gouvernement pour s’inquiéter du déra-
page budgétaire? C’est d’autant plus remarquable que 
le budget du cabinet du vice-premier ministre et ministre 
du Budget a été porté à 1,8 million d’euros pour une 
période de trois mois tandis que le cabinet de M. Koen 
Geens, son collègue vice-premier ministre et ministre de 
la Justice, recevra deux fois moins de moyens pour la 
même période de trois mois. Comment le vice-premier 
ministre peut-il expliquer cette différence?

L’intervenant attend toutefois également des membres 
du parlement qu’ils se comportent de manière responsable 
et qu’ils n’aggravent pas encore davantage les chiffres 
déjà déficitaires. Les parlementaires doivent s’abstenir 
de faire des dépenses supplémentaires sans indiquer 
comment ils compenseront ces dépenses. L’automne 
dernier, l’assemblée plénière a encore adopté une 
dépense supplémentaire et, lors de la discussion en 
cours, certains groupes, dont le sp.a, ont déposé une 
série de propositions visant à augmenter les dépenses 
dans les domaines de la sécurité et des affaires sociales. 
Ces propositions ont trait à des préoccupations justifiées, 
mais elles doivent être examinées dans les commissions 
compétentes respectives. Le membre constate cependant 
que d’autres groupes politiques s’approprient le projet 
de loi à l’examen ouvrant des crédits provisoires pour 
imposer un agenda politique.

Il estime qu’il n’est pas judicieux d’inscrire des dé-
penses supplémentaires dans le budget d’autant que 
l’incidence négative de la crise du coronavirus sur 
l’évolution économique et budgétaire de la Belgique 
n’est pas encore suffisamment connue. La régression 
économique se répercutera indubitablement aussi sur 
le système financier, dès lors que de très nombreuses 
banques sont exposées aux emprunts souscrits par des 
entreprises que l’actuelle crise du coronavirus risque de 
menacer de faillite.

La crise du coronavirus entraînera, à son tour, des 
dépenses supplémentaires. Il renvoie à cet égard à une 
éventuelle augmentation du chômage, qui fera croître 
les dépenses publiques. L’intervenant estime que les 
15 millions d’euros que le gouvernement entend libérer 
dans les provisions interdépartementales pour l’achat de 
masques dans le cadre de la crise du coronavirus sont 
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schromelijk tekort zullen schieten in verhouding tot de 
budgettaire kostprijs van de negatieve economische 
ontwikkeling ten gevolge van de coronacrisis.

Het klassieke antwoord van de traditionele partijen 
bestaat erin om in tijden van zulke crisissen extra geld 
in het systeem te pompen. De huidige coronacrisis is 
echter van dien aard dat deze traditionele recepten hun 
doel dreigen voorbij te schieten. Hij verwijst hierbij naar 
het verhogen van de koopkracht van de burgers en het 
versterken van de productie van de bedrijven. In deze 
coronacrisis kunnen de mensen echter geen extra geld 
uitgeven want ze zijn beperkt in hun bewegingsvrijheid 
en kunnen de bedrijven hun productie niet verhogen 
omdat de arbeiders niet ingezet kunnen worden omwille 
van gezondheidsredenen.

Tot slot benadrukt de spreker dat zijn fractie geen 
voorstellen zal steunen die aanleiding zal geven tot extra 
uitgaven en dient zijn fractie een aantal voorstellen in 
op het vlak van migratie, taalpremies, pensioenen en 
veiligheid.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) merkt op dat hij 
zich steeds ergert aan de tussenkomst van zijn collega 
de heer Sander Loones (N-VA) telkenmale de bespreking 
van de wetsontwerpen tot opening van de voorlopige 
kredieten plaatsvindt. Hij meent dat het bijzonder stout-
moedig is van de heer Loones om namens zijn fractie 
op te roepen tot het innemen van een verantwoordelijke 
houding. Dat is ironisch om deze woorden te horen uit de 
mond van een lid van de politieke fractie die de huidige 
politieke patstelling heeft veroorzaakt.

De spreker meent dat de belastingbetaler het gelag 
zal betalen van de demarche van de N-VA om in de 
nasleep van de gemeenteraadsverkiezingen de rege-
ring Michel I te laten vallen over de goedkeuring van 
het niet-bindende pact van Marrakesch waarover deze 
partij trouwens via de toenmalige staatssecretaris Theo 
Francken maandenlang mee heeft over onderhandeld.

Bovendien stipt de spreker aan dat de onverantwoor-
delijkheid van de N-VA niet gestopt is bij het verlaten 
van de regering maar dat deze onverantwoordelijkheid in 
de nasleep hiervan nog maar enkel is toegenomen. Op 

geen enkel moment heeft de N-VA de verantwoordelijk-
heid getoond om België op budgettair vlak draaiende 
te houden ondanks het feit dat deze partij de pen heeft 
vastgehouden bij de opmaak van de begroting van 2018 
die als basis dient van de wetsontwerpen betreffende 
de voorlopige kredieten. Het is slechts dankzij de steun 
van de socialisten, de ecologisten en zelfs communisten 
dat dit land niet in een lockdown is terechtgekomen.

largement insuffisants par rapport au coût budgétaire de 
l’évolution économique négative découlant de la crise.

La réponse classique des partis traditionnels consiste, 
en temps de crise, à augmenter le financement du sys-
tème. L’actuelle crise du coronavirus est toutefois telle 
que ces recettes traditionnelles risquent de manquer 
leur cible. Il renvoie à cet égard à l’augmentation du 
pouvoir d’achat des citoyens et au renforcement de 
la production des entreprises. Dans l’actuelle crise du 
coronavirus, les gens ne pourront pas dépenser davan-
tage, leur liberté de mouvement étant entravée, et les 
entreprises ne pourront accroître leur production, dès 
lors que les travailleurs ne pourront être occupés pour 
des raisons de santé.

En guise de conclusion, l’intervenant souligne que 
son groupe ne soutiendra pas de propositions entraînant 
des dépenses supplémentaires. Son groupe déposera 
certaines propositions en matière de migration, de primes 
linguistiques, de pensions et de sécurité.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) signale qu’il est sys-
tématiquement agacé par l’intervention de son collègue 
M. Sander Loones (N-VA) chaque fois que les projets 
de loi ouvrant des crédits provisoires sont examinés. 
Il estime qu’il est particulièrement hardi de la part de 
M. Loones d’appeler à adopter une attitude responsable 
au nom de son groupe. Il est ironique d’entendre ces 
mots de la bouche d’un membre du groupe politique qui 
a provoqué l’impasse politique actuelle.

L’intervenant estime que le contribuable paiera les 
conséquences de la manœuvre de la N-VA qui a conduit 
à la chute du gouvernement Michel Ier peu après les 
élections communales, au motif de l’adoption du pacte 
non contraignant de Marrakech, que ce parti avait d’ail-
leurs négocié pendant des mois par le biais de M. Theo 
Francken, le secrétaire d’État de l’époque.

De plus, l’intervenant souligne que l’irresponsabilité 
de la N-VA n’a pas cessé en quittant le gouvernement, 
mais qu’elle n’a fait qu’augmenter par la suite. À aucun 
moment, la N-VA n’a fait preuve du sens des respon-

sabilités nécessaire afin que la Belgique continue à 
fonctionner du point de vue budgétaire en dépit du fait 
que ce parti ait participé à l’élaboration du budget 2018, 
qui sert de base aux projets de loi sur les crédits provi-
soires. Ce n’est que grâce au soutien des socialistes, 
des écologistes et même des communistes que ce pays 
ne s’est pas retrouvé paralysé.
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Daarnaast haakt de spreker in op de vraag die de heer 
Loones stelt aan de vice-eersteminister en minister van 
Begroting betreffende de hoge kostprijs van de werking 
van diens kabinet. Hij vindt dit een terechte vraag maar 
merkt hierbij op dat deze vraag uit de mond komt van 
een persoon die zelf slechts kort deel uitmaakt van de 
regering Michel I en sinds de val van deze regering nog 
steeds tot op de dag van vandaag een beroep doet op 
twee voltijds betaalde medewerkers.

De heer Sander Loones (N-VA) raadt zijn collega, 
de heer Calvo, aan om zich beter te informeren. Hij 
benadrukt dat hij op geen enkele manier gebruikmaakt 
van medewerkers op basis van ministerstatuten. Deze 
informatie is bijgevolg dus niet correct.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) werpt op dat de 
N-VA thans volop een beroep doet op medewerkers op 
basis van ministerstatuten. Dit geldt niet enkel voor de 
oud-ministers van de N-VA maar ook voor de voormalige 
voorzitter van de Kamer van volksvertegenwoordigers, 
de heer Siegfried Bracke (N-VA). Het pleidooi van de 
heer Loones voor meer verantwoordelijkheidszin op 
budgettair vlak is bijgevolg weinig geloofwaardig.

Daarnaast richt de spreker zich tot die partijen die 
menen dat een Vlaamse meerderheid een conditio 
sine qua non is om voldoende politieke stabiliteit te 
garanderen op het federale beleidsniveau. Hij werpt 
op dat deze politieke stabiliteit tot op heden enkel kon 
gegarandeerd worden door de politieke steun van de 
socialisten en de ecologisten.

De fractie van de spreker zal haar constructieve hou-
ding niet wijzigen ten aanzien van de wetsontwerpen tot 
opening van de voorlopige kredieten. Desalniettemin ziet 
de fractie van de spreker gezien de lange duur waarin 
deze regering van lopende zaken opereert een aantal 
dringende noden ziet waarvoor direct, via dit wetsont-
werp tot opening van voorlopige kredieten, en indirect, 
via afspraken met de regering, een antwoord verwacht.

Vooreerst verwijst de spreker hierbij naar het debat 
over het sociaal energiefonds dat thans volop woedt in 
de commissie voor Energie, Leefmilieu en Klimaat. Dit 
debat handelt over de strijd tegen energie-armoede en 
het verschaffen van voldoende middelen voor het so-
ciaal fonds inzake gas en elektriciteit. In de schoot van 
de commissie is er recentelijk een kleine aanpassing 
gebeurd waarbij de eertijds bevroren indexering van 
de middelen werd ontdooid maar deze kleine inspan-
ning is onvoldoende om de grote uitdagingen inzake 
energie-armoede in dit land effectief en duurzaam aan 
te pakken. De spreker meent dat deze directe nood het 
best kan gelenigd worden via een amendering van het 

L’intervenant réagit en outre à la question posée 
par M. Loones au vice-premier ministre et ministre du 
budget concernant le coût élevé du fonctionnement de 
son cabinet. Il estime que cette question est justifiée, 
mais fait observer qu’elle est formulée par une personne 
qui n’a elle-même été que très brièvement membre du 
gouvernement Michel Ier et qui, depuis la chute de celui-
ci, continue à recourir à deux collaborateurs rémunérés 
à temps plein.

M. Sander Loones (N-VA) conseille à son collègue, 
M. Calvo, de mieux s’informer. Il souligne qu’il ne fait 
nullement appel aux services de collaborateurs sur la 
base de statuts ministériels. Cette information n’est 
donc pas correcte.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) objecte que la N-VA 

recourt actuellement largement à des collaborateurs sur 
la base de statuts ministériels. Cela vaut non seulement 
pour les anciens ministres N-VA mais aussi pour l’ancien 
président de la Chambre des représentants, M. Siegfried 
Bracke (N-VA). Par conséquent, le plaidoyer de M. Loones 
en faveur d’un sens accru des responsabilités sur le plan 
budgétaire n’est dès lors guère crédible.

En outre, l’intervenant s’adresse aux partis qui esti-
ment qu’une majorité flamande est une condition sine 
qua non pour garantir une stabilité politique suffisante 
au niveau fédéral. Il signale que, jusqu’à présent, cette 
stabilité politique n’a pu être garantie que grâce au soutien 
politique des socialistes et des écologistes.

Le groupe de l’intervenant ne changera pas sa posi-
tion constructive envers les projets de loi ouvrant des 
crédits provisoires. Néanmoins, étant donné la période 
prolongée durant laquelle ce gouvernement opère en 
affaires courantes, le groupe de l’intervenant observe 
l’existence d’une série de besoins urgents pour lesquels 
une réponse est attendue directement, par le biais de 
ce projet de loi ouvrant des crédits provisoires, et indi-
rectement, par le biais d’accords avec le gouvernement.

L’intervenant renvoie en premier lieu à cet égard au 
débat sur le Fonds social énergie qui bat son plein en 
commission de l’Énergie, de l’Environnement et du Climat. 
Ce débat porte sur la lutte contre la précarité énergé-
tique et la mise à disposition de moyens suffisants pour 
le Fonds social gaz et électricité. Un léger ajustement 
a récemment été effectué au sein de la commission, 
par le dégel de l’indexation des fonds, mais cet effort 
modeste est insuffisant pour s’attaquer efficacement et 
durablement aux grands défis en matière de précarité 
énergétique dans ce pays. L’intervenant estime que 
le meilleur moyen de répondre à ce besoin consiste à 
amender le projet de loi à l’examen ouvrant des crédits 
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voorliggend wetsontwerp tot opening van de voorlopige 
kredieten. Hij vraagt hierbij het standpunt van de vice-
eersteminister en minister van Begroting.

Een tweede element betreft het voornemen van minister 
van Werk, Consumentenzaken en Gelijke Kansen, met 
name mevrouw Nathalie Muylle om de werking van de 
zorgcentra inzake seksueel geweld uit te breiden naar 
alle provincies. In het voorliggend wetsontwerp vindt 
de spreker echter de nodige middelen om deze ambitie 
te realiseren niet terug. De bescheiden stijging van de 
middelen is onvoldoende om de doelstelling te behalen. 
Hij vraagt hierbij eveneens het standpunt van de vice-
eersteminister en minister van Begroting.

Tot slot gaat de spreker dieper in op de extra mid-
delen ten belope van 15 miljoen euro die deze regering 
heeft vrijgemaakt uit de pot van de interdepartementale 
provisies. Zijn fractie meent dat dit bedrag veel te laag 
is om de uitdagingen ten gevolge van de coronacrisis 
aan te pakken. Bovendien meent hij dat het voorliggend 
wetsontwerp tot opening van de voorlopige kredieten 
voldoende middelen moet vrijmaken om het hoofd te 
kunnen bieden aan de coronacrisis. Hij vraagt hier-
omtrent meer informatie aan de bevoegde minister en 
hij wil tevens een schatting van de budgettaire impact 
van de maatregelen die de regering vorige week heeft 
aangekondigd.

Daarnaast is er de verder escalerende migratiecrisis 
die zich kristalliseert aan de grens tussen Turkije en 
Griekenland. Thans is er een initiatief geïnitieerd door 
Duitsland waarbij vluchtelingenkinderen uit Griekenland 
worden opgevangen. Een aantal andere EU-lidstaten 

hebben zich bij dit initiatief aangesloten zoals Frankrijk, 
Portugal, Luxemburg en Finland. Volgens de spreker zou 
het een goede zaak zijn indien ook België zich bij deze 
landen aansluit en ter zake haar verantwoordelijkheid 
opneemt. Is de huidige regering hiertoe bereid? Kan de 
huidige regering hiervoor de nodige middelen vrijmaken?

Ten slotte merkt de spreker op dat zijn fractie sym-
pathie koestert ten aanzien van een aantal voorstellen 
van andere partijen zoals de terugbetaling van psycho-
logische zorg. Hij stipt daarbij echter aan dat zijn fractie 
steeds op zoek zal gaan naar extra financieringsbronnen 
ter compensatie van de steun aan de goedkeuring van 
voorstellen die extra uitgaven zullen veroorzaken. Het 
is belangrijk dat er aan een aantal maatschappelijke 
noden tegemoet wordt gekomen maar het mag nooit 
de bedoeling zijn om in de huidige onzekere macro-
economische context de budgettaire situatie verder te 

provisoires. Il demande quel est le point de vue du 
vice-premier ministre et ministre du budget à cet égard.

Un deuxième élément concerne l’intention de la ministre 
de l’Emploi, de l’Économie et des Consommateurs, 
chargée de l’Égalité des chances, à savoir Mme Nathalie 
Muylle, d’étendre le fonctionnement des centres de 
prise en charge des violences sexuelles à toutes les 
provinces. L’intervenant ne retrouve toutefois pas dans 
le projet de loi à l’examen les moyens nécessaires pour 
réaliser ces ambitions. L’augmentation modeste des 
moyens est insuffisante pour atteindre cet objectif. Il 
aimerait également connaître le point de vue du ministre 
du Budget à cet égard.

Enfin, l’intervenant examine en détail les moyens 
supplémentaires à hauteur de 15 millions d’euros que 
ce gouvernement a dégagés en puisant dans la caisse 
des provisions interdépartementales. Son groupe estime 
que ce montant est largement insuffisant pour relever 
les défis posés par la crise du coronavirus. En outre, il 
estime que le projet de loi à l’examen ouvrant les crédits 
provisoires doit dégager des moyens suffisants pour 
pouvoir faire face à la crise du coronavirus. Il demande 
au ministre compétent des informations complémentaires 
à ce sujet et demande également une évaluation de 
l’impact budgétaire des mesures prises par le gouver-
nement la semaine dernière.

À cela s’ajoute l’escalade de la crise migratoire qui 
se cristallise à la frontière entre la Turquie et la Grèce. 
Actuellement, une initiative émanant de l’Allemagne 
prévoit d’accueillir les enfants de réfugiés présents en 
Grèce. Un certain nombre d’États membres de l’UE 

se sont ralliés à cette initiative, comme la France, le 
Portugal, le Luxembourg et la Finlande. Selon l’inter-
venant, il serait judicieux que la Belgique se joigne 
également à ces pays et assume sa responsabilité en 
la matière. Le gouvernement actuel est-il disposé à le 
faire? Le gouvernement actuel pourrait-il dégager les 
moyens nécessaires à cet effet?

Enfin, l’intervenant souligne que son groupe est favo-
rable à un certain nombre de propositions d’autres partis, 
comme le remboursement des soins psychologiques. À 
cet égard, il indique toutefois que son groupe recherchera 
toujours des sources de financement supplémentaires en 
contrepartie de son soutien à l’adoption de propositions 
qui généreront des dépenses supplémentaires. Il est 
important de répondre à un certain nombre de besoins 
sociaux, mais il ne peut être question d’aggraver davan-
tage la situation budgétaire dans le contexte macroé-
conomique incertain actuel. À cet égard, il incombe au 
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verslechteren. Hierbij is er ook een verantwoordelijk-
heid voor de regering om samen te werken teneinde 
de financiering van de noden te realiseren.

Hij verwijst hierbij bijvoorbeeld naar het herstel van 
de vernietigde effectentaks. De huidige regering geeft 
echter voorlopig geen gehoor aan deze oproep. Ook in 
het kader van de bijdrage van de farmasector stelt de 
spreker vast dat er geen akkoord over de wijze waarop 
de bijdrage van deze sector zal geïnd worden. Bovendien 
heeft de spreker geruchten opgevangen waarbij de huidige 
regeringspartijen de intentie hebben om de bijdrage van 
farmasector deze week uit het wetsontwerp van minis-
ter De Block te halen. Hij heeft geen begrip voor deze 
houding van de regering gezien de maatschappelijke 
noden die er thans bestaan. Hij hoopt dan ook dat de 
regering haar sabotagepogingen ter zake stopzet. Daarbij 
benadrukt de spreker dat hij de hand uitsteekt naar de 
minister om samen te werken teneinde de technische 
uitwerking van de verschillende voorstellen te realiseren 

zodat deze voorstellen na hun goedkeuring geen dode 
letter blijven.

De heer Kurt Ravyts (VB) merkt op dat aanstaande 
vrijdag het Monitoringcomité wellicht nieuwe cijfers zal 
publiceren over de stand van de Belgische begroting. De 
voorlopige schattingen zijn blijkbaar reeds aan de regering 
in lopende zaken bezorgd. Deze voorlopige schattingen 
zien er ronduit slecht uit. Men leest, althans voorlopig in 
de pers, dat het tekort op de lopende begroting aan het 
afglijden is in de richting van 15 miljard euro of 3 % van 
het bbp. Hierbij is de impact van het coronavirus nog 
niet meegerekend in de ramingen. De begroting 2019 
werd afgesloten met een tekort van bijna 9 miljard euro 
of 1,85 % van het bbp. De spreker vraagt zich af hoe 
België de beruchte “buitensporige tekortprocedure” nog 
zal kunnen vermijden?

Intussen waarschuwde de voorzitster van de Europese 
Centrale Bank (ECB), met name Christine Lagarde, deze 
voormiddag voor een nakende nieuwe financiële crisis. 
Het woord recessie is alomtegenwoordig en zonder ge-
coördineerde ingrepen ziet zij een scenario opdoemen 
dat vergelijkbaar is aan deze van de financiële crisis in 
de periode 2008-2009. De coronacrisis komt sowieso 
ongelegen voor de reeds precaire budgettaire situatie 
van België.

Dit land blijft inzake socio-economische ontwikkeling 
uit elkaar groeien. Het Waalse aandeel van alle in dit land 
gecreëerde rijkdom is heel wat kleiner dan haar aandeel 
in de totaliteit van de Belgische bevolking. Wallonië voert 
trouwens veel minder uit en in dan Vlaanderen. Indien 
men de import en export afzet tegen het bbp dan stelt 
men vast dat de Waalse economie minder open is dat de 

gouvernement de collaborer afin de mettre en œuvre 
le financement des besoins.

Il renvoie par exemple à cet égard au rétablissement 
de la taxe sur les comptes-titres, qui a été annulée. Le 
gouvernement actuel reste sourd à cet appel pour l’ins-
tant. L’intervenant constate du reste qu’aucun accord 
n’a été conclu quant à la façon dont la contribution du 
secteur pharmaceutique sera perçue. Il s’est par ailleurs 
laissé dire que les partis du gouvernement actuel ont 
l’intention de supprimer cette semaine la contribution du 
secteur pharmaceutique du projet de loi de la ministre 
De Block. M. Calvo ne peut pas comprendre une telle 
attitude, eu égard aux besoins actuels de la société. Il 
espère dès lors que le gouvernement renoncera à ses 
tentatives de sabotage dans ce dossier. L’intervenant 
souligne par ailleurs qu’il est prêt à coopérer avec le 
ministre en vue de la mise en œuvre technique des dif-
férentes propositions, afin d’éviter que celles-ci restent 

lettre morte après leur adoption.

M. Kurt Ravyts (VB) souligne que le comité de moni-
toring publiera probablement ce vendredi de nouveaux 
chiffres concernant l’état du budget belge. Les estimations 
provisoires ont apparemment déjà été transmises au 
gouvernement en affaires courantes. Elle sont très mau-
vaises. D’après ce qu’on sait - et qu’on peut aujourd’hui 
uniquement lire dans la presse -, le déficit budgétaire 
actuel se rapproche des 15 milliards d’euros, soit 3 % 
du PIB. Et l’impact du coronavirus n’a pas encore été 
pris en compte dans les estimations. Le budget 2019 a 
été clôturé avec un déficit de près de 9 milliards d’euros, 
soit 1,85 % du PIB. L’intervenant se demande comment 
la Belgique pourra encore échapper à la fameuse “pro-
cédure de déficit excessif”.

La présidente de la Banque centrale européenne 
(BCE), Mme Christine Lagarde, a par ailleurs évoqué 
ce matin le risque d’être confrontés prochainement à 
une nouvelle crise financière. Le mot “récession” était 
omniprésent dans ses déclarations et elle prévoit un 
scénario comparable à celui de la crise financière de 
2008-2009 si l’on n’intervient pas de façon coordonnée. 
La crise du coronavirus tombe de toute façon bien mal 
vu la situation budgétaire déjà précaire de la Belgique.

Ce pays continue à se fissurer en termes de déve-
loppement socio-économique. La part de la Wallonie 
dans l’ensemble des richesses créées en Belgique 
est beaucoup plus faible que la part qu’elle représente 
dans l’ensemble de la population belge. La Wallonie 
importe et exporte d’ailleurs beaucoup moins que la 
Flandre. Le ratio entre, d’une part, les importations 
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Vlaamse economie. Slechts één Waalse onderneming 
op vijf is gericht op de export.

De jongste vier jaar steeg de werkgelegenheidsgraad 
in Wallonië met 2,5 %. De huidige Waalse werkgelegen-
heidsgraad ten belope van 63,7 % ligt nog steeds onder 
het Europese gemiddelde van 73,2 %.

De spreker heeft uit het programma van de voorzit-
terskandidatuur van zijn collega, de heer Egbert Lachaert 
(Open Vld) begrepen dat ook hij er stilaan van overtuigd 
is dat althans op fiscaal vlak de reconversie van de 
Belgische staatsinrichting een doorstart moet maken.

Daarnaast merkt de spreker op dat zijn politieke fractie 
betreffende het voorliggend wetsontwerp andermaal 
vraagtekens plaatst bij de verder ontsporende kredieten 

inzake asiel en migratie. De aanhoudende stroom aan 
asielzoekers blijft een zware last leggen op de uitgaven 
in de begroting. De minister voor Asiel en Migratie, met 
name Maggie De Block vraagt voor de komende drie 
maanden andermaal bijkomende middelen en dit ten 
belope van 41,5 miljoen euro. De huidige regering zal 
hierdoor in een periode van 6 maanden evenveel mid-
delen spenderen, met name 250 miljoen euro, aan asiel 
en migratie dan normaal over een volledig jaar. Deze 
budgetten staan in schril contrast met de budgetten be-
stemd voor een efficiëntie en effectieve terugkeerpolitiek. 
Zijn fractie zal in elk geval alle amendementen steunen 
die voorzien in minder middelen voor asielopvang en in 
meer middelen voor het terugkeerbeleid inzake illegalen 
en voor een correcte behandeling van asielaanvragen.

Z i j n  f r a c t i e  h e e f t  o o k  a m e n d e m e n te n 
(DOC 55 1052/002) ingediend betreffende besparin-
gen inzake de civiele lijst, de dotaties en de activiteiten 
van de Koninklijke Familie. Daarnaast blijft zijn fractie 
wantrouwig staan tegenover de bewijzen taalvaardigheid 
in het kader van de taalpremies in Brussel. Is hierover 
reeds aan het Rekenhof om meer klaarheid verzocht? 
Hij vermoedt van niet aangezien het voorstel van reso-
lutie ter zake ingediend door de N-VA-fractie nog niet 
behandeld is in de desbetreffende commissie.

De spreker stipt aan dat zijn fractie zich als enige 
fractie vragen stelt bij de financiering van de islam als-
ook bij de financiering van UNIA. Daarenboven roept de 
bijdrage van België aan de begroting van de Europese 
Unie heel wat vragen op. De bijdrage gebaseerd op 
het bruto nationaal product (bnp) werd verhoogd met 
154 miljoen euro ten opzicht van het jaar 2018 teneinde 

et les exportations, et d’autre part, le PIB montre que 
l’économie wallonne est moins ouverte que l’économie 
flamande. Seule une entreprise wallonne sur cinq est 
orientée vers l’exportation.

Au cours des quatre dernières années, le taux d’emploi 
en Wallonie a augmenté de 2,5 %. Le taux d’emploi 
wallon actuel, qui est de 63,7 %, reste inférieur à la 
moyenne européenne, qui est de 73,2 %.

L’intervenant a compris, à la lecture du programme 
de candidature de son collègue M. Egbert Lachaert 
(Open Vld), à la présidence de son parti, que lui aussi 
est progressivement convaincu de la nécessité, du moins 
sur le plan fiscal, de franchir une nouvelle étape dans 
la réforme de la structure de l’État belge.

L’intervenant fait en outre remarquer qu’en ce qui 
concerne le projet de loi à l’examen, son groupe s’in-
terroge une nouvelle fois sur le dérapage des crédits 

en matière d’asile et de migration. Le flux continu de 
demandeurs d’asile continue à peser lourdement sur 
les dépenses budgétaires. La ministre de l’Asile et de la 
Migration, Mme Maggie De Block, réclame à nouveau des 
fonds supplémentaires pour les trois prochains mois, et 
ce, à hauteur de 41,5 millions d’euros. Par conséquent, 
en l’espace de six mois, le gouvernement actuel aura 
consacré à l’asile et à la migration autant de ressources, 
soit 250 millions d’euros, que ce qu’il fait normalement 
sur une année entière. Ces budgets contrastent fortement 
avec ceux affectés à une politique de retour efficace. 
Son groupe soutiendra en tout cas tous les amende-
ments qui prévoient moins de ressources pour l’accueil 
des demandeurs d’asile et plus de ressources pour la 
politique de retour des illégaux et pour le traitement 

correct des demandes d’asile.

Le groupe de l’intervenant a également présenté des 
amendements (DOC 55 1052/002) concernant des éco-
nomies à réaliser sur la liste civile, les dotations et les 
activités de la Famille Royale. Par ailleurs, le groupe N-VA 
reste méfiant à l’égard des preuves de connaissances 
linguistiques dans le cadre des primes de bilinguisme à 
Bruxelles. La Cour des comptes a-t-elle déjà été invitée 
à se pencher sur cette question? Il suppose que ce n’est 
pas le cas, vu que la proposition de résolution déposée 
par le groupe N-VA sur cette question n’a pas encore 
été traitée au sein de la commission compétente.

L’intervenant souligne que son groupe est le seul à se 
poser des questions à propos du financement de l’islam 
et d’UNIA. En outre, la contribution de la Belgique au 
budget de l’Union européenne soulève de nombreuses 
questions. La contribution basée sur le produit national 
brut (PNB) a été majorée de 154 millions d’euros par 
rapport à l’année 2018 afin de couvrir les besoins liés 
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de behoeften verbonden aan de begroting van het jaar 
2020 van de Europese Unie te dekken. Deze verhoging 
vindt plaats in een context waarbij België reeds behoord 
tot de grootste nettobetalers van de Europese Unie.

Betreffende de Europese meerjarenbegroting stipt de 
spreker aan dat een Europese begroting ten belope van 
1,05 % van het gezamenlijke Europese bruto nationale 
inkomen België elk jaar 1 miljard euro meer zal kosten.

Inzake de coronacrisis heeft de spreker heel wat vra-
gen over de budgettaire ruimte die de regering vrijmaakt 
in het kader van het voorliggend wetsontwerp. Het is 
bijzonder onduidelijk of deze middelen zullen volstaan. 
Kan de vice-eersteminister en minister van Begroting 
hierover meer duidelijkheid verschaffen?

De heer Christian Leysen (Open Vld) merkt op dat de 
volgende gevoelens bij hem opspelen in het kader van 
dit debat, met name teleurstelling, verbazing en woede.

Hij is teleurgesteld om te moeten vaststellen dat er 
na zoveel maanden nog steeds geen nieuwe regering is 
met volheid van bevoegdheid. Hij verwijst hierbij naar de 
rampzalige houding van de N-VA door op de vooravond 
van de verkiezingen uit de regering te stappen en door 
na de verkiezingen aan andere partijen te verbieden en 
te verwijten dat ze met elkaar praten om de volgende 
dag doodleuk te verklaren dat ze samen wil werken met 
haar tegenpool in Wallonië en de leiding wil nemen op 
federaal niveau.

Daarnaast is hij verbaasd dat het parlement in een 
fictieve wereld leeft waarbij de parlementsleden denken 
dat het geld aan de bomen groeit. Hij verwijst hierbij 
onder meer naar de extra middelen die via een amen-
dement op het wetsontwerp tot opening de voorlopige 
kredieten voor de maanden november en december 
2019 (DOC 55 413/001 tot 007) werden vrijgemaakt 
voor de creatie van het Zorgpersoneelsfonds. Tijdens 
deze vergadering liggen opnieuw voorstellen op tafel 
om opnieuw extra middelen uit te geven.

Tot slot is hij kwaad aangezien de politieke klasse er 
tot op heden nog steeds niet in geslaagd is om structurele 
maatregelen te nemen. Er is een tekort van minstens 

12 miljard euro en de coronacrisis zal sowieso een ne-
gatieve impact hebben op de economische groei en dus 
ook op de budgettaire evolutie van dit land. Daarnaast 
zijn er structurele uitgaven in de sociale zekerheid, zoals 
de pensioenen, die de komende jaren duurzaam zullen 
toenemen waardoor het begrotingstekort probleemloos 
zal oplopen tot boven de magische grens van 3 % van 
het bbp.

au budget de l’Union européenne pour l’année 2020. 
Cette augmentation a lieu alors que la Belgique fait 
déjà partie des principaux contributeurs nets de l’Union 
européenne.

Concernant le budget pluriannuel européen, l’inter-
venant souligne que si le budget européen est porté à 
1,05 % du revenu national brut européen global, il coûtera 
chaque année un milliard d’euros de plus à la Belgique.

En ce qui concerne la crise du coronavirus, l’intervenant 
se pose de nombreuses questions à propos de la marge 
budgétaire que le gouvernement prévoit dans le cadre 
du projet de loi à l’examen. Il n’est pas du tout certain 
que ces moyens suffiront. Le vice-premier ministre et 
ministre du Budget peut-il clarifier les choses?

M. Christian Leysen (Open Vld) souligne qu’il éprouve 
les sentiments suivants à cet égard: déception, éton-
nement et colère.

Il est déçu de devoir constater qu’après tant de mois, 
il n’y ait toujours pas de nouveau gouvernement de 
plein exercice. Il évoque, à ce propos, l’attitude catas-
trophique de la N-VA, qui a quitté le gouvernement à 
la veille des élections, puis qui, après les élections, a 
interdit et reproché à d’autres partis de se parler, avant 
de déclarer ensuite, sans se démonter, qu’elle souhaitait 
collaborer avec son adversaire en Wallonie, et prendre 
la direction au niveau fédéral.

Par ailleurs, il s’étonne que le Parlement vive dans un 
monde irréel où les parlementaires pensent que l’argent 
tombe du ciel. Il renvoie notamment, à cet égard, aux 
moyens supplémentaires libérés pour la création du 
“Fonds blouses blanches” par le biais d’un amendement 
au projet de loi ouvrant des crédits provisoires pour les 
mois de novembre et décembre 2019 (DOC 55 0413/001 
à 007). Au cours de cette réunion, d’autres propositions 
visant à dépenser des moyens supplémentaires ont été 
déposées.

Enfin, l’intervenant est en colère parce que la classe 
politique n’a toujours pas réussi à prendre des mesures 
structurelles. Le déficit s’élève à au moins 12 milliards 

d’euros et la crise du coronavirus aura à coup sûr des 
répercussions négatives sur la croissance économique, 
et donc aussi sur l’évolution de la situation budgétaire 
de notre pays. En outre, des dépenses structurelles de 
la sécurité sociale, comme les pensions, augmenteront 
durablement dans les prochaines années, si bien que le 
déficit budgétaire dépassera aisément le seuil magique 
des 3 % du PIB.
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Hij pleit er dan ook voor om structurele besparings-
maatregelen naar voren te schuiven in plaats van steeds 
maar de geldkraan te willen opendraaien. Hij daagt zijn 
collega-parlementsleden dan ook uit om concrete plannen 
op tafel te leggen om het huidige tekort in de begroting 
op een duurzame wijze stelselmatig te verkleinen.

Daarnaast verwijst hij naar Zweden dat er de af-
gelopen jaren in geslaagd is om het overheidsbeslag 
gradueel terug te brengen van 68 % tot 48 % van het 
bbp. Hij pleit er dan ook voor om de uitgaven van dit 
land steevast onder de 50 % van het bbp te houden. Dat 
budget mag niet overschreden worden en moet kunnen 
instaan voor de realisatie van de doelstellingen die de 
overheid zichzelf oplegt.

Daarenboven nodigt de huidige staatsstructuur de 
deelstaten uit om zich weinig tot niets aan te trekken 
van enige vorm van budgettaire discipline terwijl de 
factuur wordt doorgeschoven naar het overkoepelende, 
federale beleidsniveau. In het kader van de sanering van 
de overheidsfinanciën is budgettaire responsabilisering 
voor alle beleidsniveaus is dit land dan ook een conditio 
sine qua non. Daarnaast pleit de spreker ook voor een 
vereenvoudiging van de staatsstructuur om extra uitgaven 
te vermijden en roept hij zijn collega-parlementsleden op 
om geen nieuwe voorstellen te formuleren met nieuwe 
uitgaven tenzij daar nieuwe inkomsten ter compensatie 
tegenover staan.

De heer Sander Loones (N-VA) wenst te reageren op 
de tussenkomst van de heer Christian Leysen (Open 
Vld) en stipt aan dat de vorige regering met volwaardige 
bevoegdheden in de zomer 2018 de jobsdeal heeft 
uitgewerkt om de activiteitsgraad te bevorderen die de 

huidige regering in lopende zaken perfect zou toelaten 
alle nodige uitvoerende maatregelen te nemen, wat ze 
echter niet doet.

De heer Jan Bertels (sp.a) wijst op de noodzaak van 
stabiliteit en van de continuïteit van de werking van de 
overheidsdiensten; zijn fractie zal dan ook haar verant-
woordelijkheid opnemen, wat echter niet betekent dat 
ze het beleid van de Zweedse coalitie wenst verder te 
zetten. De regering in lopende zaken past trouwens, 
behoudens een aantal onvermijdelijke afwijkingen (o.m. 
realisatie van het project Fedcom en de tweede pensi-
oenpijler voor contractuele ambtenaren), de wetgeving 
op de voorlopige twaalfden vrij correct toe.

De Kamer bezit, in tegenstelling tot de regering in 
lopende zaken, wel degelijk volwaardige bevoegdheid 
en dient zijn verantwoordelijkheid op te nemen. De ont-
sporing van de overheidsfinanciën aan inkomstenzijde, 
3 miljard minder dan geraamd, vindt haar oorzaak in de 

Il plaide dès lors pour que l’on prenne des mesures 
d’économie structurelles plutôt que d’ouvrir systéma-
tiquement le robinet des dépenses. Il met donc ses 
collègues parlementaires au défi de présenter des plans 
concrets pour réduire systématiquement et durablement 
le déficit budgétaire actuel.

En outre, il évoque l’exemple de la Suède qui, ces 
dernières années, a réussi à ramener progressivement 
son taux de dépenses publiques de 68 % à 48 % de son 
PIB. Il plaide en conséquence pour que le montant des 
dépenses réalisées par notre pays ne dépasse jamais 
le seuil de 50 % de notre PIB. Le budget ne pourra pas 
être dépassé et devra pouvoir permettre aux autorités 
publiques d’atteindre les objectifs qu’elles se sont fixés.

Par ailleurs, la structure actuelle de notre État n’incite 
pas ou guère les entités fédérées à faire preuve de la 
moindre forme de discipline budgétaire, puisque la fac-
ture est transmise au niveau fédéral, qui est l’autorité 
faîtière. Pour pouvoir assainir les finances publiques, la 
responsabilité budgétaire est donc une condition sine 
qua non pour tous les niveaux de pouvoir de notre pays. 
En outre, l’intervenant plaide aussi pour une simplifica-
tion de la structure de l’État afin d’éviter des dépenses 
additionnelles, et invite ses collègues députés à ne 
pas formuler de nouvelles propositions prévoyant de 
nouvelles dépenses, sauf si celles-ci sont compensées 
par de nouvelles recettes.

M. Sander Loones (N-VA) souhaite réagir à l’inter-
vention de M. Christian Leysen (Open Vld) en rappellant 
que durant l’été 2018, le gouvernement de plein exercice 
précédent avait conclu l’accord sur l’emploi destiné à 
augmenter le taux d’activité. Cet accord permettrait à 

l’actuel gouvernement en affaires courantes de prendre 
toutes les mesures d’exécution nécessaires, mais celui-
ci ne le fait pas.

M. Jan Bertels (sp.a) souligne la nécessité de la sta-
bilité et de la continuité du fonctionnement des pouvoirs 
publics. Il ajoute que son groupe prendra dès lors ses 
responsabilités, ce qui ne signifie toutefois pas qu’il sou-
haite poursuivre la politique de la coalition sortante. Le 
gouvernement en affaires courantes applique d’ailleurs 
assez correctement la législation sur les douzièmes 
provisoires, à l’exception de dérogations inévitables 
(notamment pour la réalisation du projet Fedcom et le 
deuxième pilier des pensions pour les fonctionnaires 
contractuels).

Contrairement au gouvernement en affaires cou-
rantes, la Chambre jouit bel et bien de la plénitude de 
ses compétences et doit prendre ses responsabilités. 
Le dérapage des finances publiques sur le plan des 
recettes – 3 milliards de moins que dans les estimations 
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begroting van 2018 die door de toenmalige regerings-
partijen werd goedgekeurd. De spreker verwijst in dat 
verband onder meer naar de tax shift, waarover iedereen 
het ondertussen eens is dat die niet is gefinancierd.

Een aantal compenserende maatregelen op meer-
uitgaven naderhand voorgesteld door de sp.a-fractie, 
werden unaniem goedgekeurd; het betreft o.m. de claw 
back voor de geneesmiddelenindustrie; het is wraak-
roepend dat de MR-fractie van de vice-eersteminister 
en minister van Begroting deze besparingsmaatregel 
nu bij amendement wenst terug te dringen. De minister 
van Begroting moet de overheidsfinanciën bewaken en 
niet doen ontsporen.

Ook de verlaging van de vennootschapsbelasting 
voor multinationals ten bedrage van twee miljard euro 
dient minstens bevroren te worden. De sp.a-fractie wenst 
in de commissie Financiën en Begroting spoedig een 
volwaardig debat te houden over de inkomstenzijde van 
de overheidsbegroting.

Minister van Volksgezondheid Maggie De Block heeft 
in verband met de coronacrisis verklaard dat ze vanwege 
Financiën kredieten kreeg toegewezen en deze mag 
uitgeven; kan de minister van Financiën verduidelijken 
wat dit precies inhoudt en vanwaar deze kredieten 
afkomstig zijn? Is er nog veel marge in de interdepar-
tementale provisie?

Mevrouw Sofie Merckx (PVDA – PTB) vraagt welke 
uitgaven de overheid voorziet voor maatregelen in de 
strijd tegen het coronavirus, naast de 15 miljoen euro 
voor de aankoop van mondmaskers?

De regering moet nu handelen en mag niet langer 
dralen; daarbij moet het algemeen belang voorgaan 
op het economisch belang. Het gaat onder meer om de 
financiering van preventieteams, de bijkomende uitrusting 
van de ziekenhuizen en de aanvullende financiering van 
de sociale zekerheid.

De heer Servais Verherstraeten (CD&V) wijst erop dat 
voorlopige twaalfden – waarover nu jammer genoeg al 
voor de zesde maal moet worden gestemd – een louter 

technische begroting betreffen met het oog op de conti-
nuïteit van de overheidsdiensten. Nieuwe uitgaven zijn 
uitsluitend toegestaan in geval ze onvermijdelijk zijn. De 
afgelopen jaren werden de begrotingsdoelstellingen vaak 
niet gehaald en dit noopt tot voorzichtigheid, a fortiori 
gelet op de aanzienlijke uitdagingen zoals het oplopende 
tekort en de coronacrisis.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) verwondert 
zich over de grote vrijgevigheid van de Zweedse coalitie 

– trouve son origine dans le budget de 2018 adopté 
par les partis du gouvernement de l’époque. Dans ce 
contexte, l’orateur fait référence, entre autres, au tax 
shift, dont tout le monde s’accorde maintenant à dire 
qu’il n’est pas financé.

Plusieurs compensatoires concernant des dépenses 
supplémentaires, ensuite proposées par le groupe sp.a, 
ont été adoptées à l’unanimité; il s’agit notamment du claw 
back pour l’industrie pharmaceutique. Il est scandaleux 
que le groupe MR du vice-premier ministre et ministre 
du Budget souhaite à présent revenir sur cette mesure 
d’économie par le biais d’un amendement. Le ministre 
du Budget doit surveiller les finances publiques, et non 
les faire déraper.

La réduction de l’impôt des sociétés à raison de deux 
milliards d’euros pour les multinationales doit aussi, au 
minimum, être gelée. Le groupe sp.a souhaite que se 
tienne rapidement, au sein de la commission Finances 
et Budget, un véritable débat sur les recettes du budget 
de l’État.

Mme Maggie De Block, ministre de la Santé publique, 
a affirmé, en ce qui concerne le coronavirus, avoir reçu 
des crédits des Finances et qu’elle pouvait les dépen-
ser. Le ministre des Finances peut-il préciser ce que 
cela signifie exactement et d’où viennent ces crédits? 
Dispose-t-on encore d’une marge importante dans la 
provision interdépartementale?

Mme Sofie Merckx (PVDA - PTB) demande quelles 
dépenses le gouvernement envisage dans le cadre de 
la lutte contre le coronavirus, en plus du montant de 
15 millions d’euros affecté à l’achat de masques.

Le gouvernement doit agir maintenant et cesser de 
tergiverser; l’intérêt général doit primer sur l’intérêt éco-
nomique. Il s’agit notamment de financer les équipes de 
prévention et l’équipement complémentaire des hôpitaux, 
ainsi que d’assurer le financement complémentaire de 
la sécurité sociale.

M. Servais Verherstraeten (CD&V) souligne que les 
douzièmes provisoires – qui, malheureusement, doivent 
déjà être votés pour la sixième fois – constituent un budget 

purement technique destiné à assurer la continuité des 
services publics. De nouvelles dépenses ne sont auto-
risées que lorsqu’elles sont inévitables. Ces dernières 
années, les objectifs budgétaires n’ont souvent pas été 
atteints, ce qui appelle à la prudence, a fortiori au vu 
des défis considérables qui se présentent à nous, tels 
que l’augmentation du déficit et la crise du coronavirus.

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) s’étonne de la 
grande générosité de la coalition suédoise envers les 
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tegenover de werkgevers (o.a. de niet gefinancierde tax 
shift) en haar krenterigheid inzake gezondheidszorg. De 
bevolking betaalt er nu het gelag van.

PVDA-PTB wenst daarom onder meer de btw op 
elektriciteit te verlagen naar zes percent - de energie-
kost steeg sinds de liberalisering van de markt in 2007 
immers met 66 percent – en dit te financieren met een 
meerwaardebelasting.

De heer Georges Gilkinet (Ecolo-Groen) benadrukt 
de constructieve houding van zijn fractie tot nog toe bij 
de bespreking van de voorlopige twaalfden, ingegeven 
door bekommernis om de continuïteit van de over-
heidsdiensten. De budgettaire situatie is intussen zeer 
ernstig, zoals blijkt uit de rapporten van het Rekenhof 
en het Monitoringcomité; de verantwoordelijkheid daar-
voor ligt bij de uittredende regering en de zogenaamde 
Zweedse coalitie van wie heel wat beslissingen niet 
budgetneutraal waren en derhalve zeer belastend voor 
de overheidsfinanciën. Intussen zijn er, sinds 2017, 
nieuwe noden opgedoken die een antwoord vereisen 
(in de gezondheidszorg, het vluchtelingenvraagstuk, 
energiearmoede en bovenal de coronacrisis).

De Ecolo-Groen fractie wenst dat er snel een volwaar-
dige regering zou komen die een meerjarenplanning kan 
opstellen om de uitdagingen aan te gaan en te beslissen 
over reële inkomsten en uitgaven in het belang van de 
bevolking. Meer bepaald wat betreft de coronacrisis: de 
vermelde aankoop van mondmaskers zal ongetwijfeld 
niet volstaan, wat voorziet de regering in lopende zaken 
daarnaast om de pandemie in België aan te pakken? 
Ongetwijfeld vereist dit maatregelen met een budgettaire 

impact in de periode tot juni 2020.

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) wijst op het 
ontbreken van een plan van aanpak voor de coronacrisis 
en stelt vast dat ook het wetsontwerp tot opening van 
voorlopige kredieten voor de komende drie maanden, 
hiervoor niets voorziet. Er is enkel 15 miljoen voorzien 
voor de aankoop van mondmaskers via de interdeparte-
mentale provisie. Kan de minister zeggen hoeveel deze 
provisies bevatten? Hoeveel schat de regering dat er 
benodigd is, is daar een financieel plan voor (uitgaven 
en inkomsten)?

De Duitse deelstaat Beieren bijvoorbeeld, heeft een 
volledig actieplan uitgewerkt. Daarbij dient ook de nodige 
aandacht te gaan naar de gevolgen van de crisis voor 
de bedrijven, bijvoorbeeld middels een garantiefonds. 
Hoe gaat de minister de budgettaire impact van de 
coronacrisis inplannen en wanneer zal hij dit aan de 
Kamer voorstellen?

employeurs (notamment le tax shift, qui n’est pas financé) 
et de sa pingrerie dans le domaine des soins de santé. 
La population en paie maintenant le prix.

C’est la raison pour laquelle le PVDA-PTB souhaite 
notamment ramener la TVA sur l’électricité à 6 % - le 
coût de l’énergie a en effet augmenté de 66 % depuis 
la libéralisation du marché en 2007 - et financer cette 
mesure par le biais d’une taxe sur les plus-values.

M. Georges Gilkinet (Ecolo-Groen) souligne l’attitude 
constructive dont son groupe a fait preuve jusqu’à présent 
dans le débat sur les douzièmes provisoires, attitude 
dictée par un souci d’assurer la continuité des services 
publics. La situation budgétaire est désormais très grave, 
comme le montrent les rapports de la Cour des comptes 
et du Comité de monitoring; la responsabilité en incombe 
au gouvernement sortant et à la coalition dite suédoise, 
dont bon nombre de décisions n’étaient pas neutres sur 
le plan budgétaire et ont donc pesé très lourdement 
sur les finances publiques. Entre-temps, depuis 2017, 
de nouveaux besoins (en lien avec les soins de santé, 
la problématique des réfugiés, la précarité énergétique 
et, surtout, la crise du coronavirus) sont apparus et 
nécessitent que l’on y réponde.

Le groupe Ecolo-Groen souhaite la formation rapide 
d’un gouvernement de plein exercice capable d’établir 
un plan pluriannuel afin de relever les défis et de prendre 
des décisions concernant les recettes et dépenses réelles 
dans l’intérêt de la population. En particulier en ce qui 
concerne la crise du coronavirus, étant donné que l’achat 
annoncé de masques buccaux ne suffira certainement 
pas, que prévoit par ailleurs le gouvernement en affaires 
courantes afin de faire face à la pandémie en Belgique? 

Cette situation nécessitera sans aucun doute des mesures 
ayant un impact budgétaire jusqu’en juin 2020.

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) souligne l’absence 
d’un plan de lutte contre la pandémie de coronavirus 
et constate que le projet de loi ouvrant des crédits pro-
visoires pour les trois mois à venir n’en prévoit pas non 
plus. Seule une enveloppe de 15 millions d’euros a été 
débloquée pour l’achat de masques buccaux via la 
provision interdépartementale. Le ministre peut-il dire 
à combien s’élève cette provision? Quel montant le 
gouvernement juge-t-il nécessaire? Existe-t-il un plan 
financier à cet effet (dépenses et recettes)?

Le Land allemand de Bavière, par exemple, a élaboré 
un plan d’action complet, qui prévoit de prêter également 
toute l’attention nécessaire aux conséquences de la crise 
sur les entreprises, notamment au moyen d’un fonds 
de garantie. Comment le ministre compte-t-il planifier 
l’impact budgétaire de la crise du coronavirus et quand 
présentera-t-il ce plan à la Chambre?
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De heer Ahmed Laaouej (PS) is van mening dat men 
bij de aanpak van het coronavirus methodisch te werk 
moet gaan. Het is in dit stadium moeilijk in te schatten 
welke middelen nodig zullen zijn om aan de behoeften 
te voldoen. Het is onbekend hoelang de crisis zal du-
ren. Hij begrijpt de noodzaak om snel middelen vrij te 
maken voor mondmaskers, maar vermoedt dat dit niet 
zal volstaan. Hij pleit ervoor om dringend rond de tafel 
te gaan zitten en de noden op korte en middellange 
termijn in kaart te brengen. Het Parlement staat hiervoor 
ter beschikking van de regering.

De voorlopige kredieten bieden een kans om de nodige 
maatregelen te nemen. De mening van de vice-eerste-
minister zou nuttig zijn, gezien er weinig tijd overblijft tot 
de stemming in de plenaire vergadering. De behoeften 
in de gezondheidszorg zullen zeker geld kosten, nog los 
van economische steun of tijdelijke werkloosheid. De 
spreker hoopt dat er een taskforce opgericht wordt om 
dit te evalueren. Vanuit gezondheidsoogpunt zijn cijfers 

nodig om correcte aanpassingen te doen.

De heer Laaouej betreurt verder dat er geen gedachte-
wisseling met de minister van Financiën mogelijk is over 
de voorlopige kredieten. Hij begrijpt dat het voorliggende 
wetsontwerp enkel uitgaven betreft, maar tegelijk is hij 
bezorgd over het macro-economisch kader op korte en 
middellange termijn. De spreker wil geen onheilsprofeet 
zijn, maar gezien de evolutie van de financiële markten 
en hun impact op het economisch weefsel, het risico op 
een daling van de binnenlandse vraag en de gevolgen 
voor onze economie, gaat hij ervan uit dat de fiscale 
inkomsten zullen dalen.

De heer Laaouej roept op om vooruitziend te zijn en 
de expertise van het Planbureau en de Nationale Bank 
te gebruiken om de crisis te monitoren. Iedereen is het 
erover eens dat economische effecten onvermijdelijk 
zijn. Een macro-economisch kader om een eventuele 
recessie te vermijden is daarom nodig. De overheden 
moeten lessen trekken uit de crisis van 2008 en geen 
afwachtende houding aannemen. Toen werd niet tijdig 
ingegrepen om garant te staan voor Griekenland, waar-
door uiteindelijk de overheidsfinanciën van alle landen 
getroffen werden.

Moet België er op Europees niveau niet op aandringen 
dat het Europese begrotingskeurslijf gezien de coronacri-
sis niet gerechtvaardigd is? Eventueel kunnen richtlijnen 
gevraagd worden in verband met de kalender om naar 
een begrotingsevenwicht toe te werken? Europa zou de 
overheidsfinanciën van de verschillende staten kunnen 
steunen om een nieuwe recessie te vermijden. België 
heeft nu al een tekort van 12 miljard euro. De spreker 

M. Ahmed Laaouej (PS) estime que la stratégie à 
adopter face au coronavirus doit être méthodique. À 
ce stade, il est difficile d’évaluer les moyens qui seront 
nécessaires pour répondre à ces besoins. On ignore 
combien de temps la crise va durer. Le membre comprend 
qu’il soit nécessaire de dégager rapidement des moyens 
pour les masques antiseptiques, mais suppose que cela 
ne suffira pas. Il préconise de se réunir rapidement et 
de cartographier les besoins à court terme et à moyen 
terme. Le Parlement se tient pour cela à la disposition 
du gouvernement.

Les crédits provisoires permettent de prendre les 
mesures nécessaires. L’avis du vice-premier ministre 
serait utile, compte tenu du peu de temps qu’il reste avant 
le vote en séance plénière. Les besoins en matière de 
soins de santé auront certainement un coût, abstraction 
faite du soutien économique ou du chômage temporaire. 
L’intervenant espère qu’un groupe de travail sera mis en 
place pour évaluer cette situation. Sur le plan sanitaire, 

des chiffres seront nécessaires pour procéder à des 
ajustements corrects.

M. Laaouej déplore également qu’il n’ait pas été 
possible d’avoir un échange de vues avec le ministre 
des Finances à propos des crédits provisoires. Il com-
prend que le projet de loi à l’examen ne porte que sur 
des dépenses, mais se préoccupe néanmoins du cadre 
macroéconomique à court terme et à moyen terme. 
L’intervenant ne veut pas être prophète de malheur 
mais, compte tenu de l’évolution des marchés financiers 
et de leur impact sur le tissu économique, du risque de 
chute de la demande intérieure et des conséquences 
pour notre économie, il part du principe que les recettes 
fiscales vont diminuer.

M. Laaouej appelle à faire preuve de prévoyance et 
à mettre l’expertise du Bureau du Plan et de la Banque 
nationale à profit pour surveiller la crise. Tout le monde 
s’accorde à dire que les effets économiques seront 
inévitables. Un cadre macroéconomique permettant 
d’éviter une éventuelle récession est donc nécessaire. 
Les autorités doivent tirer les leçons de la crise de 2008 
et ne pas adopter une attitude attentiste. À l’époque, 
aucune mesure n’avait été prise en temps utile pour se 
porter garant de la Grèce, ce qui a fini par affecter les 
finances publiques de tous les pays.

La Belgique ne devrait-elle pas insister au niveau 
européen sur le fait que le carcan budgétaire imposé 
par l’Europe n’est pas justifié au vu de la crise du coro-
navirus? Des directives pourraient-elles éventuellement 
être demandées à propos du calendrier pour atteindre 
l’équilibre budgétaire? L’Europe pourrait soutenir les 
finances publiques des différents États afin d’éviter une 
nouvelle récession. La Belgique affiche déjà un déficit 
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hoopt dat de vice-eersteminister dit op EU-niveau op 
de agenda zal zetten.

De voorzitster van de Europese Commissie stelde een 
investeringsfonds van 25 miljard euro voor. Een dergelijk 
voorstel komt niet op tafel als er geen signalen zijn van 
het begin van een recessie. De spreker wil weten wat 
de Commissie precies zal doen om tussen te komen ter 
ondersteuning van de lidstaten.

De heer Laaouej begrijpt dat de eerste minister nu 
vele prioriteiten heeft, maar hoopt dat de ministers van 
Begroting en van Financiën de nodige contacten leggen.

De spreker wil voorts opnieuw pleiten voor een verbe-
tering van de strijd tegen de fiscale fraude. Het laatste 
verslag van de belastingadministratie over de fiscale 
controles roept vragen op. Alle vormen van fiscale 

fraude, groot of klein, verdienen aandacht. Ook al gaat 
het huidige debat over de uitgaven, toch wil de spreker 
hierover graag een gedachtewisseling met de minister 
van Financiën.

De heer Benoît Piedboeuf (MR) betreurt dat het 
voorliggend wetsontwerp, dat een technische oefening 
is over de toekenning van een budget voor 3 maanden, 
ontaardt in een politiek debat dat alle richtingen uitgaat. 
De partijen die wellicht geen deel zullen uitmaken van 
de volgende regering creëren chaos. Ook andere leden 
denken niet aan de toestand van het land en willen het 
begrotingstekort nog verergeren. De spreker heeft het 
moeilijk om dit te begrijpen. Zijn fractie toont zich verant-
woordelijk en zal de voorlopige kredieten steunen, inclusief 
de dringende uitgaven omwille van het coronavirus. Het 
Rekenhof heeft overigens gesteld dat alle uitgaven op 
een duidelijke manier gerechtvaardigd werden.

De spreker pleit voor gematigdheid in de huidige, al-
lesbehalve ideale, situatie zonder volwaardige regering. 
Men kan inderdaad nadenken over maatschappelijk 
noodzakelijke uitgaven, maar dit moet plaatsvinden binnen 
een raamwerk waarin ook rekening wordt gehouden met 
de inkomsten. Het is wachten op een dringend te vormen 
regering die de moeilijke oefening van een begroting in 

evenwicht of een sanering van de overheidsfinanciën 
zal moeten maken.

De heer Piedboeuf is ten slotte gewonnen voor de 
oprichting van een werkgroep om de budgettaire noden 
inzake de aanpak van de coronacrisis in kaart te brengen. 
Hij is eveneens het idee genegen om een gedachtewis-
seling te organiseren met de minister van Financiën met 
betrekking tot de fiscale inkomsten van de overheid.

de 12 milliards d’euros. L’intervenant espère que le vice-
premier ministre inscrira cette question à l’ordre du jour 
au niveau de l’Union européenne.

La présidente de la Commission européenne a proposé 
un fonds d’investissement de 25 milliards d’euros. Cette 
proposition ne serait pas évoquée s’il n’y avait pas de 
signaux de début d’une récession. L’intervenant demande 
comment la Commission interviendra précisément pour 
soutenir les États membres.

M. Laaouej comprend que la première ministre ait 
actuellement beaucoup de chats à fouetter, mais espère 
que les ministres du Budget et des Finances prendront 
les contacts nécessaires.

L’intervenant tient à plaider à nouveau en faveur 
d’une amélioration de la lutte contre la fraude fiscale. 
Le dernier rapport de l’administration fiscale concer-
nant les contrôles fiscaux soulève plusieurs questions. 

Toutes les formes de fraude fiscale, grande ou petite, 
méritent l’attention. Même si le débat actuel porte sur 
les dépenses, le membre tient à avoir un échange de 
vues avec le ministre des Finances.

M. Benoît Piedboeuf (MR) regrette que le débat sur 

le projet de loi à l’examen, qui constitue un exercice 
technique en vue de l’octroi d’un budget pour trois 
mois, dégénère en un débat politique tous azimuts. Les 
partis qui ne feront sans doute pas partie du prochain 
gouvernement sèment le chaos. D’autres membres ne 
pensent pas non plus à la situation du pays et veulent 
encore aggraver le déficit budgétaire. L’intervenant a du 
mal à comprendre cette attitude. Son groupe a le sens 
des responsabilités et soutiendra les crédits provisoires, 
y compris les dépenses urgentes dues au coronavirus. 
La Cour des comptes a d’ailleurs indiqué que toutes les 
dépenses devaient être clairement motivées.

L’intervenant prône la modération dans la situation 
actuelle, qui est loin d’être idéale, en l’absence de gou-
vernement de plein exercice. On peut en effet réfléchir à 
des dépenses socialement nécessaires, mais cela doit 
se faire dans un cadre qui tienne également compte des 
recettes. Il convient d’attendre la formation, urgente, d’un 
gouvernement qui devra se livrer au difficile exercice 

d’équilibrer le budget ou d’assainir les finances publiques.

Enfin, M. Piedboeuf se dit favorable à la création d’un 
groupe de travail chargé d’identifier les besoins budgé-
taires pour faire face à la crise du coronavirus. Il salue 
également l’idée d’organiser un échange de vues avec 
le ministre des Finances à propos des recettes fiscales 
des autorités publiques.
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B. Antwoorden van de vice-eersteminister

De heer David Clarinval, vice-eersteminister en minister 
van Begroting en van Ambtenarenzaken, belast met de 
Nationale Loterij en Wetenschapsbeleid, wijst erop dat 
de voorlopige twaalfden een technische begroting zijn. 
Een diepgaander debat met de respectievelijke ministers 
in de bevoegde commissies, zoals voor de val van de 
regering, vindt niet meer plaats. De minister van Begroting 
kan geen specifieke antwoorden geven op technische 
vragen die behoren tot het domein van de ministers van 
Volksgezondheid, Sociale Zaken of Energie.

Daarnaast doet de spreker een beroep op de redelijk-
heid van de leden. Het indienen van amendementen die 
nieuwe uitgaven veroorzaken, maakt de huidige situatie 
nog erger. Bijkomende voorstellen zijn misschien legitiem, 
maar het is niet de bedoeling om nu een politiek debat 
te voeren over nieuwe uitgaven.

1. Macro-economische cijfers

De heer Clarinval gaat eerst in op de vraag van de heer 
Loones over het Monitoringcomité. De vice-eersteminister 
kan niet bevestigen wat in de pers is verschenen, omdat 
de resultaten pas op 13 maart verschijnen. Alle geci-
teerde cijfers zijn volgens de vice-eersteminister dan 
ook voorlopig ongegrond.

Wat de macro-economische aspecten betreft, klopt 
het dat de coronacrisis zowel wereldwijd als op Europees 
en op Belgisch niveau macro-economische verstorin-
gen veroorzaakt. Het Federaal Planbureau (FPB) zou 
omstreeks 20 maart een eerste inschatting maken van 
de impact op de overheidsfinanciën. In afwachting van 
deze cijfers is het vandaag moeilijk om te beoordelen 
welke invloed dit zal hebben.

2. Kabinetten

De vice-eersteminister is teleurgesteld over de stelling 

van de heer Loones als zou zijn kabinet 1 750 000 euro 
meer kosten. Hij wijst erop dat het kabinet van de vice-
eersteminister geïntegreerd is in het kabinet van zijn 
voorgangster Sophie Wilmès. Er gebeurden meerdere 
verschuivingen tussen de bevoegdheden en de kabi-
netten. In totaal ligt de kostprijs netto 1 000 euro lager 
dan voorheen.

3. Coronavirus

De regering hanteert het principe dat crisismanagement 
inzake gezondheid moet vertrekken vanuit wetenschap-
pelijke informatie, in dit geval van een wetenschappelijke 
assessment group die de nodige maatregelen bepaalt. 

B. Réponses du vice-premier ministre

M. David Clarinval, vice-premier ministre et ministre 
du Budget et de la Fonction publique, chargé de la 
Loterie nationale et de la Politique scientifique, souligne 
que les douzièmes provisoires constituent un budget 
technique. Un débat plus approfondi en commission 
avec les ministres respectifs, comme avant la chute du 
gouvernement, n’est plus à l’ordre du jour. Le ministre 
du Budget n’est pas en mesure de donner des réponses 
spécifiques aux questions techniques qui relèvent des 
attributions des ministres de la Santé publique, des 
Affaires sociales ou de l’Énergie.

L’intervenant en appelle par ailleurs au bon sens des 
membres. La présentation d’amendements prévoyant de 
nouvelles dépenses aggrave encore la situation actuelle. 
Des mesures supplémentaires sont peut-être légitimes 
mais, à l’heure actuelle, l’objectif n’est pas de mener un 
débat politique sur de nouvelles dépenses.

1. Chiffres macroéconomiques

M. Clarinval répond d’abord à la question de M. Loones 
concernant le comité de monitoring. Le vice-premier 
ministre ne peut pas confirmer ce qui a été écrit dans la 
presse car les résultats ne seront publiés que le 13 mars. 
Tous les chiffres cités sont donc, selon le vice-premier 
ministre, pour l’instant, non fondés.

En ce qui concerne les chiffres macroéconomiques, 
il est vrai que la crise du coronavirus provoque des 
perturbations macroéconomiques au niveau mondial 
comme aux niveaux européen et belge. Le Bureau fédé-
ral du Plan (BFP) devrait faire une première estimation 
de l’impact sur les finances publiques vers le 20 mars. 
Dans l’attente de ces chiffres, il est difficile aujourd’hui 
d’évaluer l’impact de cette crise.

2. Cabinets

Le vice-premier ministre est dépité par l’affirma-

tion de M. Loones selon laquelle son cabinet coûterait 
1 750 000 euros de plus. Il rappelle que le cabinet du 
vice-premier ministre a été intégré à celui de la ministre qui 
l’a précédé, Mme Sophie Wilmès. Plusieurs glissements 
ont été opérés entre les compétences et les cabinets. 
Au total, le coût net est inférieur de 1 000 euros à ce 
qu’il était auparavant.

3. Coronavirus

Le principe appliqué par le gouvernement est que 
la gestion des crises sanitaires doit se fonder sur des 
informations scientifiques, fournies en l’espèce par un 
groupe d’évaluation scientifique (assessment group) 
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Een risk management group doet vervolgens voorstellen 
aan de verschillende regeringen.

Mevrouw Merckx had het over de Chinese regering 
die op de haar eigen manier de crisis aanpakt. In het 
federale België gelden er zowel regionale als federale 
maatregelen om een gezondheidscrisis te managen. De 
vice-eersteminister is tevreden over de relatief harmoni-
euze samenwerking tussen de verschillende beleidsni-
veaus. De federale overheid kan evenwel de problemen 
op regionaal niveau, waarnaar mevrouw Depoorter 
verwees, niet oplossen.

De maatregelen op financieel vlak bestaan uit drie 
luiken: een medisch gedeelte, een luik inzake de onder-
nemingen en inzake de werknemers.

De vice-eersteminister heeft het departement en 
de minister van Volksgezondheid gevraagd naar de 

dringende noden om het hoofd te bieden aan de coron-
acrisis. Op basis van hun antwoorden werd 15 miljoen 
euro voorzien om mondmaskers aan te kopen, waarvan 
3,4 miljoen euro werd geboekt om via een openbare 
aanbesteding klassieke chirurgische maskers aan te 
kopen. Deze mondmaskers zijn momenteel besteld en 
onderweg. Voor een tweede soort maskers (type FFP2) 
is 1 miljoen euro voorzien. Ook deze aanbesteding werd 
al toegewezen; de levering volgt zo snel mogelijk. Er 
blijft bijgevolg nog meer dan 10 miljoen euro over om 
andere noden op korte termijn te lenigen. Volgens de 
FOD Volksgezondheid volstaan de genoemde 15 miljoen 
euro op korte termijn. Als er nieuwe noden ontstaan, 
zullen de reserves aangesproken worden en kan over 
drie maanden opnieuw een verhoging gevraagd worden 

bij de bespreking van de eventuele volgende voorlopige 
twaalfden.

Een tweede luik betreft de vele bedrijven die bijvoor-
beeld problemen ondervinden in het productieproces. De 
regering heeft een tiental maatregelen genomen om de 
bedrijven te helpen het hoofd te bieden aan deze crisis, 
hoofdzakelijk door uitstel van betaling op federaal niveau 
mogelijk te maken. Indien nodig kan de Schatkist vrij 
gemakkelijk geld lenen om deze fondsen voor te schieten, 
gelet op de nulrente voor de Belgische staat. Indien de 
crisis voortduurt en faillissementen veroorzaakt, wordt 
het moeilijker.

Een derde luik gaat over de werknemers, die door 
deze crisis in economische werkloosheid kunnen te-
rechtkomen. De RVA zal bijkomende kosten hebben. 
Op korte termijn is het echter niet nodig om de kredieten 
voor de RVA op te trekken, omdat in juli een evaluatie 
zal plaatsvinden.

chargé de déterminer les mesures nécessaires. Un groupe 
de gestion des risques (risk management group) fait 
ensuite des propositions aux différents gouvernements.

Mme Merckx a parlé du gouvernement chinois, indi-
quant qu’il aborde la crise à sa manière. Dans la Belgique 
fédérale, des mesures sont prises aux niveaux régional 
et fédéral pour gérer toute crise sanitaire. Le vice-premier 
ministre est satisfait de la collaboration relativement 
harmonieuse entre les différents niveaux de pouvoir. Les 
autorités fédérales ne peuvent toutefois pas résoudre les 
problèmes qui se posent au niveau régional, évoqués 
par Mme Depoorter.

Les mesures prises sur le plan financier comportent 
trois volets: un volet médical, un volet relatif aux entre-
prises et un volet relatif aux travailleurs.

Le vice-premier ministre a demandé au département 
et à la ministre de la Santé publique quels étaient les 

besoins urgents pour faire face au coronavirus. Sur la 
base de leurs réponses, 15 millions d’euros ont été prévus 
pour acheter des masques de protection, dont 3,4 millions 
pour acheter des masques chirurgicaux classiques par le 
biais d’un marché public. Ces masques de protection ont 
été commandés et sont en cours de livraison. Un million 
d’euros a été prévu pour un second type de masques 
(du type FFP2). Ce marché a aussi déjà été attribué et 
la livraison suivra dès que possible. Il restera dès lors 
plus de 10 millions d’euros pour répondre à d’autres 
besoins à court terme. Selon le SPF Santé publique, les 
15 millions d’euros précités suffiront à court terme. Si 
de nouveaux besoins apparaissent, on puisera dans les 
réserves et, dans trois mois, une nouvelle augmentation 
pourra être demandée lors de l’examen des éventuels 

prochains douzièmes provisoires.

Un second volet concerne les nombreuses entreprises 
qui rencontrent par exemple des difficultés dans leur 
processus de production. Le gouvernement a pris une 
dizaine de mesures pour aider les entreprises à faire face 
à cette crise, essentiellement en permettant un report 
de paiement au niveau fédéral. Si cela s’avère néces-
saire, le Trésor pourra assez facilement prêter l’argent 
nécessaire pour avancer ces fonds, le taux applicable 
à l’État belge étant nul. Si la crise dure et provoque des 
faillites, ce sera plus difficile.

Un troisième volet concerne les travailleurs pouvant 
être mis au chômage économique en raison de cette 
crise. L’ONEM aura des dépenses supplémentaires. 
À court terme, il ne sera toutefois pas nécessaire de 
relever les crédits alloués à l’ONEM car une évaluation 
aura lieu en juillet.
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Op basis van de informatie van de betrokken departe-
menten, besluit de vice-eersteminister dat er op federaal 
niveau dus geen noodzaak is om bijkomende kredieten 
toe te kennen. De volksgezondheid primeert uiteraard 
op het begrotingstekort. Het is mogelijk dat de toestand 
wijzigt en dat er op middellange termijn bijkomende 
middelen nodig zijn, maar dan zal het Overlegcomité 
moeten evalueren of de noodzaak zich voordoet. Ook 
tijdens de volgende begrotingsdiscussie kan een ver-
hoging bekeken worden.

4. Taalpremies

Op de vraag van de heer Loones over de taalpremies 
antwoordt de vice-eersteminister dat deze werden 
geïndexeerd zoals voorzien. Verder valt er niets achter 
te zoeken.

5. Non-activiteit voorafgaand aan pensionering 

(NAVAP) – politie

De voorziene 46 miljoen euro voor NAVAP laten toe 

dat de federale overheid de op gemeentelijk niveau 
toegestane middelen ten laste neemt. Er is een debat 
gevoerd in het Parlement. De regering heeft nog geen 
beslissing genomen.

6. Fedasil

Fedasil krijgt inderdaad 250 miljoen euro extra toe-
gekend over een periode van 6 maanden. Dit is echter 
geen netto-verhoging. Er is een afwijking in vergelijking 
met het eerste kwartaal omdat Fedasil in 2018 uit zijn 
reserves geput heeft. Verder is er een voorschot van 
41 miljoen geboekt, maar dit zal niet meer opgenomen 
worden in het vierde kwartaal. Om die reden stijgt het 
bedrag nu.

De vermindering van het budget voor terugkeer met 
810 000 euro komt doordat intensiever van de diensten 
van Frontex gebruik gemaakt wordt. Dit kost de begro-
ting niets. Het betekent niet dat er minder repatriëringen 

doorgaan, maar wel dat er meer via Frontex plaatsvinden.

Ten slotte zijn de aangekondigde 3 miljoen euro voor 
toegang en verblijf voorzien: 2 miljoen euro voor de 
Dienst Vreemdelingenzaken (DVZ) en 1 miljoen euro 
voor het Commissariaat-Generaal voor de Vluchtelingen 
en de Staatslozen (CGVS). Er zijn zelfs nog reserves 
omdat het volledige krediet nog niet gebruikt werd. Het 
hoofdprobleem is de aanwerving van 200 personeelsle-
den die nog moet gebeuren, terwijl er ondertussen ook 
medewerkers vertrekken.

S’appuyant sur les informations des départements 
concernés, le vice-premier ministre conclut qu’au niveau 
fédéral, il ne sera donc pas nécessaire d’octroyer des 
crédits supplémentaires. Il va de soi que la santé publique 
passe avant le déficit budgétaire. Il est possible que la 
situation change et que des moyens supplémentaires 
soient nécessaires à moyen terme, mais le Comité de 
concertation devra alors évaluer si ce besoin existe. 
Lors de la prochaine discussion budgétaire, la possibilité 
d’une augmentation pourra également être examinée.

4. Primes linguistiques

Le vice-premier ministre répond à la question de 
M. Loones sur les primes linguistiques que ces dernières 
ont été indexées comme prévu. Il n’y a rien d’autre à 
ajouter.

5. Non-activité préalable à la pension (NAPAP) 

– police

Les 46 millions d’euros prévus pour la NAPAP per-
mettent aux autorités fédérales de prendre en charge 
les moyens autorisés au niveau communal. Un débat a 
eu lieu au Parlement. Le gouvernement n’a pas encore 
pris de décision.

6. Fedasil

Fedasil recevra en effet 250 millions d’euros sup-
plémentaires sur une période de 6 mois. Il ne s’agit 
cependant pas d’une augmentation nette. Il y a une 
différence par rapport au premier trimestre car Fedasil a 
puisé dans ses réserves en 2018. En outre, une avance 
de 41 millions a été comptabilisée, mais elle ne le sera 
plus au quatrième trimestre. C’est la raison pour laquelle 
le montant augmente à présent.

La diminution de 810 000 euros du budget consacré 
aux retours s’explique par le recours plus intensif aux 
services de Frontex. Cela n’a aucun coût budgétaire. 
Cela ne signifie pas qu’il y a moins de rapatriements, 

mais bien que plus de rapatriements ont été effectués 
par Frontex.

Enfin, les 3 millions d’euros annoncés pour l’accueil 
et le séjour ont été prévus: 2 millions d’euros pour l’Of-
fice des étrangers (OE) et un million d’euros pour le 
Commissariat général aux réfugiés et aux apatrides 
(CGRA). Il y a même encore des réserves car tous les 
crédits n’ont pas encore été utilisés. Le problème principal 
est le recrutement de 200 membres du personnel, qui 
doit encore avoir lieu, alors que, dans le même temps, 
des départs ont lieu.
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7. Fonds voor Gas en Elektriciteit

De vraag van de heer Calvo had betrekking over de 
sociale fondsen voor gas en elektriciteit. Het Parlement 
kan stemmen over eventuele kredieten. Als een beslis-
sing in die zin genomen wordt, zullen de kredieten 
aangepast worden.

8. Zorgcentra seksueel geweld (SARC)

Minister Muylle wil tien SARC-centra, één per provincie. 
Zes centra zijn al gebudgetteerd. Drie centra daarvan 
zijn reeds operationeel, drie andere centra zullen dat 
eind 2020 zijn. De vier laatste centra zouden in 2021 
moeten openen.

Een deel van de financiering komt van de Nationale 

Loterij, een ander deel van het Instituut voor de Gelijkheid 
van Vrouwen en Mannen. Er zullen dus pas in 2021 
bijkomende kredieten voorzien moeten worden voor 
de 4 laatste centra.

9. Kinderen van vluchtelingen

Het Duitse plan om vluchtelingenkinderen uit Griekse 
kampen op te nemen werd informeel besproken op het 
kernkabinet. Er is nog geen formele beslissing genomen, 
waardoor het dus niet mogelijk is om dit in de begroting 
te voorzien. De vice-eersteminister gelooft dat een hu-
mane aanpak mogelijk is.

10. Inkomsten

De vice-eersteminister gaat in op de verschillende 
tussenkomsten over initiatieven inzake de inkomsten, 
onder andere over een btw-verlaging naar 6 %, de taks 
op effectenrekeningen en de clawback voor farmabe-
drijven. De vice-eersteminister wijst erop dat in deze 
vergadering de uitgaven, en niet de inkomsten, van het 
tweede kwartaal besproken worden. Een inhoudelijk 
debat over fiscaliteit kan op een andere plaats en op 
een ander moment.

De vice-eersteminister gaat verder akkoord met het 
voorstel van de heer Laaouej om een gedachtewisse-
ling te houden met vice-eersteminister De Croo over de 
inkomsten en de strijd tegen fiscale fraude.

11. Stopzetten subsidies

De heer Ravyts stelde voor om Unia af te schaf-
fen en de subsidies voor de islam stop te zetten. De 

7. Fonds Gaz et Électricité

La question de M. Calvo concernait les fonds sociaux 
pour le gaz et l’électricité. Le Parlement peut voter 
d’éventuels crédits. Si une décision est prise en ce sens, 
les crédits seront modifiés.

8. Centres de prise en charge des violences 

sexuelles (SARC)

La ministre Muylle souhaite qu’il y ait dix centres SARC, 
un par province. Six centres ont déjà été budgétisés. 
Trois centres sont déjà opérationnels, et trois autres 
centres le seront d’ici fin 2020. Les quatre derniers 
centres devraient ouvrir en 2021.

Une partie du financement provient de la Loterie 
nationale et une autre de l’Institut pour l’Égalité des 
Femmes et des Hommes. Il ne faudra donc prévoir 
des crédits supplémentaires pour les quatre derniers 
centres qu’en 2021.

9. Enfants de réfugiés

Le plan allemand visant à recueillir des enfants de 
réfugiés vivant dans les camps situés en Grèce a fait 
l’objet d’une discussion informelle au sein du cabinet 
restreint. Aucune décision formelle n’ayant encore été 
prise, il n’est pas possible d’en tenir compte dans le 
budget. Le vice-premier ministre croit qu’une approche 
humaine est possible.

10. Recettes

Le vice-premier ministre évoque les différentes inter-
ventions concernant les initiatives relatives aux recettes, 
notamment une réduction à 6 % du taux de TVA, la taxe 
sur les comptes-titres et le clawback pour les entreprises 
pharmaceutiques. Le vice-premier ministre souligne 
que la réunion en cours vise à examiner les dépenses 
et non les recettes du deuxième trimestre. Un débat de 
fond sur la fiscalité pourra avoir lieu à un autre moment 
et à un autre endroit.

Pour le surplus, le vice-premier ministre souscrit à la 
proposition de M. Laaouej d’organiser un échange de 
vues avec le vice-premier ministre De Croo à propos 
des recettes et de la lutte contre la fraude fiscale.

11. Arrêt du subventionnement

M. Ravyts a proposé de dissoudre Unia et d’arrêter d’al-
louer des subsides en faveur de l’islam. Le vice-premier 



1052/003DOC 5524

C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2019 2020 K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

vice-eersteminister stipt aan dat het echter niet aan de 
regering in lopende zaken is om instellingen af te schaffen.

12. Civiele lijst

De vice-eersteminister heeft er in het vorige debat 
over de voorlopige kredieten al op gewezen dat het 
Koningshuis vooruitbetaald wordt. De vice-eersteminister 
past hierbij enkel de wet toe.

13. Budget Europese Unie

Er is nog geen akkoord tussen de 27 lidstaten over het 
EU-budget. Het is moeilijk om te anticiperen op de impact 
van een beslissing die nog niet genomen is. Hiermee is 
dan ook geen rekening gehouden in het voorliggende 
wetsontwerp. De beslissing op Europees niveau heeft 
overigens pas betrekking op 2021.

14. Zorgpersoneelfonds

Op de vraag van de PVDA-PTB-fractie over de zorg-
sector, antwoordt de vice-eersteminister dat de bal in het 
kamp van het Parlement ligt om een basis te leggen voor 
de uitvoering van een Zorgpersoneelfonds. De regering 
is beschikbaar om met de werkgroep samen te werken 
en verder te gaan met dit dossier.

15. Inkomsten vennootschapsbelasting

De vice-eersteminister gaat in op de vraag van de 
heer Gilkinet en bevestigt dat hij in een interview het 
cijfer van 630 miljoen euro minder inkomsten uit de ven-
nootschapsbelasting heeft genoemd. Dit is niet enkel 

het gevolg van de hervorming van de vennootschaps-
belasting. Er zijn wellicht ook conjuncturele effecten 
die meespelen.

16. Mijnwerkerspensioen

De heer Clarinval herinnert eraan dat ook deze be-

slissing nog niet werd genomen door het Parlement.

C. Replieken en antwoorden

De heer Ahmed Laaouej (PS) kreeg nog geen antwoord 
op de vraag of de vice-eersteminister een discussie over 
het meerjarenbegrotingskader, rekening houdend met 
het coronavirus, op de agenda van de Europese Unie 
zou zetten. De voorzitster van de Europese Commissie 
zou 25 miljard euro vrijmaken voor een investeringsfonds, 
maar het is onbekend hoe dit geld zal besteed worden.

ministre souligne qu’il n’appartient toutefois pas au 
gouvernement en affaires courantes de dissoudre des 
institutions.

12. Liste civile

Le vice-premier ministre a déjà souligné, au cours 
du débat précédent sur les crédits provisoires, que la 
Maison royale était financée anticipativement. Le vice-
premier ministre ne fait qu’appliquer la loi à ce sujet.

13. Budget de l’Union européenne

Il n’y a pas encore d’accord entre les 27 États membres 
à propos du budget de l’Union européenne. Il est difficile 
d’anticiper l’impact d’une décision qui n’a pas encore été 
prise. Il n’en a donc pas été tenu compte dans le projet 
de loi à l’examen. La décision au niveau européen ne 
concerne d’ailleurs que l’année 2021.

14. Fonds blouses blanches

Le vice-premier ministre répond à la question du 
groupe PVDA-PTB sur le secteur des soins en indiquant 
que la balle est dans le camp du Parlement pour jeter 
les bases de l’exécution d’un Fonds blouses blanches. 
Le gouvernement est disponible pour collaborer avec le 
groupe de travail et continuer à travailler sur ce dossier.

15. Recettes de l’impôt des sociétés

Le vice-premier ministre répond à la question de 
M. Gilkinet en confirmant qu’il a cité, au cours d’une 
interview, le chiffre de 630 millions d’euros de recettes 
en moins pour l’impôt des sociétés. Cette baisse ne 

résulte pas seulement de la réforme de l’impôt des 
sociétés. Des effets conjoncturels jouent sans doute 
également un rôle.

16. Pension des mineurs

M. Clarinval rappelle que cette décision n’a pas encore 

été prise non plus par le Parlement.

C. Répliques et réponses

M. Ahmed Laaouej (PS) n’a pas encore reçu de 
réponse à la question de savoir si le vice-premier ministre 
inscrirait la discussion relative au cadre budgétaire 
pluriannuel à l’ordre du jour de l’Union européenne 
en tenant compte du coronavirus. La présidente de la 
Commission européenne devrait débloquer 25 milliards 
d’euros pour un fonds d’investissement, mais l’affectation 
de ces moyens n’est pas encore connue.
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Los van de wens van de Europese Commissie om de 
economie weer op gang te brengen, vraagt de spreker 
zich af hoe men een eventuele begrotingsshock zal 
vermijden, om een herhaling van de fouten van 2008 te 
voorkomen. De beurzen doen het slecht, de ongerustheid 
groeit en de budgettaire factuur kan zwaarder uitvallen. 
Er moet inzake de overheidsfinanciën op Europees 
niveau geanticipeerd worden.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) ziet enkele 
lichtpunten. Het groeitraject voor de zorgcentra zou 
moeten toelaten om de voorziene uitbreidingen door 
te voeren. Hij is tevreden dat er voldoende kredieten 
voorzien zijn voor de eerste fase. Kan deze uitbreiding 
nog versneld worden?

Een tweede belangrijk thema zijn de vluchtelingen-
kinderen in Griekenland. De spreker begrijpt dat de 
regering nog geen formele beslissing genomen heeft. De 
uitspraak van de vice-eersteminister over een humane 
aanpak en de mogelijkheid om hierin een beslissing te 
nemen, beschouwt de spreker als een goed teken. Hij 
vraagt om dit engagement ook snel formeel te nemen 
en zich aan te sluiten bij het Duitse initiatief.

De heer Calvo blijft wel op zijn honger inzake de 
aanpak van de coronacrisis. Er werden weliswaar kre-
dieten voorzien voor de onmiddellijke noden, maar hij 
betwijfelt toch of er voldoende beschikbaar is voor alle 
aangekondigde maatregelen. Hij vraagt een budgettaire 
inschatting van deze maatregelen en een debat hierover 
in de commissie en in de plenaire vergadering.

Het lid wil dat de vice-eersteminister actiever ge-
volg geeft aan deze vraag. De Ecolo-Groen-fractie kan 
geen groen licht geven aan voorlopige kredieten die 
onvoldoende anticiperen op de coronacrisis. Dit zou 
onverantwoordelijk zijn.

De spreker begrijpt dat de vice-eersteminister geen 
extra uitgaven wil. Toch bestaat de kans dat deze gestemd 
zullen worden. De heer Calvo betreurt daarom dat de 
vice-eersteminister niet wil ingaan op de financiering van 
eventuele bijkomende uitgaven. De vice-eersteminister 

gaat ook niet in op de vraag over de farmaceutische 
specialiteiten, terwijl dit wetsontwerp (DOC 55 1005/001 
tot 4) deze week op de agenda van de plenaire verga-
dering staat.

De MR-fractie heeft een amendement ingediend 
om een bepaling uit het wetsontwerp te schrappen die 
nochtans een besparing zou opleveren. De spreker 
hekelt het feit dat de vice-eersteminister iedereen die 

Indépendamment du souhait de la Commission euro-
péenne de relancer l’économie, l’intervenant se demande 
comment un éventuel choc budgétaire pourra être évité 
afin d’éviter de répéter les erreurs de 2008. Les bourses 
plongent, l’inquiétude augmente et la facture budgétaire 
risque de s’alourdir. Il faut anticiper les risques concernant 
les finances publiques au niveau européen.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) évoque quelques lueurs 
d’espoir. En ce qui concerne les centres de soins, la 
trajectoire de croissance devrait permettre de procéder 
aux élargissements prévus. Il constate avec satisfaction 
que, pour la première phase, les crédits prévus sont 
suffisants. Est-il possible d’accélérer encore davantage 
cet élargissement?

Une deuxième thématique importante est celle des 
enfants des réfugiés en Grèce. L’intervenant comprend 
que le gouvernement n’ait pas encore pris de décision 
formelle. Les propos du vice-premier ministre concernant 
une approche humaine et la possibilité de prendre une 
décision en la matière constituent néanmoins des signes 
encourageants. Il demande que cet engagement soit 
rapidement pris de façon formelle et que l’on se rallie à 
l’initiative allemande.

M. Calvo reste toutefois sur sa faim en ce qui concerne 
la gestion de la crise du coronavirus. Si des crédits ont 
certes été prévus pour couvrir les besoins immédiats, il 
doute que les crédits disponibles soient suffisants pour 
faire face à toutes les mesures annoncées. Il demande 
une estimation budgétaire de ces mesures, ainsi qu’un 
débat à ce sujet en commission et en séance plénière.

Le membre souhaite que le vice-premier ministre 
réponde plus activement à cette demande. Le groupe 
Ecolo-Groen ne pourra pas approuver les crédits pro-
visoires s’ils n’anticipent pas suffisamment la crise du 
coronavirus. Ce serait irresponsable.

L’intervenant comprend que le vice-premier ministre 
s’oppose à l’augmentation des dépenses. Il est cependant 
possible qu’elle soit votée. M. Calvo déplore dès lors 
que le vice-premier ministre s’oppose au financement 
d’éventuelles dépenses supplémentaires. De même, le 

vice-premier ministre refuse d’accéder à la demande 
concernant les spécialités pharmaceutiques, alors que 
le projet de loi à l’examen (DOC 55 1005/001 à 4) est 
inscrit à l’ordre du jour de la séance plénière de cette 
semaine.

Le groupe MR a présenté un amendement tendant 
à supprimer une disposition du projet de loi qui aurait 
pourtant permis de réaliser une économie. L’intervenant 
déplore vivement que le vice-premier ministre qualifie 
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pleit voor extra uitgaven onverantwoordelijk noemt, terwijl 
zijn eigen fractie maatregelen saboteert die besparin-
gen opleveren. Engageert de vice-eersteminister zich 
ertoe om te werken aan de financiering van eventuele 
meeruitgaven? Wat zal het standpunt van de regering 
zijn over de bijdrage van de farmasector?

Het lid stelt voor om de stemming over de voorlopige 
kredieten uit te stellen. Men kan niet van zijn fractie ver-
wachten om bepaalde bijkomende uitgaven niet goed 
te keuren en tegelijk bij te dragen tot een verhoging van 
de budgetten op andere beleidsdomeinen.

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) sluit zich aan 
bij de vraag van de heer Calvo over een werkgroep. 
Is de vice-eersteminister bereid om dit te steunen? 
Mevrouw Depoorter begrijpt dat hij zich baseert op de 
cijfers van zijn collega-ministers, maar zij wijst erop dat 
er in de aanbesteding van de mondmaskers sprake is 
van 10 miljoen euro in plaats van de 4,4 euro miljoen 
die de vice-eersteminister vernoemde. Betekent dit dat 
er maar een deel van de aanbesteding wordt besteld? 
Ze hoopt op duidelijkheid en op het voorzien van de 
nodige budgetten.

De heer Jan Bertels (sp.a) onthoudt dat er momenteel 
geen vragen zijn van de FOD Volksgezondheid en dat 
de uitgaven voor uitstel van betaling van bijdragen en 
voor tijdelijke werkloosheid momenteel gedekt worden 
door de sociale zekerheid. Hij wil graag van een werk-
groep met experten een inschatting krijgen over wat er 
eventueel te gebeuren staat. De vice-eersteminister 
verwees naar een studie van het FPB die rond 20 maart 

gepubliceerd wordt. Zijn de parameters van het Rekenhof 
nog up to date? Kan de vice-eersteminister iets meer 
geruststelling bieden?

Wat betreft de meeruitgaven heeft de sp.a-fractie zich 
verantwoordelijk gedragen. Bij het indienen van een 
amendement voor bijkomende uitgaven werd gezorgd 
voor een compensatie in de inkomsten. Bovendien 
initieerde zijn fractie het amendement omtrent de be-
sparing in de geneesmiddelensector. De spreker wil het 
geld dat op die manier vrijgemaakt wordt in de sociale 
zekerheid nuttig besteden, met name aan een ander 
domein binnen de sociale zekerheid dat ook nog eens 
een terugverdieneffect heeft.

De voorgestelde extra uitgave is bijgevolg budgettair 
neutraal. Steunt de fractie van de vice-eersteminister 
de bewaking van het geneesmiddelenbudget in 2020, 
of is hij daarentegen voorstander van een meeruitgave 
door de overschrijding van het geneesmiddelenbudget 
niet te compenseren? De heer Bertels besluit dat sp.a 

d’irresponsables tous ceux qui préconisent une augmen-
tation des dépenses alors que son propre groupe sabote 
les mesures permettant de réaliser des économies. 
Le vice-premier ministre s’engage-t-il à travailler au 
financement d’éventuelles dépenses supplémentaires? 
Quelle sera la position du gouvernement à propos de la 
contribution du secteur pharmaceutique?

Le membre propose de reporter le vote sur les crédits 
provisoires. On ne peut pas attendre de son groupe qu’il 
n’adopte pas certaines dépenses supplémentaires mais 
qu’il contribue parallèlement à une augmentation des 
budgets dans d’autres domaines stratégiques.

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) se rallie à la de-
mande de M. Calvo concernant un groupe de travail. 
Le vice-premier ministre est-il disposé à soutenir cette 
demande? Mme Depoorter comprend qu’il se fonde sur 
les chiffres transmis par ses collègues ministres, mais 
fait observer qu’il est question, dans le marché public 
relatif aux masques, de 10 millions d’euros alors que le 
vice-premier ministre a évoqué un montant de 4,4 mil-
lions d’euros. Cela signifie-t-il qu’une partie seulement 
du marché public a été commandée? Elle espère que 
cette question sera clarifiée et que les budgets néces-
saires ont été prévus.

M. Jan Bertels (sp.a) retient qu’il n’y a actuellement 
pas de demande de la part du SPF Santé publique et 
que les dépenses relatives au report de paiement des 
cotisations et au chômage temporaire sont actuellement 
couvertes par la sécurité sociale. Il aimerait qu’un groupe 
de travail constitué d’experts procède à une estimation 
de ce qui pourrait arriver. Le vice-premier ministre a 
cité une étude du BFP qui devrait être publiée vers le 

20 mars. Les paramètres de la Cour des comptes sont-
ils encore à jour? Le vice-premier ministre pourrait-il 
rassurer quelque peu?

S’agissant des dépenses supplémentaires, le groupe 
sp.a a pris ses responsabilités. Lorsqu’il a présenté un 
amendement tendant à demander des dépenses sup-
plémentaires, il a prévu une compensation au niveau 
des revenus. En outre, son groupe est à l’origine de 
l’amendement relatif aux économies dans le secteur des 
médicaments. L’intervenant souhaite utiliser judicieuse-
ment les fonds ainsi libérés dans la sécurité sociale, et 
donc dans un autre domaine de la sécurité sociale qui 
offre encore un effet retour.

Les dépenses supplémentaires proposés seront par 
conséquent neutres sur le plan budgétaire. Le groupe 
du vice-premier ministre soutient-il le contrôle du budget 
des médicaments en 2020, ou est-il au contraire favo-
rable à l’augmentation des dépenses supplémentaires 
en ne compensant pas le dépassement du budget des 
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geen verwijten hoeft te ontvangen van de MR-fractie 
over een onverantwoordelijke houding.

Mevrouw Sofie Merckx (PVDA-PTB) verbaast zich over 
de harmonieuze maatregelen die de vice-eersteminister 
vernoemde. In de pers verschenen andere berichten, met 
name over de verschillen in aanpak tussen de diverse 
regeringen. Ze geeft het voorbeeld van rusthuizen, die 
in het ene gewest nog bezoek mogen ontvangen en in 
het andere niet. Dit toont het gevaar en de absurditeit 
van de toestand aan. Als er moet gewacht worden op 
een akkoord tussen de 9 ministers om maatregelen te 
nemen en budgetten vrij te maken, komt men er veel te 
laat uit. De regering neemt de crisis van het coronavirus 
onvoldoende ernstig.

De spreekster is verbaasd dat de vice-eersteminister 
oordeelt dat er geen maatregelen nodig zijn bovenop 
de voorziene bedragen. Maakt de vice-eersteminister 
een begroting voor de komende drie maanden of voor 
de komende week? Het probleem zal in de komende 
weken en maanden groter worden. Het aantal patiënten 
op intensieve zorgen en het aantal sterfgevallen stijgen. 
Het lid berekende dat 87 miljoen euro extra nodig zal 
zijn, op basis van de kost van gemiddeld 3 000 euro 
voor een dag op intensieve zorgen. De voorgestelde 15 
miljoen euro is een absoluut minimum. Er is niet alleen 
nood aan mondmaskers.

Mevrouw Merckx doet ten slotte een oproep aan haar 
collega’s om een ambitieuzer budget te steunen door 
haar amendement (DOC 55 1052/002) goed te keuren.

De heer Christian Leysen (Open Vld) bedankt de 
vice-eersteminister om eraan te herinneren dat het 
wetsontwerp over voorlopige kredieten gaat, en niet 
over nieuw beleid. Er dient opgelet te worden voor het 
indienen van ondoordachte fiscale maatregelen.

De spreker deelt de bezorgdheid van de heer Laaouej 
over de conjunctuur. Bedrijven en consumenten zullen 
hinder ondervinden. Het is niet zinvol om snel fiscale 
maatregelen in te voeren die later teruggedraaid moeten 
worden en ten koste gaan van de bedrijven.

De spreker wil met gezond verstand en koelbloedig-
heid reageren op het coronavirus en stoort zich aan de 
paniekzaaierij. Hij waarschuwt voor het aankopen van 
overdreven hoeveelheden mondmaskers. Daarnaast 
doet hij een oproep om pas naar het ziekenhuis te gaan 
bij duidelijke symptomen, of om een teveel aan testen te 
vermijden. Dit gaan ten koste van de mensen die echt 
een behandeling nodig hebben.

médicaments? M. Bertels conclut en indiquant que le 
sp.a n’a pas de reproche à recevoir de la part du groupe 
MR quant à une attitude irresponsable.

Mme Sofie Merckx (PVDA-PTB) s’étonne que le vice-
premier ministre ait parlé de mesures harmonieuses car 
la presse n’a pas utilisé les mêmes termes, dénonçant 
des divergences de vues entre les différents gouverne-
ments. Elle cite l’exemple des maisons de repos, où les 
visites étaient encore autorisées dans l’une des régions 
et interdites dans l’autre. Cet exemple souligne le dan-
ger et l’absurdité de la situation. S’il faut attendre que 
les neuf ministres concernés parviennent à un accord 
pour prendre des mesures et libérer des budgets, il sera 
beaucoup trop tard. Le gouvernement ne prend pas la 
crise du coronavirus suffisamment au sérieux.

L’intervenante s’étonne que le vice-premier ministre 

pense qu’il n’est pas nécessaire de prendre d’autres 
mesures que celles visant les montants prévus. Le 
vice-premier ministre établit-il un budget pour les trois 
prochains mois ou pour la semaine prochaine? Le pro-
blème va s’accentuer dans les semaines et dans les 
mois à venir. Le nombre de patients admis aux soins 
intensifs augmente, de même que le nombre de décès. 
La membre a calculé qu’il faudra 87 millions d’euros sup-
plémentaires sur la base d’un coût moyen de 3 000 euros 
par journée aux soins intensifs. Les 15 millions d’euros 
proposés sont un minimum minimorum. Les besoins 
vont au-delà des masques.

Enfin, Mme Merckx lance un appel à ses collègues 
pour qu’ils soutiennent un budget plus ambitieux en 
adoptant son amendement (DOC 55 1052/002).

M. Christian Leysen (Open Vld) remercie le vice-
premier ministre d’avoir rappelé que le projet de loi 
porte sur les crédits provisoires, et non sur une nouvelle 
politique. Il faut se garder de déposer des propositions 
de mesures fiscales irréfléchies.

L’intervenant partage l’inquiétude de M. Laaouej à 
propos de la conjoncture. Les entreprises et les consom-
mateurs vont subir des désagréments. Il n’est guère 
sensé d’adopter précipitamment des mesures fiscales 
qui devront ensuite être annulées et qui nuiront aux 

entreprises.

L’intervenant souhaite que l’on réagisse avec bon 
sens et sang-froid au coronavirus et désapprouve que 
l’on sème la panique. Il met en garde contre l’achat 
de quantités excessives de masques. Parallèlement, il 
appelle à ne se rendre à l’hôpital qu’en cas de symp-
tômes clairs et à éviter un excès de tests car cela nuira 
aux personnes qui ont vraiment besoin d’être soignées.
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De heer Leysen betreurt dat een regering op zich 
laat wachten. Hij wijst de partijen terecht die zichzelf 
buitenspel gezet hebben, onduidelijk zijn over eventuele 
regeringsdeelname of exclusieven stellen. Hij pleit voor 
aanvaardbare compromissen en een regering op basis 
van inhoud.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) vindt het niet 
correct van de heer Leysen om over paniekzaaierij en 
nodeloze uitgaven te spreken. De spreker wil enkel 
duidelijkheid over de beschikbare kredieten, om ervoor 
zorgen dat de minister van Volksgezondheid over alle 
nodige middelen kan beschikken. Om die reden wil 
de spreker eerst duidelijkheid van de regering over de 
financiering en over de coronamaatregelen, vooraleer 
het wetsontwerp tot opening van voorlopige kredieten 
te stemmen. Daarnaast moeten enkele amendementen 
technisch uitgeklaard worden.

Mevrouw Dominiek Sneppe (VB) wijst er eveneens 
op dat het stellen van vragen niet hetzelfde is als paniek 
zaaien. De minister van Volksgezondheid is niet duidelijk 
genoeg over het noodplan en over de financiering ervan. 
Het lijkt de spreekster normaal dat daarover vragen 
gesteld worden.

De heer Christian Leysen (Open Vld) repliceert dat 
hij tijdens het debat in sommige tussenkomsten de in-
druk kreeg dat er paniek gezaaid werd, door te spreken 
over chaos of een amateuristische aanpak. Van chaos 
is geen sprake. De heer Leysen wil een evenwichtige 
boodschap van vertrouwen uitstralen.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) stelt vast dat 
sommige sprekers meerdere keren het woord krijgen 
en klaagt de restrictieve interpretatie van het reglement 
ten aanzien van zijn fractie aan.

Mevrouw Sophie Merckx (PVDA-PTB) wijst erop dat 
ze alleen maar uit de pers heeft geciteerd over de insti-
tutionele “kakofonie”. Ze wou hiermee deze absurditeit in 
de aanpak van het virus benadrukken. De ernst van de 
situatie beklemtonen is niet hetzelfde als paniek zaaien. 
Het lid vraagt, net zoals de meeste andere sprekers, 
maatregelen die overeenstemmen met de verwachte 

evolutie.

De heer David Clarinval, vice-eersteminister en mi-
nister van Begroting en van Ambtenarenzaken, belast 
met de Nationale Loterij en Wetenschapsbeleid, zal de 
vraag en de bezorgdheid van de heer Laaouej over de 
Europese begroting voorleggen aan de eerste minister. 
Hij deelt de mening dat er meer duidelijkheid moet zijn 
over de Europese tussenkomst. Het is echter aan de 
eerste minister om dit op EU-niveau te bespreken.

M. Leysen déplore qu’un gouvernement se fasse 
attendre. Il fustige les partis qui se sont mis eux-mêmes 
hors-jeu, qui laissent planer le doute au sujet d’une éven-
tuelle participation gouvernementale ou qui posent des 
exclusives. Il plaide pour des compromis acceptables et 
un gouvernement formé sur la base du contenu.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) estime qu’il n’est pas 
correct de la part de M. Leysen de parler d’alarmisme et 
de dépenses inutiles. L’intervenant souhaite uniquement 
la clarté au sujet des crédits disponibles afin de faire en 
sorte que la ministre de la Santé publique puisse disposer 
de tous les moyens nécessaires. C’est la raison pour 
laquelle l’intervenant souhaite que le gouvernement 
commence par faire la clarté au sujet du financement et 
des mesures relatives au coronavirus avant de voter le 
projet de loi ouvrant des crédits provisoires. Il convient 
en outre d’apporter des clarifications techniques à propos 
de quelques amendements.

Mme Dominiek Sneppe (VB) signale également que 
poser des questions ne revient pas à semer la panique. 
La ministre de la Santé publique n’est pas suffisamment 
claire au sujet du plan d’urgence et de son financement. 
L’intervenante estime qu’il est normal de poser des 
questions à cet égard.

M. Christian Leysen (Open Vld) réplique que cer-
taines interventions, au cours du débat, lui ont donné 
l’impression d’être alarmistes, en évoquant le chaos 
ou une approche amateuriste. Il n’est pas question de 
chaos. M. Leysen souhaite diffuser un message de 
confiance équilibré.

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) constate que cer-
tains intervenants ont eu la parole à plusieurs reprises 
et dénonce l’interprétation restrictive du Règlement à 
l’égard de son groupe.

Mme Sophie Merckx (PVDA-PTB) souligne qu’elle a 
seulement cité la presse à propos de la “cacophonie” 
institutionnelle. Elle a ainsi voulu souligner cette absur-
dité dans la lutte contre virus. Il faut faire une distinction 
entre souligner la gravité de la situation et semer la 
panique. À l’instar de la plupart des autres intervenants, 
la membre demande des mesures qui correspondent à 

l’évolution attendue.

M. David Clarinval, vice-premier ministre et ministre du 
Budget et de la Fonction publique, chargé de la Loterie 
nationale et de la Politique scientifique, fera part de la 
question et de la préoccupation de M. Laaouej au sujet 
du budget européen à la première ministre. Il admet 
qu’il faut davantage de clarté au sujet de l’intervention 
européenne. Il appartient toutefois à la première ministre 
d’examiner ce point au niveau de l’UE.
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1. Coronavirus

De vice-eersteminister gaat akkoord om een werkgroep 
met het Parlement te organiseren. In deze werkgroep 
zouden het FPB, de administratie en de ministers van 
Begroting en Volksgezondheid rond de tafel moeten zit-
ten. Indien nodig kan ook de FOD Binnenlandse Zaken 
deelnemen aan de werkzaamheden van deze werkgroep 
indien meer drastische maatregelen noodzakelijk blijken. 
De gewesten en gemeenschappen zouden eveneens 
betrokken moeten worden. De werkgroep kan anticiperen 
op budgettaire wijzigingen. De vice-eersteminister wil 
echter niet dat de stemming over de voorlopige kredieten 
hierdoor vertraagd wordt.

De vice-eersteminister blijft erbij dat het overleg met 
de regio’s vrij harmonieus verloopt. De maatregelen kun-
nen uiteenlopen, omdat elk beleidsniveau nu eenmaal 
bevoegd is om beslissingen op zijn domein te nemen.

Artikel 70 van de wet van 22 mei 2003 houdende de 
organisatie van de begroting en van de comptabiliteit 
van de Federale Staat laat al toe om de begrotingskre-
dieten te overschrijden indien er dringende problemen 
ontstaan. Het amendement van mevrouw Merckx, dat 
105 miljoen euro extra voorziet voor de coronacrisis, is 
bijgevolg niet nodig.

Voorts zal het budget van de sociale zekerheid in juli 
geëvalueerd en indien nodig aangepast worden.

De vice-eersteminister volgt de zaken op de voet en 
roept op om de koelbloedigheid bewaren. Hij stelt voor 
om het Parlement op basis van objectieve cijfers van de 
administratie zijn werk te laten doen in plaats van in allerijl 
bedragen te voorzien, gebaseerd op nattevingerwerk. 
Op korte termijn wordt 15 miljoen euro voorzien. De 
spreker antwoordt op de vraag van mevrouw Depoorter 
dat dit bedrag een trekkingsrecht betreft. Er hoeft geen 
nieuwe aanbesteding uitgeschreven te worden. Er is dus 
voldoende marge om mondmaskers te kopen tot de 15 
miljoen euro bereikt zijn.

2. Overschrijding van het geneesmiddelenbudget 

(clawback)

Met betrekking tot de overschrijding van het genees-
middelenbudget, wijst de vice-eersteminister erop dat hij 
niet bevoegd is voor Volksgezondheid. De regering ging 
akkoord met de oorspronkelijke tekst van het wetsontwerp 
(DOC 55 1005/1 tot 4). De tekst werd echter geamendeerd. 
De bal ligt nu in het kamp van de fracties die het debat 
in de plenaire vergadering zullen voeren. De regering 
kan dit niet meer beïnvloeden. Het amendement zal 

1. Coronavirus

Le vice-premier ministre marque son accord sur la 
création en concertation avec le Parlement d’un groupe 
de travail composé de représentants du BFP, de l’admi-
nistration et des ministres du Budget et de la Santé 
publique. Le SPF Intérieur pourra également participer 
à ses travaux si l’adoption de mesures plus drastiques 
s’impose. Il conviendrait également d’y associer les 
Communautés et les Régions. Le groupe de travail 
pourra anticiper sur les modifications budgétaires. Le 
vice-premier ministre souhaite toutefois éviter que tout 
cela retarde le vote sur les crédits provisoires.

Le vice-premier ministre maintient que la concerta-
tion avec les Régions se déroule de façon relativement 
harmonieuse. Les mesures peuvent varier, car chaque 
niveau de pouvoir est compétent pour prendre des 
décisions dans son domaine.

L’article 70 de la loi du 22 mai 2003 portant organi-
sation du budget et de la comptabilité de l’État fédéral 
permet de dépasser les crédits budgétaires en cas de 
problèmes urgents. L’amendement de Mme Merckx, 
qui prévoit 105 millions d’euros supplémentaires pour 
la crise du coronavirus, est donc inutile.

Le vice-premier ministre indique ensuite que le budget 
de la sécurité sociale sera évalué en juillet et adapté si 
nécessaire.

Le vice-premier ministre suit ce dossier de très près 
et il appelle à garder son sang-froid. Il propose de lais-
ser le Parlement faire son travail sur la base de chiffres 
objectifs de l’administration au lieu d’inscrire en toute 
hâte des montants fixés à partir d’approximations. Quinze 
millions d’euros sont prévus à court terme. L’intervenant 
répond à la question de Mme Depoorter que ce montant 
concerne un droit de tirage. Il ne sera pas nécessaire 
de lancer un nouvel appel d’offres. Nous disposons 
donc d’une marge suffisante pour acheter des masques 
jusqu’à ce que les 15 millions d’euros soient atteints.

2. Dépassement du budget des médicaments 

(clawback)

En ce qui concerne le dépassement du budget des 
médicaments, le vice-premier ministre souligne qu’il n’est 
pas compétent pour la Santé publique. Le gouvernement 
avait marqué son accord sur le texte initial du projet de 
loi (DOC 55 1005/1 à 4). Ce texte a toutefois été modifié. 
La balle est maintenant dans le camp des groupes qui 
débattront en réunion plénière. Le gouvernement ne 
peut plus influencer ce processus. L’amendement aura 
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wellicht een niet te verwaarlozen impact hebben op de 
farmaceutische bedrijven, maar de vice-eersteminister 
kan hierover geen stelling innemen.

IV. — ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING

A. Vergadering van woensdag 11 maart 2020

HOOFDSTUK I

Algemene bepaling

Artikel 1

Dit artikel betreft de grondwettelijke bepalingen die 
de bevoegdheden binnen de Federale Staat verdelen. 
Er worden geen opmerkingen over gemaakt.

HOOFDSTUK II

Voorlopige kredieten

Art. 2

De minister dient amendement nr. 1 (DOC 55 1052/002) 
in, tot invoeging van de begrotingstabel van de admi-
nistratieve dienst met boekhoudkundige autonomie 
“Stichting Elena en Isabella Godtschalck”, die over het 
hoofd werd gezien in tabel 2, na pagina 918 van het 
wetsontwerp (DOC 1052/001).

De heer Wouter Vermeersch en de heer Kurt Ravyts 
(VB) dienen amendement nr. 2 (DOC 55 1052/002) in, 
dat ertoe strekt in sectie 01, basisallocatie 01 30.1 Civiele 
lijst, blz. 645, een aantal wijzigingen aan te brengen. Dit 
amendement wil geen afwijking op de regel van de twaalf-
den voor de koninklijke familie. Voor meer details wordt 
verwezen naar de verantwoording bij dit amendement.

De heer Jan Bertels (sp.a) dient amendement nr. 12 
(DOC 55 1052/002) in, waarvan de inhoud reeds in de 
commissie voor Gezondheid en Gelijke Kansen werd 
besproken en waar de bevoegde minister een toezegging 
had gedaan, met name dat de eerstelijnspsychologische 
functie moet worden versterkt. Ook andere fracties 
stemmen hiermee in. Het amendement strekt er dus 
toe om het bedrag in de basisallocatie 58 42 42 80 03 
van het wetsontwerp te verhogen met een bedrag dat 
ook door deskundigen werd berekend (DOC 1052/001, 
tabel blz. 190). Deze nieuwe uitgave wordt na verloop 
van tijd “terugverdiend”, zodat het een slimme investering 
betreft: de welzijns- en begrotingseffecten zijn positief. 

probablement un impact non négligeable sur les firmes 
pharmaceutiques, mais le vice-premier ministre ne peut 
pas se prononcer en la matière.

IV. — DISCUSSION DES ARTICLES

A. Réunion du mercredi 11 mars 2020

CHAPITRE IER

Disposition générale

Article 1er

Le présent article concerne les règles constitutionnelles 
répartitrices de compétence au sein de l’État fédéral. Il 
n’appelle aucun commentaire.

CHAPITRE II

Crédits provisoires

Art. 2

Le ministre présente un amendement n° 1 
(DOC 55 1052/002) qui vise à insérer Ie budget du ser-
vice administratif à comptabilité autonome “Fondation 
Elena et Isabella Godtschalck”, à la suite de l’oubli de 
ce tableau dans Ie tableau 2, après la page 918 du projet 
de loi (DOC 1052/001).

M. Wouter Vermeersch et M. Kurt Ravyts (VB) pré-
sentent l’amendement n° 2 (DOC 55 1052/002), qui tend 
à apporter une série de modifications à la section 01, 
allocation de base 01 30.1 Liste civile, p. 645. Cet amen-
dement ne veut pas déroger à la règle des douzièmes 
pour la famille royale. Pour plus de détails, il est renvoyé 
à la justification dudit amendement.

M. Bertels (sp.a) présente l’amendement n° 12 (DOC 
55 1052/002), dont le contenu a déjà été examiné en 
commission de la Santé et de l’Égalité des chances 
et pour lequel le ministre compétent avait déjà pris un 
engagement, à savoir que la fonction psychologique 
de première ligne doit être renforcée. D’autres groupes 
politiques y souscrivent également. L’amendement vise 
donc à relever l’allocation de base 58 42 42 80 03 du 
projet de loi d’un montant qui a également été calculé 
par des experts (DOC 1052/001, tableau p. 190). Cette 
nouvelle dépense sera “récupérée” après un certain 
temps, de sorte qu’il s’agit d’un investissement intel-
ligent: les effets en termes de bien-être et de budget 
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Voor meer details verwijst het lid naar de verantwoording 
bij dit amendement.

De minister heeft met de minister van Volksgezondheid 
overlegd. De Vlaamse liberalen zullen geen amendement 
indienen; derhalve zal de “clawback” aan de plenum-
vergadering worden voorgelegd. Het amendement lijkt 
gegrond, maar zou tegelijk een debat in de bevoegde 
commissie vereisen. De minister wijst erop dat het voorlig-
gende wetsontwerp van technische aard is, en stelt voor 
het amendement inzake de eerstelijnspsychologische 
functie in te trekken.

De heer Jan Bertels (sp.a) is gedeeltelijk ingenomen 
met het antwoord van de minister. De financiering via 
de “clawback” lijkt in ieder geval verworven.

De heer Servais Verherstraeten (CD&V) benadrukt 
het belang van het signaal van de minister. Als het 
amendement extra middelen oplevert, zouden die niet 

onmiddellijk mogen worden uitgegeven. De spreker 
steunt de toewijzing van extra middelen aan de beoogde 
sector. Er moet echter worden nagegaan of het wetsont-
werp zoals het thans is opgesteld al niet toelaat om de 
gewenste bedragen te besteden aan de nagestreefde 
doelstellingen.

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) erkent dat er 
bepaalde behoeften zijn en verwijst naar de initiatieven 
van de Vlaamse regering. Hoewel ze de bezorgdheid 
van de heer Bertels begrijpt, is ze niettemin van oordeel 
dat het door hem ingediende amendement onvoldoende 
duidelijk is over hoe men de doelstellingen wil halen. Ze 
is het eens met de verdedigde principes, maar kant zich 
tegen de tekst van het amendement.

De heer Jan Bertels (sp.a) benadrukt dat er zowel 
bij derden als in deze commissie veel steun is voor zijn 
standpunt. De spreker weerlegt ten stelligste dat de mid-
delen die er door een verhoging van het bedrag zouden 
komen, meteen zouden worden uitgegeven. Hij voegt 
eraan toe dat het niet de taak is van het Parlement om 
te bepalen hoe die uitgaven moeten worden georgani-
seerd. De bevoegde instanties – de spelers in het veld 
– kwijten zich uitstekend van deze taak. De techniek dat 
er middelen van de Staat naar de sociale sector vloeien 

is een gekend feit en vormt geen probleem.

Mevrouw Sofie Merckx (PTB-PVDA) is verrast over de 
“ruilhandel” die ze vaststelt: in ruil voor de intrekking van 
het ene amendement wordt het andere ook ingetrokken, 
veeleer dan dat elk amendement ter stemming wordt 
voorgelegd. De spreekster benadrukt dat het zinvol is 
middelen te besteden aan psychologische hulp, omdat dit 

sont positifs. Pour plus de détails, il est renvoyé à la 
justification dudit amendement.

Le ministre s’est entretenu avec la ministre de la 
Santé. Les libéraux néerlandophones ne déposeront 
pas d’amendement, le “clawback” sera donc proposé 
à la séance plénière. L’amendement semble se justifier, 
mais nécessiterait en même temps un débat dans la 
commission appropriée. Le ministre rappelle que le 
projet de loi à l’examen est d’ordre technique et propose 
le retrait de l’amendement relatif à la fonction psycho-
logique de première ligne.

M. Jan Bertels (sp.a) se réjouit partiellement de la 
réponse du ministre. Le financement par le “clawback” 
semble en tout cas acquis.

M. Servais Verherstraeten (CD&V) souligne l’impor-
tance du signal du ministre. Si l’amendement génère 
des ressources supplémentaires, il faudrait ne pas 

les dépenser immédiatement. L’intervenant soutient 
l’attribution de moyens supplémentaires au secteur 
visé. Il convient néanmoins de vérifier si le projet de loi 
ne permet pas déjà en l’état de consacrer les montants 
souhaités aux objectifs poursuivis.

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) reconnaît qu’il existe 
certains besoins et renvoie aux initiatives du gouver-
nement flamand. Si elle comprend la préoccupation de 
M. Jan Bertels, elle estime cependant que l’amendement 
qu’il soumet manque de précision quant à la manière de 
réaliser les objectifs. Elle est d’accord avec les principes 
défendus, mais s’oppose au texte de l’amendement.

M. Jan Bertels (sp.a) souligne que le point de vue 
qu’il défend recueille un large soutien auprès de tiers, 
et il en va de même au sein de la commission. L’orateur 
conteste avec véhémence que les moyens générés par 
une augmentation du montant seraient dépensés immé-
diatement. Il ajoute qu’il n’appartient pas au parlement 
d’apporter des précisions quant à la façon d’organiser 
les dépenses. Les instances compétentes – les acteurs 
sur le terrain – s’en chargent fort bien. La technique selon 
laquelle les ressources passent de l’État au secteur 

social est un fait bien connu et ne pose pas de problème.

Mme Sophie Merckx (PTB-PVDA) se dit surprise 
du troc dont elle témoin: il est proposé de retirer un 
amendement en échange du retrait d’un autre, plutôt 
que de les soumettre chaque texte au vote. L’oratrice 
insiste sur l’utilité de consacrer des moyens à l’aide 
psychologique, notamment en raison de l’impact sur les 
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meer bepaald gevolgen heeft voor de medische uitgaven. 
Het is dus wel degelijk belangrijk dat de psychologische 
zorg toegankelijker wordt gemaakt.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) is tevreden met 
het gebaar van de minister; het is een beleidsdaad die 
lof verdient. Het klopt niet dat het voorstel van de heer 
Bertels – dat door de spreker wordt gesteund – onvol-
doende nauwkeurig is. Het is ongetwijfeld belangrijk 
voldoende tijd te besteden aan de bespreking van alle 
amendementen en voorstellen.

Volgens de minister is er van ruilhandel geen sprake. 
Hij verduidelijkt dat amendement nr. 12 nog zal moeten 
worden gewijzigd. Zonder debat en de nodige wijzigingen 
zal het wetsontwerp voor dat onderdeel een maat voor 
niets zijn. Er stelt zich duidelijk een technisch probleem.

De heer Jan Bertels (sp.a) heeft daarover een ander 
standpunt. Is de minister werkelijk van oordeel dat de 

middelen van de Staat niet kunnen worden aangewend? 
De (al dan niet verhoogde) bedragen worden nochtans 
toegekend aan de sociale zekerheid, die ze overdraagt 
aan het RIZIV. De wet moet allerminst worden aangepast; 
het vigerende recht is toereikend.

De heer Christian Leysen (Open Vld) zegt steun toe aan 
de minister; alles op zijn tijd. Bovendien moet de minister 
van Volksgezondheid bij het debat worden betrokken. 
Het lid roept ertoe op acht te slaan op de respectieve 
bevoegdheden van het Parlement en van de regering. 
Eenieder moet zijn verantwoordelijkheid nemen, zonder 
dat de werkzaamheden worden verdaagd.

De heer Benoît Piedboeuf (MR) stelt voor het Rekenhof 
te raadplegen om na te gaan of amendement nr. 12 zou 
kunnen worden toegepast zonder verdere wetswijzigingen. 
Hij laakt de koehandel en het gebrek aan voorafgaande 
reflectie. Tot slot heeft hij vragen bij de houding ten 
opzichte van de farmaceutische sector.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) zou het bredere 
plaatje willen schetsen: de minister maakt deel uit van 
een regering in lopende zaken en geniet niet de steun 
van een parlementaire meerderheid. Doet de oppo-
sitie, door constructieve voorstellen te doen, eigenlijk 

niet het werk van een fractie die deel uitmaakt van de 
meerderheid? Er is in de commissie geen meerderheid 
voor de als dusdanig geformuleerde voorlopige twaalf-
den. Bijgevolg moeten de voorstellen van de leden in 
overweging worden genomen. Het verzoek van de heer 
Leysen om de werkzaamheden voort te zetten, is niet 
te verdedigen: daar kan geen sprake van zijn als geen 
rekening wordt gehouden met de amendementen. Wat 
de vraag van de vorige spreker betreft, lijkt het hem niet 
correct het Rekenhof te betrekken bij een debat over een 

dépenses médicales. Il convient donc effectivement de 
faciliter l’accès aux soins psychologiques.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) se réjouit, pour sa 
part, du geste du ministre, un fait politique qui mérite 
d’être souligné. Il n’est pas exact de considérer que la 
proposition de M. Jan Bertels – que l’orateur soutient – 
manque de précision. Il importe sans doute de prendre 
suffisamment de temps pour l’examen des amendements 
et des propositions de chacun.

Le ministre estime qu’il ne s’agit pas d’un troc. Il 
précise que l’amendement n° 12 requerra des modifica-
tions ultérieures. À défaut de débat et des modifications 
nécessaires, le projet de loi sera inapplicable sur le point 
en question. Le problème technique est patent.

M. Jan Bertels (sp.a) exprime un point de vue divergent. 
Le ministre affirme-t-il réellement que les moyens de l’État 

sont inutilisables? Pourtant, les montants (augmentés 
ou non) sont attribués à la sécurité sociale, qui réalise 
le transfert à l’Inami. Cela n’entraîne aucune obligation 
de modifier la loi, le droit est suffisamment élaboré.

M. Christian Leysen (Open Vld) apporte son soutien 
au ministre: chaque chose en son temps. Il convient par 
ailleurs d’inviter la ministre de la Santé dans le débat. 
Le membre appelle au respect des compétences res-
pectives du parlement et du gouvernement. Chacun doit 
prendre ses responsabilités, sans reporter les travaux.

M. Benoît Piedboeuf (MR) suggère de consulter 
la Cour des comptes, afin de savoir si l’amendement 
n° 12 pourrait s’appliquer sans d’autres modifications 
législatives. Il dénonce les marchandages et le manque 
de réflexion préalable. Enfin, il s’interroge sur l’attitude 
à l’égard du secteur pharmaceutique.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) voudrait remettre 
les choses en perspective: le ministre, membre d’un 
gouvernement en affaires courantes, ne bénéficie pas 
du soutien d’une majorité parlementaire. C’est à se 
demander parfois si l’opposition, lorsqu’elle fait des 

propositions constructives, n’effectue pas le travail d’un 
groupe faisant partie de la majorité. Il n’existe pas de 
majorité dans la commission en faveur des douzièmes 
provisoires formulés tels quels. Il y a lieu, par consé-
quent, de prendre en considération les propositions 
des membres. La demande du de M. Christian Leysen 
de poursuivre les travaux n’est pas défendable: il est 
purement impossible de poursuivre sans tenir compte 
des amendements. Quant à celle du préopinant, il ne lui 
semble pas correct d’impliquer la Cour dans un débat 
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politieke keuze. Zorgwekkender is echter diens laatste 
opmerking, waarmee hij het engagement van de minister 
ter discussie lijkt te stellen.

De heer Jan Bertels (sp.a) geeft aan bereid te zijn 
de tijd te nemen om een en ander na te trekken en zo 
nodig zelfs zijn ongelijk toe te geven. Voor het overige 
zijn de opmerkingen van de heer Piedboeuf inderdaad 
verrassend en ongegrond. Misschien heeft de betrok-
kene de betogen niet goed gevolgd.

De heer Servais Verherstraeten (CD&V) meent dat 
meerderheid en oppositie tot een akkoord moeten ko-
men. Dat zal enige tijd vergen, maar de continuïteit van 
de openbare dienstverlening moet worden verzekerd. 
Er dient voorts te worden opgemerkt dat de toezegging 
van de minister verdienstelijk is.

De heren Sander Loones (N-VA), Ahmed Laaouej (PS), 
Benoît Piedboeuf (MR) en Kristof Calvo (Ecolo-Groen) 

zijn het eens met de vorige spreker.

De minister betreurt de indiening van amendementen, 
hoewel elk verzoek te verantwoorden valt. Het gaat hier 
om een technisch wetsontwerp; het zou geen aanleiding 
tot politieke beschouwingen mogen geven.

De heren Jan Bertels (sp.a), Kristof Calvo (Ecolo-
Groen) en Ahmed Laaouej (PS) zouden het waarderen 
dat de minister de amendementen technisch benadert. 
De fractie van de heer Laaouej heeft geen amendemen-
ten ingediend en heeft er begrip voor dat de minister 
een wetsontwerp zonder debat ter zake ter stemming 
wil voorleggen; de continuïteit van de openbare dienst-
verlening is immers heel belangrijk.

De heer Marco Van Hees (PTB-PVDA) herinnert zich 
dat de heer Verherstraeten in andere debatten geen 
blijk gaf van een dergelijke verzoenende houding. Het 
lid wijst eenieder op zijn verantwoordelijkheden. Er moet 
snel worden beslist en de nodige maatregelen moeten 
worden genomen.

De heer Pierre Rion (Rekenhof) meent dat de wij-
ziging van een begrotingsartikel niet noodzakelijk de 
mogelijkheid schept om de gewenste uitgave te doen. 
Met betrekking tot amendement nr. 12 is dus enige 
omzichtigheid geboden.

De heer Wouter Vermeersch en de heer Kurt Ravyts 
(VB) dienen amendementen nrs. 3, 4 en 5 (DOC 55 
1052/002) in, dat ertoe strekt een aantal wijzigingen aan 
te brengen met betrekking tot de dotaties voor de leden 
van de koninklijke familie. Deze amendementen willen 
opnieuw geen afwijking op de regel van de voorlopige 

sur un choix politique. Plus inquiétant est sa remarque 
finale, qui semble remettre en question l’engagement 
du ministre.

M. Jan Bertels (sp.a) se dit prêt à prendre le temps 
de faire les vérifications nécessaire, voire de reconnaître 
son erreur s’il y a lieu. Pour le reste, les commentaires 
de M. Benoît Piedboeuf sont en effet surprenants et 
manquent de fondement. Peut-être n’a-t-il pas bien 
suivi les échanges.

M. Servais Verherstraeten (CD&V) considère que 
majorité et opposition doivent se mettre d’accord. Cela 
prendra un peu de temps, mais il faut veiller à la continuité 
du service public. Il faut encore dire que l’engagement 
du ministre a du mérite.

M. Sander Loones (N-VA), M. Ahmed Laaouej (PS) 
et M. Benoît Piedboeuf (MR) ainsi que M. Kristof Calvo 
(Ecolo-Groen) se rallient à la position exprimée par 
l’intervenant précédent.

Le ministre regrette le dépôt d’amendements, même 
si chaque demande est légitime. Le projet de loi est 
technique et ne devrait pas donner lieu à des considé-
rations politiques.

M. Jan Bertels (sp.a), M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) 
et M. Ahmed Laaouej (PS) apprécieraient que le ministre 
participe à l’examen des amendements sous un angle 
technique. M. Ahmed Laaouej, dont le groupe n’a pas 
déposé d’amendements et comprend néanmoins le 
souhait du ministre de soumettre au vote un projet sans 
ouvrir de débat; la continuité du service public est en 
effet très importante.

M. Marco Van Hees (PTB-PVDA) se souvient que dans 
d’autres débats, M. Servais Verherstraeten n’avait pas 
cette attitude conciliante. Le membre appelle chacun à 
ses responsabilités. Il y a lieu de décider rapidement et 
de prendre les mesures qui s’imposent.

M. Pierre Rion (Cour des comptes) considère que la 
modification d’un article budgétaire n’ouvre pas forcément 
la possibilité de faire la dépense voulue. Une certaine 
prudence s’impose donc par rapport à l’amendement 
n° 12.

M. Wouter Vermeersch et M. Kurt Ravyts (VB) pré-
sentent les amendements n°s 3, 4 et 5 (DOC 55 1052/002), 
qui tendent à apporter une série de modifications aux 
dotations accordées aux membres de la famille royale. 
Encore une fois, ces amendements ne veulent pas 
déroger à la règle des douzièmes pour la famille royale. 
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twaalfden. Voor meer details wordt verwezen naar de 
verantwoording bij deze amendementen.

De heer Wouter Vermeersch en de heer Kurt Ravyts 
(VB) dienen amendement nr. 6 (DOC 55 1052/002) in, 
dat de financiering van de islamitische eredienst betreft. 
Voor bijkomende informatie wordt verwezen naar de 
verantwoording bij dit amendement.

De heer Wouter Vermeersch en de heer Kurt Ravyts 
(VB) dienen amendement nr. 7 (DOC 55 1052/002) in, dat 
betrekking heeft op de middelen voor het Interfederaal 
Centrum voor gelijke kansen en bestrijding van racisme 
en discriminatie. Voor details wordt verwezen naar de 
verantwoording bij dit amendement.

De heer Wouter Vermeersch en de heer Kurt Ravyts 
(VB) dienen amendement nr. 8 (DOC 55 1052/002) in, 
dat de middelenverhoging voor het Federaal Agentschap 
voor de opvang van Asielzoekers in het vizier neemt. Voor 

meer details wordt verwezen naar de verantwoording 
bij dit amendement.

De heer Wouter Vermeersch en de heer Kurt Ravyts 
(VB) dienen amendement nr. 9 (DOC 55 1052/002) in, 
dat ertoe strekt de voorgestelde toelage ter bevorde-
ring van de tweetaligheid in de Brusselse instellingen 
te wijzigen. Voor meer details wordt verwezen naar de 
verantwoording bij dit amendement.

De heer Wouter Vermeersch en de heer Kurt Ravyts 
(VB) dienen amendement nr. 10 (DOC 55 1052/002) in, 
dat erop gericht is de Belgische bijdrage tot de midde-
lenbegroting van de Europese Unie aan te passen. Voor 
meer details wordt verwezen naar de verantwoording 
bij dit amendement.

De heer Jan Bertels en mevrouw Meryame Kitir (sp.a) 
dienen het amendement nr. 13 (DOC 55 1052/002) op 
artikel 2 van het wetsontwerp.

Het amendement beoogt de personeelsformatie van 

de federale politie te versterken. Daarom verhoogt dit 
amendement met 25 miljoen euro het provisioneel krediet 
bestemd voor het dekken van de uitgaven voor de ver-
sterking van de genomen maatregelen alsook de nieuwe 
initiatieven inzake de strijd tegen het terrorisme en het 
radicalisme. Op jaarbasis betekent dit een bijkomende 
investering in de slagkracht van de politiediensten van 
100 miljoen euro.

De spreker verwijst eveneens naar één van de aan-
bevelingen van de onderzoekscommissie terrorisme-
bestrijding waarin wordt opgeroepen om de geplande 
personeelsformatie bij de federale politie uit te breiden 
tot 13 500 personeelsleden. Recent bleek dat maar 

Pour plus de détails, il est renvoyé à la justification dudit 
amendement.

M. Wouter Vermeersch et M. Kurt Ravyts (VB) pré-
sentent l’amendement n° 6 (DOC 55 1052/002), qui 
concerne le financement du culte islamique. Pour de 
plus amples informations, il est renvoyé à la justification 
dudit amendement.

M. Wouter Vermeersch et M. Kurt Ravyts (VB) pré-
sentent l’amendement n° 7 (DOC 55 1052/002), qui 
concerne les moyens alloués au Centre interfédéral pour 
l’égalité des chances et la lutte contre le racisme et les 
discriminations. Pour plus de détails, il est renvoyé à la 
justification dudit amendement.

M. Wouter Vermeersch et M. Kurt Ravyts (VB) pré-
sentent l’amendement n° 8 (DOC 55 1052/002), qui 
prend pour cible l’augmentation des moyens au profit de 
l’Agence fédérale pour l’accueil des demandeurs d’Asile. 

Pour plus de détails, il est renvoyé à la justification dudit 
amendement.

M. Wouter Vermeersch et M. Kurt Ravyts (VB) pré-
sentent l’amendement n° 9 (DOC 55 1052/002), qui tend 
à modifier la subvention proposée visant à favoriser le 
bilinguisme dans les institutions bruxelloises. Pour plus de 
détails, il est renvoyé à la justification dudit amendement.

M. Wouter Vermeersch et M. Kurt Ravyts (VB) pré-
sentent l’amendement n° 10 (DOC 55 1052/002), qui tend 
à adapter la contribution de la Belgique au budget des 
voies et moyens de l’Union européenne. Pour plus de 
détails, il est renvoyé à la justification dudit amendement.

M. Jan Bertels et Mme Meryame Kitir (sp.a) présentent 
l’amendement n° 13 (DOC 55 1052/002) à l’article 2 du 
projet de loi.

L’amendement tend à renforcer le cadre du personnel 

de la police fédérale. C’est pourquoi il augmente de 
25 millions d’euros le montant du crédit provisionnel 
destiné à couvrir les dépenses liées au renforcement des 
mesures prises et aux nouvelles initiatives en matière 
de lutte contre le terrorisme et le radicalisme. Sur une 
base annuelle, cela représentera un investissement 
supplémentaire de 100 millions d’euros dans la capacité 
opérationnelle des services de police.

L’intervenant renvoie également à l’une des recom-
mandations du rapport de la commission d’enquête 
relative à la lutte contre le terrorisme qui appelle à ren-
forcer le cadre du personnel de la police fédérale prévu 
en le portant à 13 500 membres du personnel. Il est 



351052/003DOC 55

C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2019 2020 K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

liefst 16 % van het personeelskader niet is opgevuld. 
Ook bij de noodcentrales lopen de personeelstekorten 
in sommige provincies hoog op.

Met dit amendement hopen de indieners dit deficit al 
vast voor een stuk op te vullen.

De heer Theo Francken (N-VA) c.s. dienen het amen-
dement nr. 15 (DOC 55 1052/002) in op artikel 2 van 
het wetsontwerp.

Het amendement beoogt het bijkomende krediet van 
41,5 miljoen euro voor het Federaal Agentschap voor 
de Opvang van Asielzoekers (FEDASIL) te schrappen.

De heer Sander Loones (N-VA) legt uit dat de regering 
in lopende zaken telkens via de voorlopige twaalfden 
meer budget vraagt de opvang van asielzoekers. In 2019 
en 2020 zijn de kosten voor de opvang van asielzoekers 
met maar liefst 277 miljoen euro toegenomen. De spreker 
pleit ervoor dat de regering in lopende maatregelen zou 
nemen om de asielstroom af te remmen in plaats van 
telkens budget bij te vragen. Het amendement strekt er 
dan ook toe om een rem te zetten op de budgetverho-
ging van FEDASIL.

De heer Theo Francken (N-VA) c.s. dienen het amen-
dement nr. 16 (DOC 55 1052/002) in op artikel 2 van 
het wetsontwerp.

Het amendement beoogt het voorziene budget voor de 
kosten voor repatriëring en verwijdering van ongewenst 
geachte personen te verhogen met 2,8 miljoen euro.

De heer Sander Loones (N-VA) merkt op dat de rege-
ring in lopende zaken van mening is dat er kan bespaard 
worden op dat budget omdat er nu wordt samengewerkt 
met Frontex. De spreker begrijpt niet waarom de regering 
deze besparing dan niet aanwendt om extra te investeren 
in terugkeerbeleid. Alleszins betreurt de heer Loones dat 

de bevoegde minister, minister De Block, het efficiënte 
en krachtige terugkeerbeleid van haar voorganger, de 
heer Francken, niet heeft voortgezet.

De heer Theo Francken (N-VA) c.s. dienen het amen-
dement nr. 17 (DOC 55 1052/002) in op artikel 2 van 
het wetsontwerp.

Dit amendement beoogt een extra budget van 6 
miljoen euro te voorzien om extra personeel te kunnen 
aanwerven voor de dienst Toegang & Verblijf van de 
Dienst Vreemdelingenzaken. Uit een hoorzitting in de 
commissie Binnenlandse Zaken is gebleken dat deze 

apparu récemment que pas moins de 16 % des postes 
du cadre du personnel ne sont pas pourvus. Dans les 
centrales d’urgence de certaines provinces, le manque 
de personnel est également élevé.

Par cet amendement, les auteurs espèrent déjà com-
bler partiellement ce déficit.

M. Theo Francken (N-VA) et consorts présentent 
l’amendement n° 15 (DOC 55 1052/002) à l’article 2 
du projet de loi.

L’amendement tend à supprimer le crédit supplé-
mentaire de 41,5 millions pour l’Agence fédérale pour 
l’accueil des demandeurs d’asile (FEDASIL).

M. Sander Loones (N-VA) explique que le gouverne-
ment en affaires courantes demande systématiquement, 
via les douzièmes provisoires, un budget plus impor-
tant pour l’accueil des demandeurs d’asile. En 2019 et 
en 2020, le coût de l’accueil des demandeurs d’asile 
a augmenté de pas moins de 277 millions d’euros. 
L’intervenant recommande au gouvernement en affaires 
courantes de prendre des mesures pour freiner le flux 
migratoire, plutôt que de demander à chaque fois un 
budget supérieur. L’amendement tend donc à mettre un 
frein à l’augmentation du budget de FEDASIL.

M. Theo Francken (N-VA) et consorts présentent 
l’amendement n° 16 (DOC 55 1052/002) à l’article 2 
du projet de loi.

L’amendement tend à porter à 2,8 millions d’euros le 
budget prévu pour les frais de rapatriement et d’éloigne-
ment des personnes jugées indésirables.

M. Sander Loones (N-VA) fait observer que le gou-
vernement en affaires courantes considère que l’on 
peut réaliser des économies sur ce budget dès lors 
qu’une collaboration a été mise en place avec Frontex. 
L’intervenant ne comprend pas pourquoi le gouverne-
ment n’investit pas les moyens ainsi économisés dans 

la politique de retour. M. Loones regrette en tout cas 
que la ministre compétente, Mme De Block, n’ait pas 
poursuivi la politique efficace et énergique en matière de 
retour qu’avait installée son prédécesseur, M. Francken.

M. Theo Francken (N-VA) et consorts présentent 
l’amendement n° 17 (DOC 55 1052/002) à l’article 2 
du projet de loi.

Cet amendement tend à prévoir un budget supplémen-
taire de 6 millions d’euros afin de permettre le recrutement 
de collaborateurs supplémentaires pour le département 
Accès & Séjour de l’Office des étrangers. Une audition 
qui s’est tenue en commission de l’Intérieur a révélé 
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dienst door continue onderbezetting niet meer in staat 
was om dossiers (voornamelijk verlengd verblijf en ge-
zinshereniging) te onderzoeken. Daardoor worden vele 
dossiers van gezinshereniging automatisch goedgekeurd 
omdat de termijn verstrijkt zonder beslissing. Het extra 
budget moet mogelijk maken om extra personeel aan 
te werven zodat alle dossiers grondig kunnen worden 
onderzocht.

Op het ontwerp van financiewet (DOC 55 0793/001) 
werd een gelijkaardig amendement ingediend waarin 
werd voorzien in een extra budget van 3 miljoen euro. 
Toen heeft de minister van Begroting geantwoord dat er 
extra budget zou worden voorzien vanuit de interdeparte-
mentale reserve en dat het amendement dus niet nodig 
was. Contacten met de dienst Vreemdelingenzaken leren 
dat dat budget er nooit gekomen is. Daarom dienen de 
indieners dit amendement weer in. Dit maal echter met 
een budgetverhoging van 6 miljoen euro: 3 miljoen euro 

voor de periode januari-maart (die beloofd was maar er 
in werkelijkheid nooit is gekomen en 3 miljoen euro voor 
de periode april-juni.

De heer Peter Buysrogge (N-VA) c.s. dienen het 
amendement nr. 18 (DOC 55 1052/002) in op artikel 2 
van het wetsontwerp.

Het amendement beoogt het extra budget van 
111 000 euro voor het openstellen van het Koninklijk 
Paleis te Laken te schrappen.

De heer Sander Loones (N-VA) merkt op dat gezien 

de huidige budgettaire toestand deze budgetverhoging 
niet gerechtvaardigd is. Bovendien wordt er nergens een 
verantwoording voor gegeven.

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) c.s. dienen het 
amendement nr. 19 (DOC 55 1052/002) in op artikel 2 
van het wetsontwerp.

Dit amendement beoogt de dotatie voor de financiering 
van de politieke partijen te verlagen met 200 000 euro.

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) verduidelijkt dat 
deze dotatie door de Kamer van volksvertegenwoordi-
gers wordt beheerd. De Kamer heeft op 19 december 
2019 een amendement aangenomen op de begroting 
van de Kamer en de dotatie aan de politieke partijen. 
Dit amendement voorgesteld door de heer Wim Van der 
Donckt stelde een inspanning voor van 600 000 euro 
op de dotatie van de politieke partijen voor 2020. Het 
totale bedrag zou dalen van 32 579 000 euro naar 31 
979 000 euro. In voorliggend wetsontwerp tot opening 
van voorlopige kredieten wordt daar echter geen reke-
ning mee gehouden omdat de ingeschreven dotatie nog 

que ce département n’était plus en mesure d’examiner 
les dossiers (principalement de prolongation de séjour 
ou de regroupement familial) à cause d’un sous-effectif 
chronique. Du coup, de nombreux dossiers de regrou-
pement familial sont automatiquement approuvés parce 
que le délai expire sans qu’une décision ne soit prise. 
Le budget supplémentaire doit permettre de renforcer 
le personnel pour que tous les dossiers puissent être 
examinés en profondeur.

Un amendement analogue a été présenté à la loi de 
finances (DOC 55 0793/001), qui prévoyait un budget 
supplémentaire de 3 millions d’euros. À cette époque, la 
ministre du Budget avait répondu qu’un budget supplé-
mentaire serait débloqué sur la réserve interdépartemen-
tale et que l’amendement n’était donc pas nécessaire. Il 
ressort toutefois des échanges avec l’Office des étrangers 
que ce budget n’a jamais été alloué. C’est pourquoi les 
auteurs redéposent cet amendement avec, cette fois, 
une augmentation budgétaire de 6 millions d’euros: 3 

millions d’euros pour couvrir la période de janvier à 
mars (une promesse qui ne s’est jamais concrétisée) et 
3 millions d’euros pour la période d’avril à juin.

M. Peter Buysrogge (N-VA) et consorts présentent 
l’amendement n° 18 (DOC 55 1052/002) à l’article 2 
du projet de loi.

L’amendement vise à supprimer le budget supplé-
mentaire de 111 000 euros pour l’ouverture du Palais 
Royal de Laeken.

M. Sander Loones (N-VA) fait observer qu’au vu de 
la situation budgétaire actuelle, cette augmentation 
budgétaire n’est pas fondée. Aucune justification n’est 
par ailleurs donnée dans le projet de loi.

M. Wim Van der Donckt (N-VA) et consorts présentent 
l’amendement n° 19 (DOC 55 1052/002) à l’article 2 du 
projet de loi.

Cet amendement vise à réduire la dotation pour le 
financement des partis politiques de 200 000 euros.

M. Wim Van der Donckt (N-VA) précise que cette 
dotation est gérée par la Chambre des représentants. 
Le 19 décembre 2019, la Chambre a adopté un amen-
dement relatif au budget de la Chambre et à la dota-
tion des partis politiques. Cet amendement présenté 
par M. Wim Van der Donckt proposait de consentir un 
effort de 600 000 euros sur la dotation des partis poli-
tiques de 2020. Le montant total passerait ainsi de 32 
579 000 euros à 31 979 000 euros. Dans le projet de loi 
ouvrant des crédits provisoires à l’examen, cet élément 
n’est toutefois pas pris en compte dès lors que la dota-
tion inscrite se base encore toujours sur le montant de 
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steeds gebaseerd op het bedrag van 32 579 000 euro, 
zijnde een vierde daarvan namelijk 8,145 miljoen euro. 
Dit komt niet overeen met het aangenomen amendement 
in de Kamer van volksvertegenwoordigers. De spreker 
vraagt daarom de inspanning van 200 000 euro in de 
voorlopige twaalfden voor de periode april-juni op te 
nemen. De overige 400 000 euro zullen dan verder wor-
den verdeeld over de volgende schijven van voorlopige 
twaalfden voor 2020.

De heer Joy Donné (N-VA) c.s. dienen een amende-
ment nr. 20 (DOC 55 1052/002) in op artikel 2 van het 
wetsontwerp.

Het amendement beoogt het krediet voor de be-
zoldiging en allerhande toelagen (wachtgeld in geval 
van non-activiteit voorafgaand aan de pensionering en 
loonkost in geval van (aangepast) werk) bij de federale 
politie te verhogen

De heer Sander Loones (N-VA) legt uit dat naar aanlei-
ding van het arrest van het Grondwettelijk Hof van 10 juli 
2014 in 2016 werd beslist om een eindeloopbaanstelsel 
in het leven te roepen voor de operationele personeels-
leden van de geïntegreerde politie. Hieraan werd een 
financieringsmechanisme gekoppeld voor de begrotings-
jaren 2016-2019, in afwachting van een harmonisering 
van alle stelsels van vervroegde uittrederegelingen in 
het federaal openbaar ambt.

Voormelde harmonisering greep nog niet plaats. 
Hierdoor werd het eindeloopbaanstelsel niet aangepast, 
waardoor het systeem, als subjectief statutair recht, 
blijft voortbestaan, maar de financiering stopt eind 
december 2019.

Dit heeft als effect dat mensen die instappen in het 
systeem, niet meer werken, maar verder dienen betaald 
te worden door de Federale Politie, waardoor de bud-
gettaire marge niet vergroot en de personeelsleden niet 
kunnen vervangen worden door nieuwe aanwervingen.

Door dit amendement wordt er opnieuw voorzien in een 
financiering ten voordele van de Federale Politie, zodat 
de nodige aanwervingen kunnen worden doorgevoerd.

Wat betreft de lokale politie, werd de financiering voor 
het jaar 2020 wel reeds geregeld. De indiener van het 
amendement vragen een gelijke behandeling voor de 
Federale Politie door opname van de nodige kredieten 
in dit wetsontwerp.

De heer Sander Loones (N-VA) c.s. dienen een amen-
dement nr. 21 (DOC 55 1052/002) in op artikel 2 van 
het wetsontwerp.

32 579 000 euros, soit un quart dudit montant, c’est-à-
dire 8,145 millions d’euros. Or, cela ne correspond pas à 
l’amendement adopté à la Chambre des représentants. 
L’intervenant demande dès lors d’inclure l’effort de 
200 000 euros dans les douzièmes provisoires pour la 
période allant d’avril à juin. Les 400 000 euros restants 
seront ensuite répartis sur les tranches suivantes des 
douzièmes provisoires pour 2020.

M. Joy Donné (N-VA) et consorts présentent l’amen-
dement n° 20 (DOC 55 1052/002) à l’article 2 du projet 
de loi à l’examen.

Cet amendement tend à augmenter le crédit afférent 
aux rémunérations et allocations généralement quel-
conques (traitement d’attente en cas de non-activité 
préalable à la pension et coût salarial en cas de travail 
(adapté)) pour la police fédérale.

M. Sander Loones (N-VA) explique qu’à la suite de 
l’arrêt de la Cour constitutionnelle du 10 juillet 2014, il a 
été décidé en 2016 de mettre en place un régime de fin 
de carrière pour les membres du personnel opérationnel 
de la police intégrée. Un mécanisme de financement y 
a été associé pour les années budgétaires 2016-2019, 
dans l’attente d’une harmonisation de tous les régimes 
de départ anticipé dans la fonction publique fédérale.

Cette harmonisation n’ayant pas encore eu lieu, le 
régime de fin de carrière n’a pas été adapté. Aussi le 
système subsiste, en tant que droit statutaire subjectif, 
mais son financement cessera fin décembre 2019.

Il s’ensuit que la police fédérale devra continuer à 
payer des personnes qui accèdent au système et qui 
ne travaillent plus, ce qui aura pour effet que la marge 
budgétaire n’augmentera pas et que les effectifs ne pour-
ront pas être remplacés par de nouveaux recrutements.

L’amendement à l’examen prévoit à nouveau un 
financement au profit de la police fédérale de manière 
à pouvoir procéder aux recrutements nécessaires.

En ce qui concerne la police locale, le financement 
pour l’année 2020 a déjà été réglé. Les auteurs de 
l’amendement réclament un traitement égal pour la police 
fédérale et demandent dès lors que les crédits néces-
saires soient inscrits dans le projet de loi à l’examen.

M. Sander Loones (N-VA) et consorts présentent 
l’amendement n° 21 (DOC 55 1052/002) à l’article 2 
du projet de loi.
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Dit amendement strekt ertoe de budgetverhoging 
van 264 000 euro voor de toelage ter bevordering van 
de tweetaligheid in de Brusselse instellingen en lokale 
overheden te schrappen.

De heer Sander Loones (N-VA) legt uit dat zijn fractie 
de indruk heeft de regering in lopende zaken sinds het 
vertrek van zijn partij uit de regering een ander beleid 
voert inzake de uitbetaling van taalpremies in de in de 
Brusselse instellingen en lokale overheden. Er heerst 
twijfel of er wel gecontroleerd wordt of de betrokken 
ambtenaren beschikken over de vereisten taalattesten. 
N-VA vroeg herhaaldelijk dat het Rekenhof hierop controle 
zou uitoefenen. Een voorstel van resolutie hierover werd 
ingediend maar is nog steeds niet gestemd. Om toch 
een signaal te geven, stellen de indieners voor om de 
indexering van de taalpremies te schrappen.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) c.s. dienen een 
amendement nr. 23 (DOC 55 1052/002) in op artikel 2 
van het wetsontwerp.

Mevrouw Tine Van der Straeten (Ecolo-Groen) legt 
uit dat dit amendement ertoe strekt om een herwaar-
deringsfonds van het Fonds Gas-Elektriciteit op te 
richten waaraan een budget van 6 miljoen euro wordt 
toegekend. Dit amendement wil tegemoet komen aan de 
vraag van het platform tegen energiearmoede, beheerd 
door de Koning Boudewijnstichting, om de middelen van 
het Fonds Gas-Elektriciteit te verhogen met 30 miljoen 
euro. In december 2019 werd reeds beslist om de mid-
delen van dat Fonds met 6 miljoen euro te verhogen. 

Het amendement dat voorziet in een budgetverhoging 
met 6 miljoen euro voor drie maanden, of 24 miljoen 
euro op jaarbasis zorgt ervoor dat wordt voldaan aan de 
vraag van de Koning Boudewijnstichting. De spreekster 
benadrukt dat het hier niet gaat om nieuw beleid maar 
om de verderzetting van huidig lokaal beleid.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) c.s. dienen een 
amendement nr. 24 (DOC 55 1052/002) in op artikel 2 
van het wetsontwerp.

De heer Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen) legt uit dat 
dit amendement ertoe strekt om het aantal centra voor 
de opvang van slachtoffers van seksueel geweld te 
verhogen. Momenteel bestaan er drie dergelijke centra 
in ons land: te Luik, Brussel en Gent. De minister be-
voegd voor de gelijkheid van kansen is akkoord gegaan 
om per provincie zo’n centrum uit te bouwen. Om dit 
te realiseren is een verhoging van het budget van het 
Interfederaal Centrum voor gelijke kansen en bestrijding 
van discriminatie en racisme (Unia) nodig met 9 miljoen 

Cet amendement tend à supprimer le budget sup-
plémentaire de 264 000 euros affecté à la subvention 
visant à favoriser le bilinguisme dans les institutions 
bruxelloises et les administrations publiques locales.

M. Sander Loones (N-VA) explique que son groupe 
a l’impression que, depuis que la N-VA n’est plus dans 
le gouvernement, le gouvernement en affaires cou-
rantes mène une politique différente en matière de 
paiement des primes linguistiques dans les institutions 
et les administrations publiques locales bruxelloises. Il 
existe de sérieux doutes sur la question de savoir si l’on 
vérifie effectivement que les fonctionnaires concernés 
disposent des certificats linguistiques requis. La N-VA a 
demandé plusieurs fois à la Cour des comptes d’exercer 
un contrôle à cet égard. Une proposition de résolution a 
été déposée sur cette question mais n’a toujours pas été 
votée. En attendant, pour donner quand même un signal, 
les auteurs de l’amendement proposent de supprimer 
l’indexation des primes linguistiques.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) et consorts présentent 
l’amendement n° 23 (DOC 55 1052/002) à l’article 2 
du projet de loi.

Mme Tine Van der Straeten (Ecolo-Groen) explique 
que l’amendement à l’examen vise à créer un Fonds 
de revalorisation du Fonds gaz et électricité doté d’un 
budget de 6 millions d’euros. Cet amendement vise à 
tenir compte des demandes de la plateforme de lutte 
contre la précarité énergétique gérée par la Fondation Roi 
Baudouin qui préconise une revalorisation des moyens du 
Fonds gaz et électricité à hauteur de 30 millions d’euros. 
En décembre 2019, il a déjà été décidé d’augmenter les 
moyens de ce Fonds à hauteur de 6 millions d’euros. 

L’amendement, qui prévoit une augmentation du budget 
de 6 millions d’euros pour 3 mois, soit 24 millions sur 
base annuelle, permet de concrétiser la demande de la 
Fondation Roi Baudouin. L’intervenante souligne qu’il ne 
s’agit pas d’une nouvelle politique, mais de la poursuite 
de la politique locale actuelle.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) et consorts présentent 
l’amendement n° 24 (DOC 55 1052/002) à l’article 2 du 
projet de loi.

M. Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen) explique que 
l’amendement à l’examen tend à permettre d’étendre le 
nombre des centres de prise en charge des victimes de 
violences sexuelles. Il existe pour le moment 3 centres 
dans notre pays: à Bruxelles, Gand et Liège. La ministre 
ayant l’Égalité des chances dans ses attributions a 
annoncé sa volonté de créer un centre par province. Le 
développement de ces centres nécessite d’augmenter le 
budget du Centre interfédéral pour l’égalité des chances 
et la lutte contre le racisme et les discriminations (Unia) 
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euro. Dit amendement voegt de daad bij het woord en 
voorziet een extra budget van 2 250 000 euro voor drie 
maanden, of een budget van 9 miljoen euro op jaarbasis.

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) merkt op dat de 
voormalige staatssecretaris bevoegd voor Gelijke Kansen, 
mevrouw Zuhal Demir, het initiatief heeft genomen om 
centra voor de opvang van slachtoffers van seksueel 
geweld op te richten. Haar fractie is dit amendement dan 
ook genegen en zal onderzoeken of dit amendement 
kan worden gesteund.

Art. 3 tot 8

Er worden geen opmerkingen geformuleerd bij deze 
artikelen.

Sectie 01

Dotaties en Activiteiten van de Koninklijke Familie

Art. 9

De heren Wouter Vermeersch en Kurt Ravyts (VB) 
dienen het amendement nr. 11 (DOC 55 1052/002) in 
dat ertoe strekt om de machtiging voor de Regie der 
Gebouwen om in te staan voor het onderhoud van de 
beveiligingsinstallaties van het domein Romarins te 
Frankrijk in te trekken.

De heer Kurt Ravyts (VB) legt uit dat het domein 
Romarins een private woning betreft die in de jaren 90 
is aangekocht door Koning Albert. Bijgevolg kunnen de 
kosten voor de beveiliging van dit domein niet worden 
afgewenteld op de belastingbetaler.

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Sectie 02

FOD Kanselarij van de Eerste minister

Art. 10

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

de 9 millions d’euros. Cet amendement vise à concré-

tiser cette annonce de la ministre et prévoit un budget 
supplémentaire de 2 250 000 pour 3 mois, soit 9 millions 
d’euros sur base annuelle.

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) fait observer que la 
précédente secrétaire d’État compétente pour l’Égalité 
des chances, Mme Zuhal Demir, a pris l’initiative de 
créer des centres de prise en charge des victimes de 
violences sexuelles. Son groupe est dès lors favorable à 
l’amendement à l’examen et examinera s’il est possible 
de le soutenir.

Art. 3 à 8

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Section 01

Dotations et activités de la famille royale

Art. 9

MM. Wouter Vermeersch et Kurt Ravyts (VB) pré-
sentent l’amendement n° 11 (DOC 55 1052/002) tendant 
à retirer l’autorisation, pour la Régie des Bâtiments, de 
prendre en charge l’entretien des installations de sécu-
risation du domaine “Le Romarin” en France.

M. Kurt Ravyts (VB) explique que le domaine “Le 
Romarin” est une propriété privée que le Roi Albert II 
a achetée dans les années nonante. Par conséquent, 
les contribuables ne doivent pas prendre en charge les 
coûts de la sécurisation de ce domaine.

Cet article ne donne lieu à aucune autre observation.

Section 02

SPF Chancellerie du premier ministre

Art. 10

Cet article ne donne lieu à aucune observation.
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Sectie 06

FOD Beleid en Ondersteuning

Art. 11 tot 13

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Sectie 12

FOD Justitie

Art. 14

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Sectie 13

FOD Binnenlandse Zaken

Art. 15 tot 18

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Sectie 16

Ministerie van Landverdediging

Art. 19 tot 21

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Sectie 17

Federale politie en geïntegreerde werking

Art. 22 tot 25

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Section 06

SPF Stratégie et Appui

Art. 11 à 13

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Section 12

SPF Justice

Art. 14

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

Section 13

SPF Intérieur

Art. 15 à 18

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Section 16

Ministère de la Défense

Art. 19 à 21

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Section 17

Police fédérale et fonctionnement intégré

Art. 22 à 25

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.
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Sectie 18

FOD Financiën

Art. 26 en 27

Deze artikelen geven geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Sectie 23

FOD Werkgelegenheid, Arbeid en Sociaal Overleg

Art. 28

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Sectie 24

FOD Sociale Zekerheid

Art. 29

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Sectie 25

FOD Volksgezondheid, Veiligheid van de voedselketen en 
Leefmilieu

Art. 30

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Art. 30/1 (nieuw)

Er wordt een amendement nr. 14 (DOC 55 1052/002) 
ingediend door mevr. Sofie Merckx en de heer Raoul 
Hedebouw (PVDA-PTB) dat ertoe strekt een extra bud-
get van 105 miljoen euro te voorzien voor een Actieplan 
Corona.

De heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) licht toe dat 
deze middelen kunnen worden aangewend om maatre-
gelen te nemen om de verspreiding van het coronavirus 

COVID-19 tegen te gaan.

Section 18

SPF Finances

Art. 26 et 27

Ces articles ne donnent lieu à aucune observation.

Section 23

SPF Emploi, Travail et Concertation sociale

Art. 28

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

Section 24

SPF Sécurité sociale

Art. 29

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

Section 25

SPF Santé publique, Sécurité de la Chaîne alimentaire et 
Environnement

Art. 30

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

Art. 30/1 (nouveau)

Mme Sofie Merckx et M. Raoul Hedebouw (PVDA-
PTB) présentent l’amendement n° 14 (DOC 55 1052/002) 
qui tend à prévoir un budget supplémentaire de 105 mil-
lions d’euros pour un plan d’action corona.

M Marco Van Hees (PVDA-PTB) explique que ces 
moyens peuvent servir à prendre des mesures contre 
la propagation du coronavirus COVID-19.



1052/003DOC 5542

C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2019 2020 K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Sectie 32

FOD Economie, kmo, Middenstand en Energie

Art. 31

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Sectie 44

POD Maatschappelijke integratie, Armoedebestrijding en 
Sociale Economie

Art. 32

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Sectie 46

POD Wetenschapsbeleid

Art. 33

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

Art. 33/1 (nieuw)

Er wordt een amendement nr. 22 (DOC 55 1052/002) 

ingediend door de heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) 
dat een artikel 33/1 (nieuw) invoegt en dat ertoe strekt 
het btw-tarief op energie te verlagen van 21 % naar 6 %.

Mevrouw Florence Reuter (MR), voorzitster, merkt op 
dat dit amendement geen enkel verband houdt met het 
voorliggende wetsontwerp tot opening van voorlopige 
kredieten daar het louter handelt over de ontvangsten. 
Voorlopige kredieten handelen echter alleen maar over 
de uitgaven.

Op grond van de artikelen 5, 90, 118, tweede lid, van 
het Kamerreglement verklaart de voorzitster amende-
ment nr. 22 onontvankelijk omdat het amendement geen 
rechtstreeks verband houdt met het wetsontwerp.

Art. 33/2 (nieuw)

Er wordt een amendement nr. 25 (DOC 55 1052/002) 
ingediend door de heer Marco Van Hees (PVDA-PTB) 
dat een artikel 33/2 (nieuw) invoegt. Het amendement 

Section 32

SPF Économie, PME, Classes moyennes et Énergie

Art. 31

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

Section 44

SPP Intégration sociale, lutte contre la  pauvreté et 
Économie sociale

Art. 32

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

Section 46

SPP Politique scientifique

Art. 33

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

Art. 33/1 (nouveau)

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) présente un amen-
dement n° 22 (DOC 55 1052/002) visant à insérer un 
article 33/1 (nouveau) tendant à ramener le taux de TVA 
sur l’énergie de 21 % à 6 %.

Mme Florence Reuter (MR), présidente, fait remarquer 
que cet amendement n’a aucun lien avec le projet de 
loi à l’examen ouvrant des crédits provisoires, vu qu’il 
traite uniquement des recettes. Les crédits provisoires 
concernent cependant uniquement les dépenses.

Sur la base des articles 5, 90, 118, alinéa 2, du 
Règlement de la Chambre, la présidente déclare l’amen-
dement n° 22 irrecevable parce qu’il n’a aucun lien direct 
avec le projet de loi.

Art. 33/2 (nouveau)

M. Marco Van Hees (PVDA-PTB) présente l’amende-
ment n° 25 (DOC 55 1052/002) insérant un article 33/2 
(nouveau). L’amendement tend à créer un fonds budgétaire 
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strekt ertoe een begrotingsfonds “Fonds voor de verlaging 
van de btw op energie” op te richten dat gefinancierd 
wordt met een voorschot op de vennootschapsbelasting. 
Daarnaast beoogt het amendement ook om het btw-tarief 
op energie te verlagen van 21 % naar 6 %.

HOOFDSTUK IV

Slotbepaling

Art. 34

Dit artikel geeft geen aanleiding tot verdere 
opmerkingen.

B. Vergadering van maandag 16 maart 2020

Hieronder worden enkel de artikelen en amende-
menten besproken waarover bijkomende opmerkingen 
worden geformuleerd.

Nieuw ingediende amendementen worden eveneens 
toegelicht.

Art. 2

Er wordt een amendement nr. 26 (DOC 55 1052/002) 
op artikel 2 (wetstabellen) ingediend door de heren 
Wouter Vermeersch en Kurt Ravyts (VB).

Dit amendement strekt ertoe een noodfonds COVID-19 
ten belope van 150 miljoen euro op te richten om de 
economische en sociale gevolgen van het coronavirus 
op te vangen.

Amendement nr. 26 wordt ingetrokken door de 
indieners.

Er wordt een amendement nr. 27 (DOC 55 1052/002) 
op artikel 2 (wetstabellen) ingediend door de regering 
dat ertoe strekt de interdepartementale provisie te ver-
hogen met 1 miljard euro om het hoofd te bieden aan 
de uitgaven veroorzaakt door de COVID19-crisis.

De heer Jan Bertels (sp.a) kondigt hierbij aan dat 
zijn fractie de amendementen nrs. 12 en 13 (DOC 55 
1052/002) intrekt.

De heer Sander Loones (N-VA) kondigt hierbij aan 
dat zijn fractie de amendementen nrs. 15 tot 18 (DOC 55 
1052/002) alsook de amendementen 20 en 21 (DOC 55 
1052/002) intrekt.

“Fonds de réduction de la TVA sur l’énergie” financé grâce 
à une avance sur le produit de l’impôt des sociétés. Par 
ailleurs, l’amendement tend également à réduire le taux 
de TVA sur l’énergie de 21 % à 6 %.

CHAPITRE IV

Disposition finale

Art. 34

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

B. Réunion du lundi 16 mars 2020

La discussion ci-dessous porte uniquement sur les 
articles et les amendements donnant lieu à de nouvelles 
observations.

Les amendements nouvellement présentés sont 
également commentés.

Art. 2

MM. Wouter Vermeersch et Kurt Ravyts (VB) pré-
sentent l’amendement n° 26 (DOC 55 1052/002) à 
l’article 2 (tableaux de la loi).

Cet amendement vise à créer un Fonds d’urgence 
COVID-19 doté de 150 millions d’euros afin de com-
penser les conséquences économiques et sociales du 
coronavirus.

L’amendement n° 26 est retiré par ses auteurs.

Le gouvernement présente l’amendement n° 27 
(DOC 55 1052/002) à l’article 2 (tableaux de la loi) 
tendant à augmenter la provision interdépartementale 
d’un milliard d’euros afin de faire face aux dépenses 
consécutives à la crise du COVID-19.

M. Jan Bertels (sp.a) annonce ensuite que son groupe 
retire les amendements nos 12 et 13 (DOC 55 1052/002).

M. Sander Loones (N-VA) annonce ensuite que son 
groupe retire les amendements nos 15 à 18 (DOC 55 
1052/002), ainsi que les amendements nos 20 et 21 
(DOC 55 1052/002).
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De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) kondigt hierbij 
aan dat zijn fractie de amendementen nrs. 23 en 24 
(DOC 55 1052/002) intrekt.

De heer David Clarinval, vice-eersteminister en minis-
ter van Begroting en van Ambtenarenzaken, belast met 
de Nationale Loterij en Wetenschapsbeleid, verheugt 
er zich over dat de huidige regering in de loop van de 
komende maanden zal beschikken over een brede steun 
in het parlement.

Na analyse van de vijfentwintig amendementen 
(DOC 55 1052/002) die tijdens de vorige zitting inge-
diend werden door meerdere politieke fracties en tevens 
besproken werden, nodigt de vice-eersteminister de 
aanwezige parlementsleden uit om hun respectieve 
amendementen in te trekken op twee amendementen na.

Het gaat hierbij om twee technische amendementen, 
met name amendement nr. 1 (DOC 55 1052/002) in-

gediend door de regering, die ertoe strekt om de tabel 
van de administratieve dienst met boekhoudkundige 
autonomie “Stichting Elena en Isabelle Godtschalck” in 
te voegen, die aanvankelijk vergeten was en het amende-
ment nr. 19 (DOC 55 1052/002) ingediend door de heer 
Van der Donckt c.s. die ertoe strekt de dotatie van de 
politieke partijen ten belope van 600 000 euro voor het 
jaar 2020 te verminderen. Deze vermindering werd op 
19 december 2019 via een amendement aangenomen 
op de begroting van de Kamer van volksvertegenwoor-
digers en de dotatie van de politieke partijen.

Tot slot stelt de vice-eersteminister voor om het amen-
dement nr. 27 (DOC 55 1052/002) ingediend door de 
regering, goed te keuren teneinde de interdepartemen-
tale provisie ten belope van 1 miljard euro te verhogen. 
Deze verhoging zal de huidige regering in staat stellen 
om op een heel flexibele wijze de uitdagingen en de 
noden van de COVID19-crisis het hoofd te bieden. Er 
zal een werkgroep opgericht worden zodoende dat de 
parlementsleden op proactieve wijze de affectatie van 
de toegekende middelen zullen kunnen opvolgen.

De heer Sander Loones (N-VA) stelt vast dat dit land 
een gezondheidscrisis beleeft die een economische 
crisis zal teweegbrengen. De gevolgen van deze econo-
mische crisis zullen bijzonder omvangrijk zijn zoals het 
Internationaal Muntfonds (IMF) en de Europese Centrale 
Bank (ECB) reeds hebben benadrukt.

De spreker meent dan ook dat slechts een volwaar-
dige regering, die over een meerderheid beschikt, een 
uitgebreid herstelprogramma kan uitvoeren. In andere 
landen vormen de sterkste politieke families tijdens 
dramatische crisissen een regering en zetten zij daarbij 
hun politieke meningsverschillen opzij. Dit scenario heeft 

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) annonce ensuite 
que son groupe retire les amendements nos 23 et 24 
(DOC 55 1052/002).

M. David Clarinval, vice-premier ministre et ministre 
du Budget et de la Fonction publique, chargé de la 
Loterie nationale et de la Politique scientifique, se félicite 
que l’actuel gouvernement dispose d’un large soutien 
de la part du parlement au cours des prochains mois.

Après avoir analysé les vingt-cinq amendements 
(DOC 55 1052/002) qui ont été présentés par plusieurs 
groupes politiques et qui ont également fait l’objet d’un 
examen lors de la réunion précédente, le vice-premier 
ministre invite les membres présents à retirer leurs amen-
dements respectifs, à l’exception de deux amendements.

Il s’agit de deux amendements techniques, à savoir 
l’amendement n° 1 (DOC 55 1052/002) présenté par le 
gouvernement, qui tend à insérer le tableau du service 
administratif à comptabilité autonome “Fondation Helena 
et Isabella Godtschalck”, qui avait été initialement oublié, 
et l’amendement n° 19 (DOC 55 1052/002) présenté par 
M. Van der Donckt et consorts, qui tend à réduire de 600 
000 euros la dotation aux partis politiques pour l’année 
2020. Cette réduction a été adoptée le 19 décembre 2019 
par le biais d’un amendement au budget de la Chambre 
des représentants et de la dotation aux partis politiques.

Enfin, le vice-premier ministre propose l’adoption de 
l’amendement n° 27 (DOC 55 1052/002) présenté par le 
gouvernement et tendant à augmenter la provision inter-
départementale d’un milliard d’euros. Cette augmentation 
permettra au gouvernement actuel de relever les défis 
et de répondre aux besoins de la crise du COVID19 de 
manière très flexible. Un groupe de travail sera mis en 
place afin que les députés puissent contrôler de manière 
proactive l’affectation des moyens alloués.

M. Sander Loones (N-VA) note que ce pays traverse 
une crise sanitaire qui va déclencher une crise écono-
mique. Les conséquences de cette crise économique 
seront particulièrement importantes, comme l’ont déjà 
souligné le Fonds monétaire international (FMI) et la 
Banque centrale européenne (BCE).

L’intervenant estime dès lors que seul un gouverne-
ment de plein exercice, disposant d’une majorité, peut 
mettre en œuvre un programme de redressement élargi. 
Dans d’autres pays, les familles politiques les plus fortes 
forment un gouvernement lors de crises dramatiques, en 
mettant de côté leurs divergences politiques. Toutefois, 



451052/003DOC 55

C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2019 2020 K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

zich het afgelopen weekend echter niet voltrokken en de 
ontslagnemende minderheidsregering blijft dus op post.

In het kader van de stemming van het voorliggend 
wetsontwerp meent de spreker dat het belangrijk is om de 
continuïteit van de werking van het overheidsapparaat te 
garanderen. Daarnaast moet deze voorlopige begroting 
dit land in staat stellen om haar economisch weefstel 
te beschermen en te ondersteunen. Hij verwijst hierbij 
naar het amendement nr. 27 (DOC 55 1052/002) waarbij 
er 1 miljard euro wordt vrijgemaakt voor de komende 
drie maanden. Dat is een belangrijk signaal waardoor 
de overheid de noodzakelijke investeringen zal kunnen 
doen inzake gezondheidszorg en de ondersteuning van 
de binnenlandse economie. Zijn fractie zal het voorlig-
gend wetsontwerp, inclusief het amendement nr. 27, 
goedkeuren om de vele uitdagingen op korte termijn 
het hoofd te bieden.

Daarnaast roept de spreker zijn collega-parlement-
sleden op om ook in het parlement te blijven werken 
teneinde onnodige uitgaven te vermijden die ook in het 
voorliggend wetsontwerp zijn geslopen. Hij verwijst hierbij 
naar de sterk oplopende factuur van het asielbeleid of 
de bijkomende budgetten die zullen vrijgemaakt worden 
voor de Europese Unie. Desalniettemin zal zijn fractie de 
amendementen nrs. 15 tot en met 18 (DOC 55 1052/002) 
en de amendementen nrs. 20 en 21 (DOC 55 1052/002) 
intrekken teneinde de continuïteit van de werking van de 
staat te garanderen. Hij benadrukt hierbij het belang om 
waakzaam te blijven en de beschikbare begrotingsmid-
delen zo efficiënt mogelijk te besteden.

Tot slot wenst de spreker zijn dank uit te spreken ten 

aanzien van de zorgverleners en de medewerkers in de 
supermarkten die elkeen hun steentje bijdragen in de 
strijd tegen het coronavirus en haar gevolgen.

De heer Kristof Calvo (Ecolo-Groen) sluit zich aan 
bij de vraag van de vice-eersteminister om de amen-
dementen nrs. 23 en 24 (DOC 55 1052/002) van zijn 
fractie terug te trekken.

Met betrekking tot het amendement nr. 24 (DOC 55 
1052/002) ingediend door de heer Calvo c.s. merkt de 
spreker op dat de bevoegde minister, met name mevrouw 
Nathalie Muylle (CD&V), intussen heeft aangegeven dat 
vraag van zijn fractie thans reeds operationeel wordt 
gemaakt. De beschikbare kredieten voor de uitbreiding 
van de centra zijn voor het lopend begrotingsjaar reeds 
beschikbaar.

Inzake het amendement nr. 23 (DOC 55 1052/002) 
ingediend door de heer Calvo c.s., stipt de spreker 
aan dat de herwaardering van het sociaal fonds Gas 

ce scénario ne s’est pas concrétisé le week-end dernier 
et le gouvernement minoritaire démissionnaire reste 
donc en place.

Dans le cadre du vote du projet de loi à l’examen, le 
membre estime qu’il est important de garantir la continuité 
du fonctionnement de l’appareil de l’État. Par ailleurs, ce 
budget provisoire doit permettre à ce pays de protéger 
et de soutenir son tissu économique. Il renvoie à l’amen-
dement n° 27 (DOC 55 1052/002), qui tend à libérer un 
milliard d’euros pour les trois prochains mois. C’est un 
signal important, ce montant permettra aux autorités 
de procéder aux investissements nécessaires dans les 
soins de santé et de soutenir l’économie du pays. Son 
groupe approuvera le projet de loi à l’examen, y compris 
l’amendement n° 27, afin de relever les nombreux défis 
à court terme.

L’intervenant invite par ailleurs ses collègues parlemen-
taires à poursuivre le travail, également au Parlement, 
pour éviter les dépenses inutiles qui se sont notamment 
insinuées dans le projet de loi à l’examen. Il renvoie 
à la facture, en forte hausse, de la politique d’asile 
ou aux budgets supplémentaires qui seront alloués à 
l’Union européenne. Son groupe retirera néanmoins 
les amendements nos 15 à 18 (DOC 55 1052/002) et 
les amendements nos 20 et 21 (DOC 55 1052/002) afin 
de garantir la continuité du fonctionnement de l’État. À 
cet égard, il insiste sur l’importance de rester vigilant 
et d’allouer les moyens budgétaires disponibles le plus 
efficacement possible.

Enfin, l’intervenant tient à remercier le personnel 

soignant et les employés des supermarchés, chacun 
apportant sa pierre à l’édifice dans la lutte contre le 
coronavirus et contre ses conséquences.

M. Kristof Calvo (Ecolo-Groen) accède à la demande 
du vice-premier ministre de retirer les amendements 
nos 23 et 24 (DOC 55 1052/002) présentés par son groupe.

Concernant l’amendement n° 24 (DOC 55 1052/002) 
présenté par M. Calvo et consorts, l’intervenant souligne 
que la ministre compétente, Mme Nathalie Muylle (CD&V), 
a entre-temps indiqué que la demande de son groupe 
avait été rendue opérationnelle. Les crédits nécessaires 
à l’extension des centres ont déjà été libérés pour l’année 
budgétaire en cours.

Concernant l’amendement n° 23 (DOC 55 1052/002) 
présenté par M. Calvo et consorts, l’intervenant précise 
que la revalorisation du fonds social Gaz et Électricité 
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en Elektriciteit ook aan de hand van een wetgevend 
initiatief in de bevoegde commissie kan besproken en 
aangenomen worden.

Daarnaast wil de spreker zijn dankbaarheid betuigen 
ten aanzien van de vele zorgverstrekkers, het veiligheids-
personeel en de vele werknemers en werkgevers die 
er in de huidige, moeilijke omstandigheden, het beste 
van willen maken.

Hij is er bovendien over verheugd dat de N-VA-fractie 
het voorliggend wetsontwerp zal goedkeuren. Hij meent 
dat het in de huidige omstandigheden opportuun is dat 
alle democratische partijen zich achter een noodbe-
groting scharen.

Hij is er tevens ook over verheugd dat ook de rege-
ring nu een gevolg heeft gegeven aan een oproep van 
vele leden uit deze commissie om meer middelen in 
te zetten in de strijd tegen het coronavirus. Hij meent 

dat het gebruik van een provisie ten belope van 1 mil-
jard euro een goede keuze is omdat een provisie een 
flexibiliteit toelaat aan de regering om kort op de bal te 
spelen. Hierbij is het echter belangrijk dat de ook het 
parlement betrokken wordt bij de besteding van deze 
extra middelen. Hij vraagt hierbij vooral aandacht te 
hebben voor de noden die zich thans manifesteren in 
de gezondheidszorg.

Hij hoopt dat de goedkeuring van deze breed gedragen 
begroting van voorlopige twaalfden de wil tot construc-
tieve samenwerking tussen de verschillende politieke 
fracties over de taalgrenzen heen kan versterken zodat 
er tevens een effectief politiek antwoord kan geboden 
worden aan de uitdagingen van deze COVID19-crisis 
en de uitdagingen van de toekomst.

De heer Ahmed Laaouej (PS) geeft aan dat zijn fractie 
de bijkomende middelen opgenomen in de interdeparte-
mentale provisie zal goedkeuren alsook het amendement 
nr. 1 (DOC 55 1052/002) met betrekking tot de stichting 
Elena en Isabella Godtschalck. Het amendement nr. 19 
(DOC 55 1052/002) betreffende de partijfinanciering 
zal zijn fractie overeenkomstig het stemgedrag tijdens 
de plenaire zitting van 19 december niet goedkeuren.

Hij gaat er tevens mee akkoord om de overige amen-
dementen ingediend door de sp.a-fractie en de Ecolo-
Groen-fractie verder te bespreken in de desbetreffende 
commissies.

Hij stipt tevens aan dat hij zich kan vinden in de werk-
wijze van de vice-eersteminister om een provisie vrij te 
maken. Deze werkwijze laat voldoende flexibiliteit toe om 

peut également être examinée et adoptée au sein de 
la commission compétente au travers d’une initiative 
législative.

L’intervenant tient en outre à témoigner sa gratitude 
aux nombreux prestataires de soins, aux membres du 
personnel de sécurité et aux nombreux travailleurs et 
employeurs prêts à faire le maximum dans les circons-
tances difficiles que nous traversons.

Il se réjouit par ailleurs que le groupe N-VA soit disposé 
à adopter le projet de loi à l’examen. Il estime que, dans 
les circonstances actuelles, il convient que chaque parti 
démocratique soutienne un budget d’urgence.

Il se félicite également que le gouvernement ait au-
jourd’hui accédé à l’appel de nombreux membres de 
cette commission d’investir davantage de moyens dans 
la lutte conte le coronavirus. Il considère que l’utilisation 

d’une provision d’un milliard d’euros est un choix positif 
car la voie de la provision accorde au gouvernement la 
flexibilité nécessaire pour réagir rapidement. À cet égard, 
il importe toutefois que le Parlement soit également 
associé à l’affectation de ces moyens supplémentaires. 
Il demande que l’on s’occupe en priorité des besoins 
qui se font actuellement sentir dans le secteur des soins 
de santé.

Le membre espère que l’adoption de ce budget de 
douzièmes provisoires largement soutenu pourra ren-
forcer la volonté de collaboration constructive entre 
les différents groupes politiques au-delà des frontières 
linguistiques, tout en apportant une réponse politique 
effective aux défis de cette crise du COVID19 et aux 
défis à venir.

M. Ahmed Laaouej (PS) indique que son groupe 
approuvera les moyens supplémentaires inscrits dans la 
provision interdépartementale ainsi que l’amendement 
n°1 (DOC 55 1052/002) concernant la Fondation Elena 
et Isabella Godtschalck. Son groupe n’approuvera pas 
l’amendement n°19 (DOC 55 1052/002) concernant le 
financement des partis politiques conformément au vote 
qu’il a émis durant la séance plénière du 19 décembre.

Il accepte également de poursuivre l’examen des 
autres amendements présentés par les groupes sp.a 
et Ecolo-Groen au sein des commissions concernées.

Il souligne également qu’il peut souscrire à la méthode 
de travail du vice-premier ministre consistant à libérer 
une provision. Cette méthode de travail autorise la 
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in de loop van deze acute crisis stapsgewijs de nodige 
verfijningen in het beleid te kunnen aanbrengen.

Hij wil echter benadrukken dat hij meer duidelijkheid 
wil over het beleid dat de Europese Commissie nu en in 
de nabije toekomst zal voeren om het hoofd te bieden 
aan deze COVID19-crisis. Hij verwijst hierbij naar de 
onduidelijkheid die er thans heerst over de eventuele 
begrotingsafwijkingen die de commissie zal verlenen 
aan de individuele EU-lidstaten. Hij stelt vast dat de 
Europese Unie de grote afwezige is in de ontwikkeling 
van een globale, coherente aanpak van de COVID19-
crisis op het Europese grondgebied.

Tot slot wil de spreker erop wijzen dat de strijd tegen de 
gevolgen van het coronavirus niet zal gewonnen worden 
door in bepaalde departementen zware bezuinigingen 
door te voeren. Deze crisis verplicht de overheid thans 
om voluit te investeren in de gezondheidszorg en de 
sociale architectuur van dit land om de gevolgen van 
de COVID19-crisis voor alle burgers tot een minimum 
te herleiden.

De heer Kurt Ravyts (VB) vreest dat de voorzitter 
van het Europees Parlement gelijk heeft wanneer hij 
vrijdag aankondigde dat deze COVID19-crisis de meest 
dramatische crisis is die Europa heeft gekend sinds de 
Tweede Wereldoorlog.

Daarnaast benadrukt de spreker dat de regering 
vorige week te lang getalmd heeft met de bijkomende, 
versterkende maatregelen bij fase 2 zoals deze afgelopen 
donderdag in de late avond uiteindelijk zijn beslist. Ook de 
communicatie van voor de bijeenkomst van de Nationale 
Veiligheidsraad van vorige week was suboptimaal.

De Vlaams Belang-fractie was zich al lang ten volle 
bewust van de noodzaak van de draconische maat-
regelen die donderdagavond werden genomen. De 
implosie van onze gezondheidszorg is immers geen 
optie. Indien men het gezondheidssysteem wil vrijwaren 
dan is de uitdaging er absoluut één van de inperking 
van de besmettingen. Deze COVID19-crisis vergt een 
krachtdadig beleid.

De vraag is nu of deze – blijkbaar tijdelijke regering 
met volheid van bevoegdheid rond bepaalde en welom-
schreven doelstellingen en themata – er in zal slagen 
om de gezondheidscrisis en alle economische, sociale 
en financiële gevolgen aan te pakken voor burgers en 
bedrijven. Het gaat om een soort Vivaldi-regering met 
volmachten en met blijkbaar groen licht van alle partijen 
die zichzelf ten aanzien van het Vlaams Belang en de 
PVDA afgrenzen. Deze partijen vertegenwoordigen 

souplesse suffisante afin de pouvoir apporter graduel-
lement les ajustements nécessaires à la politique au 
cours de cette crise aiguë.

Il souhaite toutefois souligner qu’il veut plus de clarté 
au sujet de la politique que la Commission européenne 
mènera à présent et dans un futur proche afin de faire 
face à la crise du COVID-19. Il renvoie à cet égard à 
l’imprécision qui règne actuellement quant aux éventuelles 
dérogations budgétaires que la commission accordera 
aux États membres individuels. Il constate que l’Union 
européenne est la grande absente dans l’élaboration 
d’une approche globale et cohérente de la crise du 
COVID-19 sur le territoire européen.

L’intervenant souhaite enfin signaler que la lutte contre 
les conséquences du coronavirus ne sera pas remportée 
en opérant des coupes sombres dans certains dépar-
tements. Cette crise oblige actuellement les pouvoirs 
publics à investir pleinement dans les soins de santé 
et dans l’architecture sociale de ce pays afin de réduire 
au minimum les conséquences de la crise du COVID-19 
pour tous les citoyens.

M. Kurt Ravyts (VB) craint que le président du 
Parlement européen ait raison lorsqu’il a annoncé ven-
dredi que cette crise du COVID-19 est la plus dramatique 
que l’Europe ait connue depuis la Deuxième Guerre 
mondiale.

L’intervenant souligne en outre que le gouvernement 
a tergiversé trop longtemps la semaine passée avant de 
prendre les mesures supplémentaires de durcissement 
de la phase 2, qui ont finalement été décidées jeudi 
passé tard dans la soirée. De même, la communication 
qui a précédé la réunion du Conseil national de sécurité 
de la semaine dernière n’était pas optimale.

Le groupe Vlaams Belang était depuis longtemps 
pleinement conscient de la nécessité des mesures dra-
coniennes prises jeudi soir. L’implosion de notre système 
de soins de santé n’est en effet pas une option. Si nous 
voulons préserver le système des soins de santé, le défi 
consiste absolument à contenir les contaminations. Cette 
crise du COVID-19 requiert une politique énergique.

La question est maintenant de savoir si ce gouver-
nement – qui sera visiblement temporaire et de plein 
exercice uniquement pour certains objectifs et thèmes 
bien définis - réussira à gérer la crise sanitaire ainsi 
que toutes les conséquences économiques, sociales 
et financières qui toucheront les citoyens et les entre-
prises. Il s’agira d’une sorte de gouvernement Vivaldi 
de plein exercice, qui bénéficiera visiblement du soutien 
de tous les partis qui veulent se démarquer du Vlaams 
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volgens de meest recente peiling bijna 60 % van de 
stemgerechtigde Belgen. Zij hebben in de ogen van 
de minderheidsregering Wilmès en de gedoogpartijen 
blijkbaar niets constructiefs in te brengen in deze crisis.

De spreker wijst erop dat de hoofdbekommernis van 
de mensen nu hun gezondheid en het economisch-
financieel overleven is. Komen er deze avond 300 000 
mondmaskers? Wat een afgrijselijke afgang van deze 
regering de voorbije 72 uur rond dit aspect. Waren we 
echt voorbereid met deze regering? Het antwoord is neen!

Hoe zal men de gevolgen voor de horeca en voor 
de toeristische sector in al zijn geledingen aanpakken? 
Hoe zal men de gevolgen voor de dienstensector in zijn 
algemeenheid aanpakken? In Vlaanderen stevenen we 
voor de toeristische sector af op een verlies van bijna 
2 miljard euro. Alleen al de drie weken sluiting voor de 
horeca zijn goed voor bijna 1 miljard euro.

Deze begroting van voorlopige twaalfden is een nood-
begroting. Zijn fractie zal de extra middelen voor de 
gevolgen van de coronacrisis uiteraard ondersteunen, 
zowel de middelen voor Volksgezondheid als die voor 
de ondernemingen. Deze aspecten hebben voorrang 
op de begrotingsoverwegingen. Het Monitoringcomité 
raamde afgelopen vrijdag het overheidstekort op 13,49 
miljard euro op het einde van het jaar, ofwel 2,77 % van 
het bbp. Het gaat om 11,2 miljard voor Entiteit I - federale 

overheid - (2,3 %) en 2,3 miljard voor Entiteit II - deel-
staten, provincies en gemeenten -(0,47 %).

Het is vanzelfsprekend dat de groeiramingen voor de 
eerste helft van dit jaar negatief bijgesteld zullen wor-
den. De Europese Commissie beloofde vrijdag echter 
om maximale flexibiliteit aan de dag te leggen voor extra 
begrotingsuitgaven en staatssteun voor de lidstaten. Alle 
Europese landen zullen gesteund worden op het vlak van 
gezondheid, werk, bedrijven en economie. De landen 
zullen zoveel als nodig kunnen uitgeven om de steun 
aan werknemers, arbeiders, zelfstandigen, bedrijven en 
banken te garanderen.

Deze coronacrisis kost de Belgische economie zeker 
meer dan 2,5 miljard euro, maar wellicht is dit nog een 

Belang et du PTB-PVDA. Or, selon le dernier sondage, 
ces partis représentent près de 60 % des électeurs 
belges. Aux yeux du gouvernement minoritaire de Sophie 
Wilmès et des partis qui lui garantissent un soutien sans 
participation, ces deux partis ne sont visiblement pas 
en mesure de contribuer de manière constructive à la 
gestion de cette crise.

L’intervenant souligne que la principale préoccupation 
des citoyens est aujourd’hui leur santé et leur survie 
économique et financière. Trois cents mille masques 
buccaux seront-ils livrés ce soir? La gestion de cette 
question par le gouvernement au cours des dernières 
72 heures a été un fiasco épouvantable. Ce gouverne-
ment est-il réellement prêt? La réponse est non!

Comment gérerons-nous les conséquences de cette 
crise pour l’horeca et le secteur touristique dans toutes 
ses composantes? Comment gérerons-nous les consé-
quences de cette crise pour le secteur des services 
dans son ensemble? En Flandre, nous nous dirigeons 
vers une perte de près de 2 milliards d’euros pour le 
secteur du tourisme. Les trois semaines de fermeture 
dans le secteur de l’horeca représentent à elles seules 
une perte de près d’un milliard d’euros.

Ce budget de douzièmes provisoires est un budget 
d’urgence. Son groupe soutiendra bien évidemment les 
moyens supplémentaires débloqués pour faire face aux 
conséquences de la crise du coronavirus, aussi bien les 
moyens destinés à la santé publique que ceux destinés 
aux entreprises. Ces aspects priment les considérations 
budgétaires. Vendredi dernier, le comité de monitoring 
a publié des prévisions selon lesquelles le déficit public 
atteindra les 13,49 milliards d’euros à la fin de l’année, 

soit 2,77 % du PIB. Cela représente 11,2 milliards pour 
l’entité I – pouvoir fédéral - (2,3 %) et 2,3 milliards pour 
l’entité II – entités fédérées, provinces et communes 
- (0,47 %).

Il est évident que les prévisions de croissance pour 
le premier semestre de cette année seront revues à la 
baisse. Toutefois, la Commission européenne a promis, 
vendredi dernier, de faire preuve d’un maximum de flexi-
bilité vis-à-vis des États membres en ce qui concerne 
les dépenses budgétaires supplémentaires et les aides 
d’État. Tous les pays européens seront soutenus dans 
les domaines de la santé, du travail, des entreprises 
et de l’économie. Les pays pourront dépenser autant 
que nécessaire pour garantir un soutien aux salariés, 
aux ouvriers, aux indépendants, aux entreprises et aux 
banques.

Cette crise du coronavirus coûtera certainement plus 
de 2,5 milliards d’euros à l’économie belge, mais il s’agit 
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onderschatting. Bijna 1 miljoen jobs zijn rechtstreeks 
betrokken en getroffen.

De Waalse regering roept een crisisfonds van 100 
miljoen euro in het leven om de sectoren die getrof-
fen worden door de coronacrisis te ondersteunen. De 
Vlaamse regering trekt 100 miljoen euro uit voor crisis-
waarborgen voor bedrijven die problemen ondervinden 
om hun schulden af te betalen door de coronacrisis. 
Daarnaast komt er een forfaitair bedrag voor zaken die 
de deuren moeten sluiten.

Minister De Block stelde vorige week al dat onderne-
mers in de horecasector gedurende één kwartaal dienen 
vrijgesteld worden van sociale bijdragen. Daarnaast nam 
de federale regering al maatregelen rond de tijdelijke 
werkloosheid en de betalingsplannen betreffende de 
fiscaliteit voor bedrijven.

De dienstensector bloedt. De horeca staat voor en-
kele zeer moeilijke maanden. Cafés en restaurants zijn 
goed voor meer dan 80 % van de werkgelegenheid in 
de sector. De horeca is goed voor 2 % van de toege-
voegde waarde van de Belgische economie. Die zakte 
de komende drie weken bijna naar nul en dat effect op 
zich drukt de groei dit jaar al met 0,1 %. De technische 
werkloosheid in deze sector is meteen bijzonder hoog. 
Dit treft vanzelfsprekend ook de toeleveringsbedrijven.

De heer Gert Peersman, professor economie aan de 
Universiteit Gent, zei zaterdag dat men zeker doelgericht 
dient te werken op de sectoren die getroffen worden. De 
regering kan dit concreet maken door bijvoorbeeld mensen 
uit de horeca die tijdelijk werkloos zijn ook rechtstreeks 
te compenseren. Hij heeft het zelf over belastingkorting 
of verhoogde tijdelijke werkloosheidsuitkering als men 
kan aantonen dat men rechtstreeks getroffen is door 
de coronacrisis.

Tot slot merkt de spreker op dat zijn fractie amen-
dement nr. 26 van de heren Wouter Vermeersch (VB) 
en Kurt Ravyts (VB) (DOC 55 1052/002) zal intrekken 
aangezien dit amendement overbodig is geworden door 
de beslissing van de regering om 1 miljard euro vrij te 

maken binnen de interdepartementale provisie om de 
gevolgen van de COVID19-crisis het hoofd te bieden.

Zijn fractie behoud echter wel de overige amende-
menten nrs. 2 tot 11 van de heren Wouter Vermeersch 
(VB) en Kurt Ravyts (VB) (DOC 52 1052/002) omdat 
deze amendementen erop gericht zijn om noodzakelijke 
besparingen door te voeren via het schrappen van weinig 
noodzakelijke uitgaven op het gebied van de koninklijke 
familie, het migratiebeleid en de Europese Unie.

sans doute encore d’une sous-estimation. Près d’un 
million d’emplois sont directement concernés et touchés.

Le gouvernement wallon a créé un fonds de crise de 
100 millions d’euros pour soutenir les secteurs touchés 
par le coronavirus. Le gouvernement flamand a affecté 
100 millions d’euros à des garanties de crise en faveur 
des entreprises qui rencontrent des problèmes pour 
payer leurs dettes à cause de la crise du coronavirus. 
Un montant forfaitaire a également été prévu pour les 
commerces devant fermer leurs portes.

La ministre De Block a déjà affirmé la semaine der-
nière que les entrepreneurs du secteur de l’horeca 
doivent être exemptés de cotisations sociales durant un 
trimestre. Par ailleurs, le gouvernement fédéral a déjà 
pris des mesures concernant le chômage temporaire 
et les plans de paiement en ce qui concerne la fiscalité 
des entreprises.

Le secteur des services souffre. L’horeca doit se 
préparer à quelques mois très difficiles. Les cafés et 
les restaurants représentent plus de 80 % de l’emploi 
dans ce secteur. L’horeca représente 2 % de la valeur 
ajoutée de l’économie belge. Durant les trois prochaines 
semaines, ce pourcentage passera presque à zéro, et 
cette baisse réduira déjà, à elle seule, la croissance 
de cette année de 0,1 %. Le chômage technique est 
particulièrement élevé dans ce secteur. Il touchera bien 
sûr aussi les fournisseurs.

M. Gert Peersman, professeur d’économie à l’Univer-
sité de Gand, a déclaré samedi qu’il convenait de viser 
les secteurs touchés de manière ciblée. Le gouvernement 
pourrait par exemple le faire en compensant directement 
les travailleurs de l’horeca temporairement mis au chô-
mage. Il parle lui-même d’une réduction d’impôt ou d’une 
augmentation de l’allocation de chômage temporaire 
pour les personnes qui peuvent prouver qu’elles sont 
directement touchées par la crise du coronavirus.

Enfin, l’intervenant fait observer que son groupe retirera 
l’amendement n° 26 de MM. Wouter Vermeersch (VB) 
et Kurt Ravyts (VB) (DOC 55 1052/002) dès lors que 
cet amendement est devenu superflu à la suite de la 
décision du gouvernement de libérer un milliard d’euros 

dans la provision interdépartementale en vue de faire 
face aux conséquences de la crise du COVID19.

Son groupe maintient cependant les autres amende-
ments nos 2 à 11 de MM. Wouter Vermeersch (VB) et 
Kurt Ravyts (VB) (DOC 52 1052/002) car ces amende-
ments visent à réaliser des économies nécessaires en 
supprimant des dépenses peu nécessaires en faveur 
de la Famille royale, de la politique migratoire et de 
l’Union européenne.
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De heer Servais Verherstraeten (CD&V) wenst even-
eens hulde te brengen aan de mensen uit de zorg- en 
veiligheidssector die rechtstreeks op het terrein dag in 
dag uit de strijd voeren tegen het coronavirus.

Daarnaast pleit de spreker voor nog meer budgettaire 
voorzichtigheid. Het rapport van het Monitoringcomité 
dat afgelopen vrijdag verscheen noopt de beleidsmakers 
op om deze voorzichtigheid in daden om te zetten om 
het stijgende begrotingstekort een halt toe te roepen. In 
deze uitzonderlijke omstandigheden zijn uitzonderlijke 
maatregelen niet enkel noodzakelijk maar ook gewenst. 
Hierbij moet de overheid de rol van buffer op zich ne-
men om de schokken van de economische crisis die de 
bedrijven en de gezinnen zullen treffen op te vangen.

De spreker merkt op dat zijn fractie de twee technische 
amendementen nrs. 1 en 19 zal steunen. Zijn fractie 
spreekt eveneens haar steun uit voor het amendement 
nr. 27 dat gericht is op de verhoging van de interdepar-
tementale provisie ten belope van 1 miljard euro. De 
spreker benadrukt dat dit geen blanco cheque is maar 
een blijk van vertrouwen waarbij de toewijzing van de 
middelen zal gebeuren in overleg met alle fracties die 
de regering willen ondersteunen.

Tot slot geeft de spreker aan dat het mogelijk moet 
zijn om, indien nodig en gewenst, bijkomende middelen 
uit te trekken in de strijd tegen het coronavirus. Hij wil 
tevens de fracties bedanken die het voorliggend wets-
ontwerp ondersteunen.

De heer Benoît Piedboeuf (MR) wil alvast alle partijen 
bedanken die het afgelopen weekend constructief aan 
een gezamenlijke oplossing hebben gewerkt om deze 
COVID19-crisis eendrachtig aan te pakken.

De spreker wijst erop dat zijn fractie dit wetsontwerp 
zal steunen maar het amendement nr. 19 niet zal goed-
keuren zoals zij dat eerder ook tijdens plenaire zitting 
van 19 december 2019 heeft gedaan.

Vervolgens spreekt de spreker zijn steun uit ten aanzien 
van het amendement nr. 27 dat erop gericht is om extra 
middelen vrij te maken in de strijd tegen het coronavirus. 

Deze middelen zullen flexibel kunnen ingezet worden 
om die sectoren te ondersteunen die op korte termijn de 
impact voelen van deze crisis, met name de horeca- en 
reissector. Hij vraagt echter ook extra aandacht voor de 
grensarbeiders waarbij de reikwijdte van het telewerk 
moet uitgebreid worden tussen de EU-lidstaten onderling.

Tot slot hoopt de spreker dat er in de loop van de ko-
mende weken en maanden ook werk zal gemaakt worden 

M. Servais Verherstraeten (CD&V) souhaite égale-
ment rendre hommage aux travailleurs des secteurs 
des soins et de la sécurité qui, jour après jour, mènent 
la lutte contre le coronavirus directement sur le terrain.

Par ailleurs, l’intervenant plaide en faveur d’une pru-
dence budgétaire accrue. Le rapport du comité de 
monitoring paru vendredi dernier incite les responsables 
politiques à transformer cette prudence en actes en 
vue de mettre fin à l’aggravation du déficit budgétaire. 
Dans ces circonstances exceptionnelles, des mesures 
exceptionnelles sont non seulement nécessaires, mais 
aussi souhaitables. À cet égard, les autorités publiques 
doivent servir de tampon et absorber les chocs de la 
crise économique qui touchera les entreprises et les 
ménages.

L’intervenant fait observer que son groupe soutien-
dra les deux amendements techniques nos 1 et 19. Son 
groupe soutiendra également l’amendement n° 27, qui 
vise à augmenter la provision interdépartementale d’un 
montant d’un milliard d’euros. L’intervenant souligne qu’il 
ne s’agit pas d’un chèque en blanc, mais d’une preuve 
de confiance, l’affectation des moyens se décidant en 
concertation avec l’ensemble des groupes qui souhaitent 
soutenir le gouvernement.

L’intervenant indique enfin qu’au besoin et le cas 
échéant, il doit être possible de dégager encore des 
moyens supplémentaires dans la lutte contre le coro-
navirus. Il tient également à remercier les groupes qui 
soutiennent le projet de loi à l’examen.

M. Benoît Piedboeuf (MR) souhaite déjà remercier 
tous les partis qui ont contribué de manière constructive, 
le week-end dernier, à la recherche d’une solution pour 
faire face tous ensemble à cette crise du COVID-19.

L’intervenant fait observer que son groupe soutiendra 
le projet de loi à l’examen, mais qu’il n’adoptera pas 
l’amendement n° 19, à l’instar de ce qu’il a également 
déjà fait en séance plénière le 19 décembre 2019.

L’intervenant exprime ensuite son soutien à l’égard 
de l’amendement n° 27, qui vise à dégager des moyens 
supplémentaires dans le cadre de la lutte contre le coro-

navirus. Ces moyens pourront être utilisés de manière 
flexible afin de soutenir les secteurs qui subissent les 
répercussions de cette crise à court terme, à savoir le 
secteur de l’horeca et des voyages. Il demande toute-
fois que l’on prête également attention aux travailleurs 
frontaliers, la portée du télétravail devant être étendue 
de manière réciproque entre les États membres de l’UE.

Enfin, l’intervenant espère que l’on s’attèlera au cours 
des semaines et des mois à venir à la définition d’une 
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van een meer coherent en structureel begrotingsbeleid 
om de gevolgen van deze crisis ook op lange termijn te 
kunnen opvangen.

De heer Raoul Hedebouw (PTB-PVDA) wil vooreerst 
de mensen bedanken die thans in de frontlinie staan 
in de strijd tegen het coronavirus. Hij verwijst hierbij 
naar de medewerkers uit de zorgsector maar ook naar 
werknemers uit de schoonmaaksector en de transport-
sector die in deze bijzondere crisistijden het beste van 
zichzelf geven.

De spreker wijst erop dat zijn fractie een constructieve 
bondgenoot zal zijn in deze strijd en bijgevolg zal zijn 
fractie het voorliggend wetsontwerp alsook de verhoging 
ten belope van 1 miljard euro van de interdepartementale 
provisie goedkeuren.

Daarnaast vindt de spreker het jammer dat zijn frac-
tie niet gecontacteerd werd om deel te nemen aan het 

politieke overleg dat afgelopen weekend plaatsvond. Hij 
benadrukt echter dat zijn fractie constructief zal blijven 
meewerken aan voorstellen om deze crisis het hoofd te 
bieden. Bovendien is het belangrijk dat de extra midde-
len besteed worden aan de pertinente sectoren. Hierbij 
doet de spreker een oproep om de verspreiding van het 
virus maximaal tegen te gaan, wars van economische 
overwegingen, en de niet-essentiële economische 
sectoren stil te leggen teneinde de betrokken arbeiders 
te beschermen.

Daarenboven wil de spreker de ouders beschermen 
tegen loonverlies ten gevolge van de zorg voor hun kin-
deren. Hij stelt hierbij voor om de betrokken ouders een 
complement toe te kennen via het RIZIV om eventueel 
loonverlies te compenseren.

Bovendien moet er een interprofessioneel fonds 
komen ter ondersteuning van de kleine en middelgrote 
ondernemingen. Op die manier kunnen de werknemers 
gecompenseerd worden bij loonverlies. Daarnaast dringt 
hij er bij de minister op aan om afspraken te maken met 
de banksector zodat er meer soepelheid aan de dag 
kan gelegd worden vanuit deze sector ten aanzien van 
de aflossingsverplichtingen van de vele burgers die de 

komende maanden aan koopkracht zullen inboeten.

Tot slot doet de spreker een oproep om werk te maken 
van de aankoop van voldoende medisch materiaal, zoals 
zorgmaskers, teneinde de continuïteit van de zorg en 
de veiligheid van het zorgpersoneel en hun patiënten 
te garanderen. Hij pleit hierbij zelfs voor de verplichte 
nationalisering van bepaalde bedrijven opdat zij de 
zorgsector maximaal kunnen bevoorraden.

politique budgétaire plus cohérente et structurelle afin 
de pouvoir également compenser les conséquences de 
cette crise à long terme.

M. Raoul Hedebouw (PTB-PVDA) souhaite tout d’abord 
remercier les personnes qui sont actuellement sur le front 
dans la lutte contre le coronavirus. Il songe à cet égard 
au personnel du secteur des soins de santé, mais aussi 
aux travailleurs du secteur du nettoyage et du secteur 
du transport, qui donnent le meilleur d’eux-mêmes en 
ces temps de crise particuliers.

L’intervenant fait observer que son groupe sera un 
allié constructif dans le cadre de cette lutte et qu’il 
approuvera dès lors le projet de loi à l’examen ainsi 
que l’augmentation d’un milliard d’euros de la provision 
interdépartementale.

L’intervenant regrette par ailleurs que son groupe n’ait 
pas été contacté en vue de participer à la concertation 

politique qui a eu lieu le week-end dernier. Il souligne 
néanmoins que son groupe continuera à collaborer de 
manière constructive aux propositions visant à faire face 
à cette crise. En outre, il est important que les moyens 
supplémentaires soient affectés aux secteurs pertinents. À 
cet égard, l’intervenant lance un appel en vue de contrer 
au maximum la propagation du virus, indépendamment 
de considérations d’ordre économique, et de mettre à 
l’arrêt les secteurs économiques non essentiels afin de 
protéger les travailleurs concernés.

L’intervenant entend par ailleurs protéger les parents 
contre les pertes salariales auxquelles ils s’exposent 
lorsqu’ils s’occupent de leurs enfants. Il propose d’ac-
corder à cet effet un complément à ces parents, par le 
biais de l’INAMI, pour compenser une éventuelle perte 
de salaire.

Il conviendrait également de créer un fonds interpro-
fessionnel pour soutenir les PME afin de compenser 
les pertes salariales éventuelles. L’intervenant invite 
également le ministre à s’entendre avec le secteur ban-
caire pour que celui-ci fasse preuve d’une plus grande 
flexibilité à l’égard des obligations de remboursement 
des nombreux citoyens qui vont perdre une partie de 
leur pouvoir d’achat dans les mois à venir.

Enfin, l’intervenant appelle à acheter suffisamment de 
matériel médical, par exemple de masques de protection, 
pour garantir la continuité des soins et la sécurité du 
personnel soignant et des patients. Il préconise même, 
à cet égard, la nationalisation obligatoire de certaines 
entreprises afin que celles-ci puissent approvisionner 
le secteur des soins de santé au maximum.
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De heer Christian Leysen (Open Vld) stipt dat deze 
bijzondere crisistijden de politieke wereld tot de nodige 
bescheidenheid noopt en de politici erop wijst dat zij 
nooit alle facetten van de samenleving onder controle 
kunnen hebben.

Hij sluit zich aan bij de vele collega-parlementsleden 
en spreekt zijn dank uit ten aanzien van de medewerkers 
in de zorgsector maar eveneens ten aanzien van de 
vele jongeren die de afgelopen dagen tot het inzicht zijn 
gekomen dat ook hun gedrag een impact kan hebben 
op de omvang van deze crisis.

De spreker wijst op de precaire budgettaire situatie 
die slechts weinig speelruimte laat aan de regering om 
forse maatregelen te nemen. Deze crisis zal een enorme 
impact hebben op de economie. Hij verwijst hierbij naar 
China waar een daling van de productie ten belope van 
30 % en een daling van de consumptie ten belope van 
50 % wordt vastgesteld. Het gaat hierbij weliswaar om 
een tijdelijk fenomeen maar deze crisissituatie blijft een 
bijzonder harde noot om te kraken.

Hij gaat niet akkoord met de stelling van zijn col-
lega, de heer Raoul Hedebouw, die ervoor pleit om alle 
economische activiteit stil te leggen. Hij vindt dit echter 
niet wenselijk en pleit ervoor om de continuïteit van de 
cruciale economische sectoren te garanderen.

Zijn fractie zal het voorliggend wetsontwerp alsook de 
drie betrokken amendementen nrs. 1, 19 en 27 (DOC 55 
1052/002) steunen. Hij benadrukt dat het belangrijk 
is om de extra middelen zorgvuldig en doelgericht te 
besteden opdat zij maximaal de negatieve impact van 
deze coronacrisis op het economisch weefsel kunnen 
bestrijden. Tot slot is hij tevreden over de grote consen-
sus die er bestaat om deze begroting goed te keuren.

De heer Jan Bertels (sp.a) betuigt zijn steun aan alle 
mensen die nu vechten voor hun leven tegen het virus 
en aan al diegenen die in deze bijzondere crisistijden 
in de frontlinie moeten opereren zoals de medewerkers 
in de zorg- of distributiesector.

De huidige situatie is dermate cruciaal en acuut dat er 

vooreerst maximaal moet ingezet worden op het indijken 
van de verspreiding van het virus en de crisis die dit virus 
veroorzaakt. Vandaar dat zijn fractie tevreden is dat de 
regering gehoor heeft gegeven aan de oproep om meer 
middelen vrij te maken in de strijd tegen het coronavirus.

Zijn fractie steunt bijgevolg het amendement nr. 27 
(DOC 55 1052/002) waarbij er 1 miljard euro extra midde-
len wordt vrijgemaakt in de interdepartementale provisies 

M. Christian Leysen (Open Vld) souligne que ces 
temps de crise particuliers invitent le monde politique 
à faire preuve d’humilité et à prendre conscience du 
fait qu’il ne pourra jamais contrôler toutes les facettes 
de la société.

L’intervenant se joint à ses nombreux collègues par-
lementaires pour remercier le personnel du secteur des 
soins de santé, mais aussi les nombreux jeunes qui, 
ces derniers jours, ont compris que leur comportement 
pouvait aussi avoir un impact sur l’ampleur de la crise 
actuelle.

L’intervenant constate que sa situation budgétaire 
précaire ne laisse au gouvernement qu’une marge de 
manœuvre réduite pour prendre des mesures énergiques. 
Cette crise aura un impact considérable sur l’économie. 
L’intervenant renvoie à cet égard à la Chine, où l’on 
observe une baisse de la production de 30 % et une 
baisse de la consommation de 50 %. Il s’agit certes d’un 
phénomène temporaire, mais cette crise sera néanmoins 
difficile à surmonter.

L’intervenant n’est pas d’accord avec son collègue 
Raoul Hedebouw, qui propose de suspendre toute 
l’activité économique. Il estime qu’une telle mesure 
n’est pas souhaitable et qu’il faut garantir la continuité 
des secteurs économiques cruciaux.

Le groupe de l’intervenant soutiendra le projet de 
loi à l’examen, ainsi que les trois amendements nos 
1, 19 et 27 (DOC 55 1052/002). Le membre souligne 
qu’il importera d’affecter les moyens supplémentaires 
de façon minutieuse et ciblée afin qu’ils permettent de 
combattre au maximum l’impact négatif de la crise du 
coronavirus sur le tissu économique. Enfin, il se félicite 
qu’un large consensus se soit dégagé en faveur de 
l’approbation de ce budget.

M. Jan Bertels (sp.a) exprime son soutien à tous ceux 
qui se battent pour survivre au virus et à tous ceux qui, 
en ces temps de crise particuliers, doivent opérer en 
première ligne, comme les collaborateurs du secteur 
des soins ou du secteur de la distribution.

La situation actuelle est à ce point préoccupante qu’il 

faut d’abord miser au maximum sur les mesures des-
tinées à endiguer la propagation du virus, ainsi que la 
crise engendrée par celui-ci. C’est pourquoi son groupe 
se félicite que le gouvernement ait entendu l’appel lancé 
en vue de débloquer davantage de moyens pour lutter 
contre le coronavirus.

Son groupe soutient par conséquent l’amendement 
n° 27 (DOC 55 1052/002) prévoyant de dégager des 
moyens supplémentaires à hauteur d’un milliard d’euros 
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om deze crisis aan te pakken. Hij pleit er echter wel voor 
om een werkgroep in het leven te roepen teneinde het 
overzicht over de correcte besteding van deze middelen 
te behouden. Deze extra middelen zijn geen blanco che-
que. Deze middelen moeten in de eerste plaats gericht 
worden op de ondersteuning van de zorgsector en de 
economie, door bijvoorbeeld de tijdelijke werkloosheid 
voor de arbeiders in de industriesector uit te breiden. Hij 
pleit er tevens voor om via een werkgroep het parlement 
te betrekken in de besteding van de extra middelen.

Zijn fractie zal de amendementen nrs. 1 en 19 (DOC 55 
1052/002) goedkeuren. Betreffende het amendement 
nr. 12 (DOC 55 1052/002) ingediend door de heer Jan 
Bertels (sp.a) dat ertoe strekt om meer middelen vrij te 
maken voor de terugbetaling van psychotherapie, merkt 
de spreker op dat hij dit amendement intrekt aangezien 
dit voorstel verder zal besproken worden in het kader 
van een werkgroep met de regering en besproken zal 

worden in de commissie Gezondheid.

De spreker geeft eveneens aan dat het amendement 
nr. 13 van de heer Jan Bertels (sp.a) en Meryame Kitir 
(sp.a) (DOC 55 1052/002) dat ertoe strekt om voldoende 
middelen te voorzien teneinde het personeelskader van 
de federale politiediensten te versterken door zijn fractie 
wordt ingetrokken. Dit amendement zal als wetsvoorstel 
in de bevoegde commissie besproken worden. De strijd 
tegen het coronavirus is nu de prioriteit nummer één.

Tot slot bevestigt de spreker het voornemen van zijn 
fractie om het voorliggend wetsontwerp goed te keuren. 
In navolging van de vijf andere wetsontwerpen tot ope-
ning van de voorlopige kredieten zal zijn fractie ook nu 

haar steun toezeggen teneinde de continuïteit van de 
dienstverlening in dit land te verzekeren.

Mevrouw Catherine Fonck (cdH) steunt amendement 
nr. 27 van de regering dat ertoe strekt om de interde-
partementale provisie met 1 miljard euro te verhogen 
teneinde de coronacrisis te bestrijden. Dit is echter maar 
een eerste stap. De spreekster vreest dat een verhoging 
van dit bedrag zal nodig zijn. Het succes van de aanpak 
van de coronacrisis zal afhangen van de maatregelen 
die op het terrein zullen worden genomen.

Het is van het allergrootste belang dat de zorgverleners 
beschikken over de nodige beschermkledij, inclusief de 
mondmaskers. De spreekster betreurt dan ook dat de 
regering niet voldoende voorzorgsmaatregelen genomen 
heeft om er voor te zorgen dat er voldoende mondmaskers 
voorradig zijn. Alleszins dient de regering alle zeilen bij 
te zetten om de voorraad mondmaskers aan te vullen.

dans les provisions interdépartementales afin de lutter 
contre cette crise. Il préconise toutefois la mise sur 
pied d’un groupe de travail afin de garder un œil sur 
l’affectation correcte de ces moyens. Ces moyens sup-
plémentaires ne constituent pas un chèque en blanc. 
Cette aide doit être destinée en premier lieu à soutenir 
le secteur des soins et l’économie en étendant par 
exemple le chômage temporaire aux ouvriers du secteur 
de l’industrie. L’intervenant préconise également d’asso-
cier le Parlement, par le biais d’’un groupe de travail, à 
l’affectation des moyens supplémentaires.

Son groupe va donc adopter les amendements nos 1 
et 19 (DOC 55 1052/002). S’agissant de l’amendement 
n° 12 (DOC 55 1052/002), qu’il a lui-même présenté et qui 
tend à dégager davantage de moyens pour rembourser 
la psychothérapie, il fait observer qu’il retire cet amen-
dement, dès lors que cette proposition sera examinée 
plus avant dans le cadre d’un groupe de travail avec le 
gouvernement et en commission de la Santé.

L’intervenant indique également que son groupe retire 
l’amendement n° 13, qu’il a présenté avec Mme Meryame 
Kitir (sp.a) (DOC 55 1052/002) et qui tend à prévoir des 
moyens suffisants pour renforcer le cadre du personnel 
des services de la police fédérale. Cet amendement 
sera examiné en tant que proposition de loi au sein de 
la commission compétente. La lutte contre le coronavirus 
est devenue la priorité numéro un.

Enfin, l’intervenant confirme l’intention de son groupe 
d’adopter le projet de loi à l’examen. Tout comme ce 
fut le cas pour les cinq autres projets de loi ouvrant des 
crédits provisoires, son groupe s’engage également 

aujourd’hui à le soutenir afin de garantir la continuité 
du service dans ce pays.

Mme Catherine Fonck (cdH) soutient l’amendement 
n° 27 du gouvernement, qui vise à augmenter la pro-
vision interdépartementale d’un montant d’un milliard 
d’euros en vue de lutter contre la crise du coronavi-
rus. L’intervenante craint qu’une augmentation d’un tel 
montant soit nécessaire. Le succès de la lutte contre la 
crise du coronavirus dépendra des mesures qui seront 
prises sur le terrain.

Il est de la plus haute importance que le personnel 
soignant dispose des vêtements de protection néces-
saires, y compris des masques. L’intervenante regrette 
dès lors que le gouvernement n’ait pas pris de précau-
tions suffisantes pour s’assurer que des masques soient 
disponibles en suffisance. En tout état de cause, le 
gouvernement doit tout mettre en œuvre pour compléter 
le stock de masques.
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De coronacrisis brengt ook belangrijke economische 
schade toe, waarbij vooral de zelfstandigen worden ge-
troffen. Daarom dient de regering de nodige maatregelen 
te nemen om de zelfstandigen en de bedrijven zoveel 
mogelijk te ondersteunen. Daarbij denkt de spreekster 
aan een overbruggingsrecht, uitstel van terugbetaling 
van leningen, uitstel van betaling van btw, en uitstel van 
belastingen op alle niveau’s.

Mevrouw Fonck pleit er ook voor om de geplande 
besparingen in de ziekenhuissector te bevriezen. De 
ziekenhuizen hebben alle beschikbare middelen nodig 
om de coronapatiënten de nodige zorgen te kunnen 
toedienen.

De heer Georges Gilkinet (Ecolo-Groen) onderschrijft 
eveneens het initiatief van de regering om een budget 
van 1 miljard euro uit te trekken om de coronacrisis te 
bestrijden. Ten aanzien van deze maatregel heeft de 
spreker drie opmerkingen:

— Hoe zullen de middelen worden toegekend? De 
spreker benadrukt dat het geen blanco cheque betreft. 
Hij verwacht dat de regering met het parlement in overleg 
treedt bij de aanwending van de middelen. De prioriteit 
moet daarbij gaan naar de gezondheidszorg en naar de 
burgers die het meest kwetsbaar zijn, zoals de ouderen 
die in de rusthuizen verblijven;

— De heer Gilkinet is ervan overtuigd dat het ex-
tra budget van 1 miljard euro niet zal volstaan om de 
economische en sociale gevolgen van de coronacrisis 
op te vangen. Het is duidelijk dat de huidige Europese 
begrotingsorthodoxie in deze omstandigheden niet 
meer houdbaar is. De spreker vraagt dat de Europese 
Commissie de nodige flexibiliteit zou toelaten zodat de 
lidstaten meer beleidsmarge hebben en de noodzakelijke 
investeringen kunnen doen;

— Daarnaast blijft het probleem bestaan dat deze 
begroting heel wat tekortkomingen vertoont. Zo is er 
jaren bespaard in de gezondheidszorg. Dit is volgens 
de spreker één van de redenen waarom er geen stra-
tegische voorraad meer is aan goede mondmaskers. 

Zo is er ook te weinig geïnvesteerd om onze economie 
weerbaarder te maken en minder afhankelijk te maken 
van de Chinese markt.

De heer Raoul Hedebouw (PVDA-PTB) verduidelijkt 
dat naar zijn mening de bedrijven die levensnoodzakelijke 
middelen produceren zoals voeding mogen blijven door-
werken. Andere bedrijven worden best gesloten om de 
gezondheid van de werknemers te vrijwaren. Zo vraagt 
de spreker zich af waarom de arbeiders in de fabriek 

La crise du coronavirus cause également d’importants 
préjudices économiques, qui touchent principalement 
les indépendants. C’est la raison pour laquelle le gou-
vernement doit prendre les mesures nécessaires pour 
soutenir autant que possible les indépendants et les 
entreprises. L’intervenante songe à cet égard au droit-
passerelle, au report du remboursement d’emprunts, 
au report du paiement de la TVA et au report d’impôts 
à tous les niveaux.

Mme Fonck préconise également de geler les écono-
mies prévues dans le secteur hospitalier. Les hôpitaux 
ont besoin de tous les moyens disponibles pour être en 
mesure d’administrer les soins nécessaires aux patients 
atteints du coronavirus.

M. Georges Gilkinet (Ecolo-Groen) souscrit également 
à l’initiative du gouvernement d’allouer un budget d’un 
milliard d’euros pour lutter contre la crise du coronavi-
rus. L’intervenant formule trois observations à propos 
de cette mesure:

— Comment les moyens seront-ils alloués? Le membre 
souligne qu’il ne s’agit pas d’un chèque en blanc. Il attend 
du gouvernement qu’il se concerte avec le Parlement 
sur l’utilisation des moyens libérés. La priorité doit être 
donnée aux soins de santé et aux citoyens les plus 
vulnérables, comme les personnes âgées vivant dans 
des maisons de repos;

— M. Gilkinet est convaincu que le budget supplé-
mentaire d’un milliard d’euros ne sera pas suffisant 
pour faire face aux conséquences économiques et 
sociales de la crise du coronavirus. Il est évident que 
l’orthodoxie budgétaire européenne actuelle n’est plus 
tenable dans ces circonstances. Le membre demande 
à la Commission européenne d’autoriser la flexibilité 
nécessaire pour que les États membres disposent d’une 
plus grande marge de manœuvre et puissent réaliser 
les investissements nécessaires;

— Par ailleurs persiste le problème que ce budget 
présente de nombreuses lacunes. Par exemple, on a 
réalisé des économies dans les soins de santé pendant 
des années. Selon l’intervenant, c’est l’une des raisons 
pour lesquelles il n’y a plus de stocks stratégiques en 

bons masques buccaux. Il y a eu également trop peu 
d’investissements pour rendre notre économie plus 
résistante et moins dépendante du marché chinois.

M. Raoul Hedebouw (PVDA-PTB) précise qu’à son 
avis, les entreprises qui produisent des ressources vitales 
telles que la nourriture peuvent continuer à travailler. Il 
serait préférable de fermer les autres entreprises afin 
de préserver la santé des travailleurs. Par exemple, le 
membre se demande pourquoi les ouvriers de l’usine 
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van Audi te Vorst nog moeten komen werken of waarom 
de postbedeling nog moet doorgaan. Alle bedrijven in 
niet-essentiële sectoren worden dus best gesloten.

De heer David Clarinval, vice-eersteminister en minis-
ter van Begroting en van Ambtenarenzaken, belast met 
de Nationale Loterij en Wetenschapsbeleid, antwoordt 
dat de eerste minister bij de Europese Commissie zal 
aandringen om meer budgettaire soepelheid aan de dag 
te leggen. Daarnaast dient de Europese commissie ook 
te preciseren hoe de vrijgemaakte Europese fondsen in 
de praktijk kunnen worden aangewend.

De minister is voorts van mening dat het zinloos is 
dat het VB-fractie zijn amendementen aanhoudt. In deze 
crisissituatie lijkt dit eerder ongepast.

De minister zal op aangeven van de heer Piedboeuf 
de nodige aandacht vragen voor de situatie van de 

grensarbeiders.

De minister antwoordt dat de sluiting van essentiële 

bedrijven voorlopig nog niet aan de orde is. De regering 
volgt de situatie op de voet en zal indien nodig de vereiste 
maatregelen nemen in overleg met het wetenschappelijk 
comité bestaande uit experten. De Risk Assessment 
Group analyseert de voorstellen van het wetenschap-
pelijk comité. De Nationale veiligheidsraad neemt dan 
de uiteindelijke beslissingen.

Wat de banken betreft hoopt de minister erop dat de 
zij een geste zullen doen naar de burgers en bedrijven 
en zullen akkoord gaan met een uitstel voor de terug-
betaling van bepaalde leningen.

Met betrekking tot de aanwending van het extra bud-
get van 1 miljard euro kondigt de minister aan dat een 
werkgroep zal worden opgericht. Deze werkgroep zal 
in alle transparantie beslissingen nemen.

Wat de mondmaskers betreft benadrukt de minister 

dat de minister van Volksgezondheid alles in het werk 
stelt om de voorraad mondmaskers aan te vullen. Een 
zending van 500 000 mondmaskers zou onderweg zijn 
uit China.

Alleszins moet alles in het werk worden gesteld om 
de getroffen zelfstandigen en bedrijven zoveel mogelijk 
te ondersteunen. Het overbruggingsrecht kan zeker een 
oplossing bieden.

Tot slot is de minister van mening dat moet worden 
onderzocht hoe onze economie weerbaarder kan worden 

Audi à Forest doivent encore venir travailler, ou pourquoi 
la distribution du courrier doit encore être maintenue. 
Il est donc préférable de fermer toutes les entreprises 
des secteurs non essentiels.

M. David Clarinval, vice-premier ministre et ministre 
du Budget et de la Fonction publique, en charge de la 
Loterie nationale et de la Politique scientifique, répond 
que la première ministre demandera à la Commission 
européenne de faire preuve de plus de souplesse bud-
gétaire. Par ailleurs, la Commission européenne doit 
également préciser comment les fonds européens libérés 
peuvent être utilisés dans la pratique.

Le ministre estime par ailleurs qu’il est absurde que 

le VB maintienne son amendement. Dans cette situation 
de crise, cette attitude semble plutôt inappropriée.

Sur les conseils de M. Piedboeuf, le ministre accor-
dera l’attention nécessaire à la situation des travailleurs 

frontaliers.

Le ministre répond que la fermeture d’entreprises 
essentielles n’est pas encore à l’ordre du jour. Le gou-
vernement suit la situation de près et prendra, au besoin, 
les mesures nécessaires en concertation avec le comité 
scientifique composé d’experts. Le groupe chargé de 
l’évaluation des risques (Risk Assessment Group) ana-
lysera les propositions du comité scientifique, puis le 
Conseil national de sécurité prendra la décision ultime.

En ce qui concerne les banques, le ministre espère 
qu’elles feront un geste envers les citoyens et les entre-
prises, et qu’elles accepteront le report du remboursement 
de certains prêts.

Concernant l’utilisation du budget supplémentaire d’un 
milliard d’euros, le ministre annonce qu’un groupe de 
travail sera mis sur pied et qu’il prendra ses décisions 
en toute transparence.

S’agissant des masques antiseptiques, le ministre 

souligne que la ministre de la Santé publique met 
tout en œuvre pour compléter les stocks. Un envoi de 
500 000 masques venant de Chine serait en route.

Quoi qu’il en soit, tout doit être fait pour soutenir au 
maximum les travailleurs indépendants et les entreprises 
victimes de cette crise. Le droit passerelle pourra cer-
tainement apporter une solution.

Enfin, le ministre estime qu’il faut examiner dans quelle 
mesure la capacité de résistance de notre économie 
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gemaakt en minder afhankelijk kan worden gemaakt van 
China. Dit mag uiteraard niet leiden tot protectionisme.

V. — STEMMINGEN

HOOFDSTUK I

Algemene bepaling

Artikel 1

Artikel 1 wordt eenparig aangenomen.

HOOFDSTUK II

Voorlopige kredieten

Art. 2

Amendement 1 wordt eenparig aangenomen.

De amendementen nrs. 2 tot 10 worden achter-
eenvolgens verworpen met 12 tegen 2 stemmen en 3 
onthoudingen.

De amendementen nrs. 12, 13 en 15 tot 18 worden 
ingetrokken.

Amendement nr. 19 wordt aangenomen met 11 tegen 
5 stemmen en 1 onthouding.

De amendementen nrs. 20 tot 24 en 26 worden 
ingetrokken.

Amendement nr. 27 wordt eenparig aangenomen.

Artikel 2, aldus geamendeerd, wordt aangenomen 
met 15 stemmen en 2 onthoudingen.

Art. 3 tot 8

De artikelen 3 tot 8 worden achtereenvolgens aange-
nomen met 15 stemmen en 2 onthoudingen.

peut être renforcée et comment notre dépendance à 
l’égard de la Chine peut être réduite, sans évidemment 
verser dans le protectionnisme.

V. — VOTES

CHAPITRE IER

Disposition générale

Article 1er

L’article 1er est adopté à l’unanimité.

CHAPITRE II

Crédits provisoires

Art. 2

L’amendement n° 1 est adopté à l’unanimité.

Les amendements nos 2 à 10 sont successivement 
rejetés par 12 voix contre 2 et 3 abstentions.

Les amendements nos 12, 13 et 15 à 18 sont retirés.

L’amendement n° 19 est adopté par 11 voix contre 5 
et une abstention.

Les amendements nos 20 à 24 et 26 sont retirés.

L’amendement n° 27 est adopté à l’unanimité.

L’article 2, ainsi modifié, est adopté par 15 voix et 2 
abstentions.

Art. 3 à 8

Les articles 3 à 8 sont successivement adoptés par 
15 voix et 2 abstentions.
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Sectie 01

Dotaties en Activiteiten van de Koninklijke Familie

Art. 9

Amendement nr. 11 wordt verworpen met 12 tegen 
5 stemmen.

Artikel 9 wordt aangenomen met 15 tegen 2 stemmen.

Sectie 02

FOD Kanselarij van de Eerste minister

Art. 10

Artikel 10 wordt aangenomen met 15 stemmen en 2 
onthoudingen.

Sectie 06

FOD Beleid en Ondersteuning

Art. 11

Artikel 11 wordt aangenomen met 15 stemmen en 2 
onthoudingen.

Art. 12 en 13

De artikelen 12 en 13 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

Sectie 12

FOD Justitie

Art. 14

Artikel 14 wordt eenparig aangenomen.

Sectie 13

FOD Binnenlandse Zaken

Art. 15

Artikel 15 wordt eenparig aangenomen.

Section 01

Dotations et Activités de la Famille Royale

Art. 9

L’amendement n° 11 est rejeté par 12 voix contre 5.

L’article 9 est adopté par 15 voix contre 2.

Section 02

SPF Chancellerie du Premier ministre

Art. 10

L’article 10 est adopté par 15 voix et 2 abstentions.

Section 06

SPF Stratégie et Appui

Art. 11

L’article 11 est adopté par 15 voix et 2 abstentions.

Art. 12 et 13

Les articles 12 et 13 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

Section 12

SPF Justice

Art. 14

L’article 14 est adopté à l’unanimité.

Section 13

SPF Intérieur

Art. 15

L’article 15 est adopté à l’unanimité.
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Art. 16

Artikel 16 wordt aangenomen met 15 tegen 2 stemmen.

Art. 17

Artikel 17 wordt aangenomen met 15 stemmen en 2 
onthoudingen.

Art. 18

Artikel 18 wordt eenparig aangenomen.

Sectie 16

Ministerie van Landsverdediging

Art. 19 tot 21

De artikelen 19 tot 21 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 15 stemmen en 2 onthoudingen.

Sectie 17

Federale Politie en geïntegreerde werking

Art. 22

Artikel 22 wordt aangenomen met 15 stemmen en 2 
onthoudingen.

Art. 23 tot 25

De artikelen 22 tot 25 worden achtereenvolgens 
eenparig aangenomen.

Sectie 18

FOD Financiën

Art. 26 en 27

De artikelen 26 en 27 worden achtereenvolgens aan-
genomen met 15 stemmen en 2 onthoudingen.

Art. 16

L’article 16 est adopté par 15 voix contre 2.

Art. 17

L’article 17 est adopté par 15 voix et 2 abstentions.

Art. 18

L’article 18 est adopté à l’unanimité.

Section 16

Ministère de la Défense

Art. 19 à 21

Les articles 19 à 21 sont successivement adoptés 
par 15 voix et 2 abstentions.

Section 17

Police fédérale et fonctionnement intégré

Art. 22

L’article 22 est adopté par 15 voix et 2 abstentions.

Art. 23 à 25

Les articles 22 à 25 sont successivement adoptés 
à l’unanimité.

Section 18

SPF Finances

Art. 26 et 27

Les articles 26 et 27 sont successivement adoptés 
par 15 voix et 2 abstentions.
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Sectie 23

FOD Werkgelegenheid, Arbeid en Sociaal Overleg

Art. 28

Artikel 28 wordt aangenomen met 15 stemmen en 2 
onthoudingen.

Sectie 24

FOD Sociale Zekerheid

Art. 29

Artikel 29 wordt aangenomen met 15 stemmen en 2 
onthoudingen.

Sectie 25

FOD Volksgezondheid, Veiligheid van de voedselketen en 
Leefmilieu

Art. 30

Artikel 30 wordt aangenomen met 15 stemmen en 2 
onthoudingen.

Art. 30/1 (nieuw)

Amendement nr. 14 tot invoering van een artikel 30/1 

(nieuw) wordt ingetrokken.

Sectie 32

FOD Economie, kmo, Middenstand en Energie

Art. 31

Artikel 31 wordt eenparig aangenomen.

Sectie 44

POD Maatschappelijke Integratie

Art. 32

Artikel 32 wordt aangenomen met 15 stemmen en 2 
onthoudingen.

Section 23

SPF Emploi, Travail et Concertation sociale

Art. 28

L’article 28 est adopté par 15 voix et 2 abstentions.

Section 24

SPF Sécurité sociale

Art. 29

L’article 29 est adopté par 15 voix et 2 abstentions.

Section 25

SPF Santé publique, Sécurité de la Chaîne alimentaire et 
Environnement

Art. 30

L’article 30 est adopté par 15 voix et 2 abstentions.

Art. 30/1 (nouveau)

L’amendement n° 14, qui tend à insérer un article 30/1, 

est retiré.

Section 32

SPF Économie, P.ME., Classes Moyennes et Énergie

Art. 31

L’article 31 est adopté à l’unanimité.

Section 44

SPP Intégration sociale, Lutte contre la pauvreté et 
Économie sociale

Art. 32

L’article 32 est adopté par 15 voix et 2 abstentions.
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Sectie 46

POD Wetenschapsbeleid

Art. 33

Artikel 33 wordt eenparig aangenomen.

Art. 33/1 (nieuw)

Amendement nr. 22 dat een artikel 33/1 (nieuw) in-
voert, wordt onontvankelijk verklaard.

Art. 33/2 (nieuw)

Amendement nr. 25 dat een artikel 33/2 (nieuw) in-
voert, wordt ingetrokken.

HOOFDSTUK IV

Slotbepaling

Art. 34

Artikel 34 wordt eenparig aangenomen.

Het gehele wetsontwerp wordt, aldus geamendeerd, 
bij naamstemming aangenomen met 15 stemmen en 2 
onthoudingen.

De naamstemming is als volgt:

Hebben voorgestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Sander Loones, Wim Van 
der Donckt

Ecolo-Groen: Kristof Calvo, Georges Gilkinet, Dieter 

Vanbesien

PS: Hugues Bayet, Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

MR: Benoît Piedboeuf, Florence Reuter

CD&V: Servais Verherstraeten

PVDA-PTB: Marco Van Hees

Open Vld: Christian Leysen

Sp.a: Jan Bertels

Section 46

SPP POLITIQUE SCIENTIFIQUE

Art. 33

L’article 33 est adopté à l’unanimité.

Art. 33/1 (nouveau)

L’amendement n° 22, qui tend à insérer un article 33/1, 
est déclaré irrecevable.

Art. 33/2 (nouveau)

L’amendement n° 25, qui tend à insérer un article 33/2, 
est retiré.

CHAPITRE IV

Disposition finale

Art. 34

L’article 34 est adopté à l’unanimité.

L’ensemble du projet de loi, tel qu’il a été modifié, est 
adopté, par vote nominatif, par 15 voix et 2 absentions.

Vote nominatif:

Ont voté pour:

N-VA: Kathleen Depoorter, Sander Loones, Wim Van 
der Donckt

Ecolo-Groen: Kristof Calvo, Georges Gilkinet, Dieter 

Vanbesien

PS: Hugues Bayet, Malik Ben Achour, Ahmed Laaouej

MR: Benoît Piedboeuf, Florence Reuter

CD&V: Servais Verherstraeten

PVDA-PTB: Marco Van Hees

Open Vld: Christian Leysen

Sp.a: Jan Bertels
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Hebben zich onthouden:

Vlaams Belang: Nathalie Dewulf, Kurt Ravyts

 De rapporteur,  De voorzitster,

 Christian LEYSEN  Florence REUTER

Se sont abstenus:

Vlaams Belang: Nathalie Dewulf, Kurt Ravyts

 Le rapporteur,  La présidente,

 Christian LEYSEN  Florence REUTER

Imprimerie centrale – Centrale drukkerij


